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Kaj 
o tem 
menite 
vi?

Surovine postajajo vse bolj 
dragocene, marsikje so zado
voljni, da jih dobijo in pri tem 
niti ne vprašajo, po kakšni 
ceni. Le pri nas, kakor kaže, 
smo dovolj bogati z njimi (in 
še z marsičem drugim), da se 
nam ni treba bati, da bi jih 
primanjkovalo. Povsod po 
svetu namenjajo celo sekun
darnim, odpadnim surovinam 
vse večjo skrb in so priprav
ljeni storiti dobesedno vse, da 
bi jih zbrali čimveč. Pri nas pa, 
namesto da bi organizirali ak- 
cije zbiranja odpadnih suro
vin ter akcije, v katerih bi 
prepričevali občane, da ni 
vseeno, kam odvržejo papir
nato vrečko ali prazno stekle
nico, raje skušamo dokazova
ti kako je takšno zbiranje ne
rentabilno. Pri tem smo po 
naši stari navadi mnogo bolj 
domiselni pri iskanju vzrokov 
za neuspehe na tem področju, 
kakor pri njihovem odprav
ljanju.

Seveda ne smemo zamol
čati določenih uspehov, ki so 
jih specializirane delovne or
ganizacije dosegle na tem po
dročju. Lepo je na primer 
vlečena akcija zbiranja sta
rega papirja v šolah itd. Prav 
tako ne smemo misliti, da v 
delovnih organizacijah, ki v 
tehnološkem postopku upo
rabljajo sekundarne surovi
ne, ne skrbijo za nabavo le- 
teh. Vendar je vse, kar smo 
doslej naredili na tem področ
ju, premalo, da bi se otresli ta 
čas velike odvisnosti od uvoza 
sekundarnih surovin.1 Nika
kor na primer ne moremo ra
zumeti, zakaj so nekatere 
uvožene sekundarne surovine 
(po trditvah industrije) cenej
še kakor domače. Hkrati pa 
vsi podatki kažejo, da se nam 
doma praktično ne splača zbi
rati odpadnih surovin, ker so 
odkupne cene tako nizke... 
Vsekakor ima ta ekonomski 
vidik svojo težo. Vendar bi 
lahko imel prav tako težo tudi 
vidik prepričevanja občanov, 
kako pomembno je, da odda
jajo odpadne steklenice, 
papir itd. in pri tem ne gledajo 
na to, koliko bodo pri tem za
služili. Skratka, sodimo, da je 
na vsej »fronti« zbiranja od
padnih surovin narejenega 
mnogo premalo in vprašu
jemo vse udeležence tega 
»procesa«, zlasti pa: krajevne 
skupnosti, komunalne orga
nizacije in specializirane de
lovne organizacije, ki zbirajo 
surovine ter prav tako porab
nike surovin, industrijo, naj 
nam povedo, kaj so doslej 
storili, da odpadnih surovin 
ne bi bilo treba več uvažati v 
tolikšnih količinah, kot jih 
moramo sedaj?
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Spoštujmo delo in dinar!
Pred nami je nemara naj

težje leto v zadnjem pet ali šest
letnem obdobju. Ni najtežje le 
zaradi izjemno težkih gospo
darskih razmer. Zelo težko bo 
tudi zategadelj, ker doseženi 
dohodek spričo velikih obvez
nosti, ki jih imamo do domačih 
in zlasti še tujih partnerjev, ne 
bo dovoljeval drugačne, kot 
izredno skrbne in pretehtane 
porabe. »Privoščiti« si česa, kot 
smo si doslej mnogokrat in v 
domala vseh okoljih znali, si 
letos kar gotovo ne bomo smeli. 
Zato so seveda tudi naloge, ki si 
jih letos nalagamo, tako družba 
kot gospodarstvo in družbeno
politične organizacije in organi, 
zelo zahtevne in uresničljive le 
s polnim prizadevanjem nas 
vseh. Sindikati, kot eden od de
javnikov, so pii te M seveda še 
posebej odgovorni, da bomo v 
tem letu zastavljene naloge iz
polnili in dosegli cilje. Dosega
nje ciljev je tem pomembnejše, 
ker je letošnje leto prelomno v 
uresničevanju srednjeročnega 
programa družbenoekonom
skega razvoja: zato bo lansko 
odstopanje od začrtane poti še 
mnogo manjše, kot je bilo lani.

oziroma ga sploh ne bi smelo 
biti. Sicer se nam bo v temeljih 
zamajal načrt družbenoeko
nomskega razvoja v tem sred
njeročnem obdobju.

Sindikati kot pomembna 
družbena sila bodo seveda na 
vseh ravneh svoje organizira
nosti morali delovati pri celo
viti aktivnosti za uresničevanje 
nalog: dohodkovnem povezo
vanju organizacij združenega 
dela, boju za višjo produktiv
nost, večji izvoz, večjo uporabo 
lastnega znanja, domačih suro
vin, smotrnejšo uporabo dela 
dohodka, ki ga namenjamo za 
razvoj, za ustreznejšo delitev 
sredstev za osebne dohodke, 
primerno zaposlovanje in tako 
naprej. Skratka, sodelovali 
bodo pri vseh odločitvah v 
združenem delu in izven njega, 

•ki bodo pomembno vplivale na 
družbenoekonomski razvoj in 
kar najbolj smotrno porabo 
dohodka.

Seveda pa vloga sindikatov 
ne bo pomembna samo zato, da 
bodo organizirali razprave med 
delavci o posameznih vpraša

njih družbenoekonomskih od
nosov na vseh ravneh organizi
ranosti naše družbe. Najmanj 
tako pomembna, če ne celo bolj 
je gotovo tudi naloga sindika
tov, da se vsakodnevno in dol
goročno vključijo v boj za dru
gačno prepričanje, za drugačno 
razumevanje našega družbe
noekonomskega položaja po
trebnih ukrepov in akcij, tako 
neposredno v organizacijah 
združenega dela kot širše v 
družbi.

Za uspeh stabilizacije in 
boljše gospodarjenje ni nepo
membno, če se mnogi v svojih 
delovnih okoljih vedejo pov
sem drugače, kot takrat, ko se 
»prelevijo« v občane: ko se in
teresi delavcev križajo z inte
resi občanov — kar se pri nas že 
leta in leta dogaja in kar sku
šamo s premalo uspeha prema
gati.

Nenehno delovanje za spre
membo odnosa do družbenoeko
nomskih razmer pri nas (kjer se
veda ne bodo odigrali samo sindi
kati svoje vloge, pač pa vse družbe
nopolitične sile) je nedvomno prav 
tako pomembno, kakor vse nepo
sredne akcije za izboljšanje gospo
darjenja in hitrejšega doseganja

stabilizacije gospodarstva. Na ža
lost namreč preštevilni med nami še 
vedno niso doumeli, da nam naš go
spodarski položaj ne dovoljuje 
brezbrižnega odnosa do dela in de
lovnih nalog, neodgovornosti pri 
sprejemanju odločitev in valitve 
odgovornosti na druge. Ne dovo
ljuje nam razsipanja dohodka. Vsi 
ti sicer tarnajo, kako jim osebni 
dohodki malo (in vse manj) zaleže
jo, vendar pa kaj malo storijo za to, 
da bi v svojem delovnem ali bival
nem okolju zmanjšali stroške.

Doumeti bo na primer treba tudi v 
okoljiK ki skušajo svoje notranje 
gospodarske težave kar naprej re
ševati z dvigovanjem cen, da je 
edina dolgoročno sprejemljiva re
šitev več in bolje delati, ter (rela
tivno) zmanjšati stroške proizvod
nje. To je ekonomska zakonitost 
vsega razvitega sveta, kamor sodi 
tudi Jugoslavija, vendar je mi ne 
priznavamo in ne spoštujemo, ker 
smo doslej lahko živeli in se razvi
jali na kredit. Torej je treba stabili
zacijsko vedenje nujno sprejeti za 
vsakdanje »opravilo« v družbeno
političnem in akcijskem delovanju 
sleherne organizacije sindikatov. 
Sama ekonomska prisila bo bržčas 
za nekatere šeuekajčasa premalo, 
da bi se naučili spoštovati delo in 
dinar.

H on s Rugelj

Sklenili smo, da moramo do 
konca tega srednjeročnega 
obdobja v Sloveniji pridelati 
85 odstotkov hrane. Razmere 
v kmetijstvu in živilsko-prede
lovalni industriji se izboljšuje
jo. Vendar pa bo treba še mar
sikaj spremeniti, uskladiti na
črte in še bolj zavihati rokave, 
če bomo hoteli doseči zastav
ljene cilje. O tem pišemo na 2. 
in 3. strani našega časnika.
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V središču pozornosti

Nekaj dni pred novim letom je uspešno končal z delom tretji oddelek 
republiške sindikalne politične šole pri mestnem svetu zveze sindikatov 
Ljubljana. Trimesečno šolo, ki jo je obiskovalo 32 sindikalnih aktivi
stov in to ob delu, je tudi tokrat pripravila Delavska univerza Boris Ki
drič v Ljubljani. -~

Ob 60. rojstnem dnevu dolgoletnega in zaslužnega sindikalnega de
lavca J ožeta Pečnika in ob njegovem odhodu v pokoj je bila pred dnevi 
v domu sindikatov v Ljubljani prisrčna slovesnost. Predsednik RS ZSS 
Vinko Hafner se mu je za njegovo delo zahvalil in mu v imenu RS izro
čil priznanje. Posebni priznanji, zlato značko in plaketo, pa sta mu 
izročila tudi predstavnika delavskega sveta Železniškega gospodarstva 
Ljubljana in Združenih cestnih podjetij Slovenije.

Predsednik RS ZSS Vinko Hafnerje pred novim letom sprejel najboljše 
slovenske traktoriste, ki so lani tekmovali na 25. republiškem tekmova
nju oračev Slovenije in na 9. republiškem tekmovanju mladih zadruž
nikov Slovenije. V sproščenem pogovoru so osvetlili številne probleme 
našega kmetijstva in svoje lastne težave pri delu in gospodarjenju.
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Naši pomenki s kmetijci

Kot je že dolga leta v navadi, je konferenca sindikalnih organizacij Go
renja TGO iz Titovega Velenja tudi pred letošnjim novim letom pova
bila upokojence, svoje nekdanje sodelavce na tovariško srečanje in 
ogled tovarne. Več kot 80 udeležencev si je z veseljem ogledalo svoja 
nekdanja delovna mesta in se seznanilo z najnovejšimi dosežki te de
lovne organizacije.

Slika: Hinko Jerčič

amo načrti niso dovolj, 
četudi so zeleni

V zadnjih nekaj letih si v naši družbi prizadevamo, da bi čimveč 
hrane pridelali doma. V srednjeročnem načrtu razvoja Slovenije je 
celo zapisano, da bi morali na slovenski zemlji, z boljšo organizira
nostjo dela in s hitrejšim razvojem vseh vej, ki sodijo v tako ime
novani agrarni kompleks, pridelati kar 85 odstotkov hrane. Vlaga
nje družbenih in zasebnih sredstev v modernizacijo in tehnološko 
opremljenost proizvodnje, v razvoj znanstveno raziskovalnega dela 
in uvajanje njegovih dognanj v prakso so omogočili, da so mnoga 
družbena posestva in zadružne organizacije ter kmetije dosegle 
napredek pri proizvodnji hrane in surovin. Družbeni sektor v po
vezavi z združenimi kmeti postaja vse bolj odločilen dejavnik za
gotavljanja nemotene preskrbe prebivalstva. Zapisati velja, da je 
obseg blagovne kmetijske proizvodnje v preteklih letih stalno na
raščal navkljub temu, da nismo zadržali upadanja števila blagovnih 
kmetijskih proizvajalcev, zlasti kmetijskih zemljišč na hribovitem 
območju. Seveda so rezultati v razvoju proizvajalnih sil na tem po
dročju pogojeni s hkratnimi prizadevanji za bolj učinkovito proi
zvodno in poslovno organiziranje delavcev in kmetov ter za uve
ljavljanje samoupravnih in družbenoekonomskih odnosov v ra
zličnih oblikah skupno načrtovane proizvodnje.

Še zmeraj pa ne teče vse gladko in brez težav in tudi ne brez iz
krivljenih gledanj na kmetijsko politiko. Marsikdo še naprej po
nuja izmišljene dileme, drugi spet hočejo na stari sektaški način 
potisniti kmeta izven procesa združevanja dela in sredstev, tretji 
vidijo perspektivo razvoja slovenskega kmetijstva v ohranitvi ne
povezane individualne zasebno-kmetijske proizvodnje, pri čemer 
zagovarjajo kmetije farmarskega tipa. Tako sodijo predvsem tisti, 
ki ne delajo v kmetijstvu in ki se »bojijo« kmeta kot tržnega proi
zvajalca, vendar pri tem pozabljajo, da morajo biti vsa družbena' 
prizadevanja usmerjena v podružbljanje kmetijske proizvodnje, 
kjer si bosta kmet in delavec z roko v roki krojila lastno usodo.

Uspešna akcija »Za kruh in sladkor«
VSlovenijiseza lani lahko pohvalimozdokaj uspešno akcijo »Za 

kruh in sladkor«, katere cilj je bil zasejati tolikanj kmetijskih povr- 
šin.da bomo lahko poželi nekaj več kot 46 tisoč ton pšenice. Tokrat 
je bila akcija usklajena in odraz spoznanja, da je treba vse kmetij
ske površine kar najbolje izkoristiti za hrano in surovine. V glav
nem so to spoznali tudi zasebni kmetijski proizvajalci, podpisali so 
pogodbe, da bodo njive posejali s pšenico ter tako prispevali k 
izboljšanju prehrambene bilance Slovenije. Ni treba posebej pou
darjati tudi novih dohodkovnih odnosov na področju pridelova
nja sladkorne pese, saj je tako sladkorna tovarna v Ormožu prido
bila precej zasebnih kmetovalcev za sajenje te nove kulture.

Kajpak vseh njivskih kultur ne bomo mogli v celoti pridelati 
doma. Še naprej bomo, vendar v manjši meri, odvisni od nakupa v 
drugih republikah in od uvoza. Prav gotovo pa se kažejo svetle per
spektive za boljšo oskrbo s hrano, zlasti mesom in mlekom. Naj
večje možnosti Slovenije so v živinoreji. Čeprav načrtovana 85- 
odstotna samooskrba ne pomeni zanemarjanja rastlinske proi
zvodnje, pridelave pšenice, koruze in sladkorne pese, pa je gove
doreja tista oblika kmetovanja — tako za družbeni kot za zasebni 
sektor — kjer lahko najbolj izkoristimo naravne možnosti. Še ve
like možnosti nudita perutninarstvo in svinjereja, medtem ko bi 
kazalo na slabih, zaraščenih zemljiščih razvijati ovčerejo.

Srednjeročni načrt razvoja kmetijstva, ribištva in živilske indu
strije Slovenije predvideva za govedorejo 15-odstotno povečanje 
osnovne črede, kar z drugimi besedami pomeni, da bomo namesto 
sedanjih 264 tisoč glav živine morali rediti ob zaključku 1985. leta 
304 tisoč glav živine. Glavno težo vzreje bodo še naprej imeli za
sebni kmetijski proizvajalci, združeni kmetje, ki bodo takrat redili 
290 tisoč glav govedi. Dodajmo k tem napovedim, naj bi se pri 14 
tisoč kravah v družbeni lastnini mlečnost povečala s sedanjih 4810 
litrov na 5500 litrov mleka letno. Krave pri kmetijskih zasebnih 
proizvajalcih pa naj bi dajale leta 1985 vsaj 2600 litrov mleka.

Kajpak sodijo k tem načrtom tudi selekcijski ukrepi uvajanja 
pasem mlečno-mesnega tipa, večje in bpljše pridelovanje krme na 
lastnih zemljiščih, pospeševanje vlaganj v skupne hleve, strokovno 
delo pospeševalnih služb, pri mleku pa še posebej uvajanje pro
gramov spodbud in sistemskih rešitev.

Domača krma, selekcija in sodobna tehnologija vzreje naj bi v 
družbenih obratih in organizacijah združenih kmetov prispevale k 
dvigu števila pitanih prašičev, kajti načrt predvideva, da bi morali 
družbeni obrati ob koncu tega srednjeročnega obdobja letno vzre
diti 427 tisoč in zasebni kmetovalci 22 tisoč pitancev. Tržna raven 
perutninske proizvodnje pa bo leta 1985 dosegla 80 tisoč ton, 
izvoz 17.500 ton mesa in 30 milijonov enodnevnih piščancev.

Še nekaj besed o ovčereji. Sedanjim 14.800 ovcam bi po plan
skih predvidevanjih morali prišteti še 7200-glavo čredo. In rezul
tat? Leta 1985 bi slovensko kmetijstvo moralo ponuditi trgu 56 
tisoč ton govejega, 42 ton svinjskega mesa in 73 tisoč ton perutnin
skega, 187 milijonov valilnih jajc, 200 milijonov konzumnih jajc in 
430 milijonov litrov mleka.

Vsi ti načrti sib kajpak odvisni od prizadevanj vseh družbenih de
javnikov, zlasti pa od povezanosti zasebnih kmetijskih proizvajal
cev z družbenim sektorjem. V največji meri pa predvsem od uve
ljavljanja novih družbenoekonomskih odnosov v zadružnih orga
nizacijah in kmetijsko-industrijskih kombinatih. Na tem področju 
imamo že obilico praktičnih izkušenj. Tudi zagate, negodovanja in 
tu in tam kaj čuden odnos do kmetov se še pojavljajo, vendar 
pa nedvomno drži, da prihaja do vse večjega podružbljanja za
sebne kmetijske proizvodnje brez spreminjanja lastninskih odno
sov oziroma brez organiziranega povezovanja z družbeno proi
zvodnjo. Združeni proizvajalci v kmetijskih organizacijah v vse 
večjem obsegu samoupravno odločajo o vprašanjih razvoja, proi
zvodnje, ustvarjanja in delitve dohodka. V zadružne organizacije 
je vključenih prek 50 tisoč kmetov, okoli 30 tisoč pa z njimi obča
sno sodeluje. Postopoma, vendar vse bolj vztrajno, se med kmeti 
krepi spoznanje o nujnosti samoupravnega združevanja dela, 
sredstev in zemlje med njimi samimi in z delavci v združenih in 
drugih kmetijskih organizacijah, da bi'tako uresničevali skupne''^- 
proizvodne načrte. Napredek lahko zabeležimo zlasti v hmeljar
stvu, vinogradništvu in sadjarstvu. Kmetje ustanavljajo različne 
proizvodne skupnosti, ne zgolj za skupno nabavo in uporabo me
hanizacije, ampak tudi za skupno uporabo pašnikov in skupno po
ljedelsko, sadjarsko in živinorejsko proizvodnjo. V začetku lan
skega leta smo imeli v Sloveniji 5241 različnih skupnosti s skoraj 
50 tisoč člani.

Nedvomno drži, da bo treba na področju združevanja dela in 
sredstev še mnogo postoriti. Pri tem imajo vse subjektivne sile v 
naši družbi, zlasti pa zadružne in druge kmetijske organizacije še 
posebno odgovornost, saj prav gotovo drži misel Miloša Prosenca, 
izrečena na seji CK ZKS, ko so razpravljali o kmetijstvu, »da tam, 
kjer denimo v kombinatih ni razvite sodobne proizvodnje na druž
benih površinah, tam tudi kooperacija s kmeti ne more najbolje 
uspevati. Sodobna proizvodnja na družbenih površinah je pogoj za 
uspešno, načrtno in dolgoročno kooperacijo z zasebnimi kmeti. 
Prav tako brez dobro organiziranih zadrug, ki se bodo borile za 
kmetijsko proizvodnjo in v katerih bodo imeli glavno besedo za
družniki, ne bo mogoče načrtovati proizvodnje na zasebnih povr
šinah.«

Marsikaj od tega, kar smo zapisali v planskih dokumentih in tudi 
v dokumentih političnih organizacij, je odvisno od uresničevanja v 
praksi, od »prijemov« pospeševalcev in drugih za uveljavljanje 
sodobnejšega koncepta kmetijske proizvodnje. Pa tudi od pove
zanosti kmetov in njihovih zadrug s samoupravnimi interesnimi 
skupnostmi za preskrbo, zlasti v večjih industrijskih središčih. Obi
skali smo Kočevje, Grosuplje, Celje, Kranj in Ravne ter se tam 
pogovarjali o načrtih in akcijah, kako se pripraviti za dosego po
stavljenih ciljev.

Kočevje

Pašniki morajo 
spet oživeti

V zadnjem času se tudi kočev
skemu kmetijstvu jasnijo vremena. 
V občini, kjer je bilo v minulih de
setletjih kmetijstvo v dokaj neena
kopravnem položaju v primerjavi z 
drugimi panogami, so spoznali, da 
je treba zavihati rokave in prepre
čiti, da bi pašnike — nekoč poko
šene in dobro izkoriščene — še na
prej zaraščalo grmičevje. Ko smo 
se pred kratkim pogovarjali z di- 
rektorjem tozda Govedoreja Jane
zom Žlindro ter tozda kooperan
tov združenega kmetijsko gozdar
skega podjetja Kočevje o njihovih 
načrtih, nam je med drugim dejal, 
da je kočevsko kmetijstvo zaradi 
ihtave lakote po industriji zmeraj 
capljalo za splošnim družbenogo

spodarskim napredkom in tudi ra
zvojem odnosov. Iz leta v leto so 
slabše gospodarili, zmeraj so se sre
čavali s številnimi težavami v eno
stavni reprodukciji, da o razširjeni 
sploh ne govorimo. Nič čudnega 
potlej, da so odhajali strokovnjaki, 
da so razpustili nekaj kmetijskih 
obratov ali pa so jih preusmerili. 
Toda'osnova razvoja kočevskega 
kmetijstva je ostala in leto 1975 

.pomeni veliko prelomnico, zlasti 
temeljne organizacije Govedoreja. 
Tedaj so naredili sanacijski načrt in 
smelo zaorali nove brazde. Številni 
podatki pričajo, da je zavzeto delo 
obrodilo sadove, kajti samo v štirih 
letih so povečali prirejo mleka od 
dobrih 6,3 milijona litrov na sko-

Kljub sodobni mehanizaciji v kmetijstvu pa je pomoč mladih pri 
pobiranju pridelkov včasih nepogrešljiva.
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rajda 7,7 milijona litrov na leto. 
Zlasti velja pohvaliti njihovo uredi
tev, o čemer zgovorno pričajo večja 
storilnost, boljša krma in tudi orga
nizacija. paše.

V Kočevju se lahko pohvalijo z 
nadpovprečno prirejo mleka, žal pa 
finančno niso tako uspešni, čeprav 
se je, denimo, gospodarnost, izra
žena v razmerju med celotnim pri
hodkom in porabljenimi sredstvi v 
temeljni organizaciji Govedoreja, 
povečala in dosegla 177 dinarjev 
prihodka na 100 porabljenih dinar
jev. Tudi primerjave drugih kazal
cev z drugimi organizacijami zdru
ženega dela so ugodne, kar navdaja 
delovno skupnost z optimizmom. 
Kajpak je potrebno vzroke za dru
gačen položaj te dejavnosti iskati v 
spremenjenem odnosu družbe do 
kmetijstva in še posebej tudi v do
hodkovnem povezovanju organi
zacij združenega dela in porabni
kov. Kar zadeva živinorejo, je ko
čevsko kmetijstvo dobro povezano 
z Ljubljano, nastopa kot pomem
ben dejavnik v preskrbi le-te in 
njene širše okolice s temi izdelki in 
bržkone so urejeni odnosi na tem 
področju prav tako zelo pomembni 
za stalno rast prireje.

V nečem pa je vendarle kočevska 
občina posebnost. Okrog 80 od
stotkov zemlje je v družbeni lasti, 
vendar je od 7500 hektarjev kar 
polovica zaraščena, le 300 hektar
jev pa je orne zemlje. To je vzne
mirljiv podatek, ki v sedanjih druž
benih prizadevanjih kočevski ob
čini prav gotovo ni v okras. Zato so 
v delovni organizaciji pripravili te
meljit načrt, kako zaraščanje paš
nikov zajeziti in ponovno urediti 
ustrezne kmetijske površine. Na 
tem področju imata zlasti po-

Brnik

membno vlogo Govedoreja in te
meljna zadružna enota, kjer so 
sicer naredili potrebne analize in 
ocene, vendar pa je največ odvisno 
od razpoložljivih sredstev za nove 
naložbe. Če bi hoteli izkoristiti vso 
nekoč obdelano zemljo (govorimo 
zlasti o pašništvu in košnji), bi mo
rali v prihodnjih letih v to vložiti na 
leto 7 do 8 milijard starih dinarjev. 
Vendar pa, po vsem sodeč, teh 
sredstev ne bodo zmogli zbrati 
vsako leto. Zanimivo je razmišlja
nje, naj bi del te zemlje dali v 
upravljanje bodočim kmetom, 
torej ljudem, ki so se pripravljeni 
naseliti na Kočevskem ter se orga
nizirano vključiti v kmetijstvo. 
Tudi to je povezano z znatnimi 
sredstvi, vendar pa bi, bojda, kot 
nam je povedal direktor TOK 
Janez Oven, vsako leto vendarle 
lahko uredili dve takšni kmetiji. 
Zdaj imajo kakšnih dvajset prijav
ljenih. V glavnem gre za mlade 
družine, ljudi, ki so se naveličali 
mestnega hrupa in pisarniškega 
dela ter se vračajo med kočevske 
gozdove in pašnike.

Potemtakem so prizadevanja 
vseh družbenih dejavnikov v ko
čevski občini usklajena, s tem da 
zemljo, ki je veliko bogastvo, obde
lujemo. Največ možnosti za to 
imajo kajpak govedoreja, prašiče
reja in mesna industrija. Pa mle
karstvo kajpak! Po dolgem »kme
tijskem zatišju« v Kočevju si nek
danja najbolj pomembna panoga 
gospodarjenja ponovno utira pot v 
ospredje. Resda s težavo, z mno
gimi krči in tudi dilemami ter nena
zadnje z dokaj neurejenimi odnosi 
v sestavljeni organizaciji združe
nega dela... Pa vendarle!

Nova polja ob letališču
Pri obnovi ljubljanskega letališča 

Brnik, kjer so podaljšali vzletno- 
pristajno stezo, je bilo zaradi var
nosti treba posekati tudi 168 ha 
gozda. Da ta zemlja ne bi ostala ne
obdelana, so se predstavniki repu
bliškega sekretariata za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano in Kmetij
sko živilskega kombinata Gorenj
ske z upravo brniškega letališča do
govorili, da bodo vseh 168 ha me- 
liorirali in usposobili za intenzivno 
kmetijsko proizvodnjo.

Kmetijsko živilski kombinat Go
renjske je dobil to zemljišče v 
najem za 30 let brez zakupnine, po 
poteku najemne dobe pa bodo 
imeli prednost pri podaljšanju po
godbe. Takoj so se lotili dela in sedaj 
so že odstranili panje posekanih 
dreves in povsod prvič globoko 
preorali. Čeprav gre za obdelavo 
ravninske zemlje, pa vseeno lahko 
rečemo, da ne bo enostavna niti 
poceni. Priprava zemlje bo po se
danjih ocenah veljala 33 milijonov 
dinarjev, kar je na hektar nekaj več 
kot 200 tisoč dinarjev. V primerjavi 
z drugimi agromelioracijskimi deli 
je to izredno drag postopek, pa vse
eno so te površine take, da je bilo 
vredno poskusiti. V neposredni bli
žini je obsežen kompleks obdelo
valnih površin, ki jih ima KŽK in z 
novimi hektarji bo tako kompleks 

■Lahovče — Spodnji Brnik tako 
velik, da bo mogoča vsaka strojna 
obdelava, pri temeljni organizaciji 
kmetijstvo KŽK Gorenjske pa ra
zmišljajo, da bi zgradili tudi so
dobno farmo za 200 do 300 krav. 
Kakšna bo končna odločitev, je zdaj 
še prezgodaj govoriti. Dela za pri
pravo tega zemljišča bodo namreč

precej dolga in tudi zahtevna. Se
stava tal je precej slaba in postopki 
za izboljšanje tega zemljišča bodo 
zato morali biti izredno dobro pri
pravljeni in temeljiti. Na kmetih 
velja pravilo, da je tako zemljišče 
dobro šele čez 100 let. Ker pa pri 
melioraciji sodelujejo strokovnjaki 
Biotehnične fakultete, ki so pripra
vili tudi elaborat o agromehaničnih 
in drugih posegih v to zemljišče, je 
pričakovati, da'bo 50 ha zemljišča 
prvič obrodilo že leta 1983, ostalo 
pa v letih 1986—87. Pri gnojenju 
gre še posebej za kalcifikacijo, gno
jenje s fosforjem, kalijem, potre
bovali pa bodo tudi veliko hlev
skega gnoja. Pomembno bo tudi, 
kaj bodo na teh. površinah sejali 
oziroma sadili prva leta. Predvsem 
bodo to manj zahtevne poljščine 
kot so oves in nekatere krmilne 
rastline. Šele kasneje bodo pride
lovali tudi pšenico, krompir in 
peso.

Za ureditev te površine, ki bo 
skupaj z sedanjim kompleksom 
tudi največja na Gorenjskem, saj 
bo merila več kot 450 ha. so veliko 
razumevanja pokazali tudi na re
publiški vodni skupnosti, ki je pri
spevala 8 milijonov dinarjev, 60 
odstotkov potrebnega denarja pa 
je dala zemljiška skupnost občine 
Kranj. Ta je tako dobro naložila 
denar, ki ga dobi kot nadomestilo 
pri pozidavi kmetijskih površin v 
občini. Z novimi 168 hektarji se bo 
fizični obseg proizvodnje tozda 
Kmetijstvo KŽK povečal za 13 do 
15 odstotkov. Tako bo tudi ta kme
tijska delovna organizacija poma
gala uresničiti jugoslovanski načrt 
o lastni preskrbljenosti s hrano.

Pri Lužniku v Šentanelu pri Prevaljah

Tudi hribovit svet 
lahko veliko da

Pred dnevi je tudi na Koroškem 
zapadlo precej novega snega. 
Snežna odeja je bila debela kakih 
30cm. Dovolj, da me je začelo 
resno skrbeti, kako bom prišel do 
gorske kmetije, ki se ukvarja s 
kmečkim turizmom. Pa je bila skrb 
takoj za puščico na odcepu za Šen
tanel (vasica, ki je znana po kmeč
kem turizmu) odveč, saj ni bila 
cesta nič slabša od tiste, ki pelje iz 
Prevalj proti Mežici. In glej, tudi 
pot do Lužnika, tako se po domače 
reče Kajžerjevim, je bila splužena.

Motor segrete Simce se še ni do-

cela odkašljal, ko nas je na vratih 
velike in lepo urejene hiše pozdra
vil nasmeh gospodinje Ljudmile 
Kajžer. Kajpak nas .je takoj pova
bila v hišo in pred nas kaj hitro po
stavila liter domačega mošta. Tako 
so nas v mrzli zimi Lužnikovi toplo 
sprejeli, kar se je dalo nazorno ugo- 

. toviti še zlasti potč m, ko so prijetno 
zadišale domače klobase, ki jih je 
gospodinja pristavila.

»Si nisem mislil, da boste imeli v 
tem snegu tako lepo očiščeno pot,« 
začnem pogovor. »Ja, za to pa res 
vzorno skrbi »gozdna«, s hvalež

nostjo v glasu in očesu pristavi 
Lužnica, ki še ni vedela, kdo smo in 
zakaj smo prišli. Ko smo se potem 
zmenili tudi to, gospodinji kar ni 
bilo več do pogovora. Nikakor je ni 
bilo moč pripraviti do tega, češ da 
ona sama ne ve dosti, da sta mož in 
sin odšla malo više do soseda, kjer 
naj bi se otelila krava itd. Zraven 
smo tudi zvedeli, da si he želijo 
»reklame« po časopisih, nekaj 
imen sosedov; kjer bomo to lažje 
opravili in kdo bi vedel, kaj še vse. 
Kajpak se nismo dali odgnati kar 
tako, še posebej, ker je iz kuhinje 
tako prijetno dišalo. In prav smo 
imeli, kajti korak za korakom se je 
začela topiti tudi Lužnica.

Najprej smo zvedeli, da gospo
dinja že več kot pol leta ni bila v do
lini. »Kaj hočeš,« nam je zdaj že 
sede za mizo pripovedovala, »po 
uradnih opravkih hodi mož, vse kar 
potrebujem, pripelje starejši sin, 
tako da mi res ni treba hoditi v doli
no.« To je morebiti res, res pa je 
tudi, da kmetija, kikot smo zvedeli, 
redi 35 prašičev, 22 glav živine, 
odda letno kakih 50 kubikov lesa 
ter se poleg tega ukvarja še s turi
zmom, vsak hip potrebuje ženske 
roke. Za to pa je Lužnica sama. Sin, 
ki ima 25 let, se še ni oženil... Sicer 
za delo izdatno poprime še oče 
Peter Kajžer, pomaga tudi mlajši 
sin, ki mu je enajst let, to pa je tudi 
vse. Kdor pozna kmetijo, bo že 
vedel, da najbrž o žuljih na rokah 
Lužnikov ni potrebno posebej pisa
ti. »Vendar, človek rad dela, če 
vidi, da njegovo delo kaj zaleže,« 
nadaljuje gospodinja. »Včasih nam 
kdo reče, da se ne bi bilo treba to
liko ubijati, da bi lahko za kmečki 
turizem kaj kupili tudi v trgovini. 
Vendar pri nas mislimo drugače. 
Kmečki turizem je zato, da ljudje, 
željni svežega zraka, rekreacije in 
lepot naših planin, tudi tu gori zau
žijejo tisto, kar da zemlja. Nikoli ne 
bi nikomur postavila karkoli na 
mizo, kar ne bi sami pridelali. Zato 
pa poleti curlja znoj od nas. Ra
zmišljali smo že, da bi vse skupaj 
pustili, da bi šel sin v službo, vendar 
nas zemlja preveč veže nase. Tem
bolj zadnje čase, ko kmet spet do
biva tisto veljavo, ki mu gre. 
Ampak še vedno ni tisto, kar bi 
moral biti. Saj ne rečem, da se ne 
splača delati. Se, vendar mora kmet 
za vse, kar ima, še vedno preveč ga
rati. Ce bi delal tako in toliko kot 
delavec v tovarni, mi verjemite, da 
bi se mu bolj slabo pisalo.«

Lužnikovina premore 43 hekta
rov zemlje. Na gozd jih odpade 22, 
na obdelovalno površino 14, ostalo 
pa je gmajna. » Mi bi težko živeli, če 
bi se ukvarjali samo z gozdom ali 
kmetovanjem,« pojasnjuje naša

■ ■ Sili

Tomaž Bregar z Bojanjega vrha 
pri Muljavi na Dolenjskem je 
dokaj redkobeseden in kot vsi 
kmetje do kraja nezaupljiv. To pa 
ni nič čudnega. Kadar pa svoje 
mnenje pove, ne izbira besed. Pove 
tisto, kar misli. Prav nič ne ovinkari 
in svojih misli ne zavija v celofan. 
Tak je, kot je njegovo delo. Kar 
reče, to sedi. Saj seje naučil iz izku
šenj, ki mu jih je dala tudi zemlja. 
Vse mora znati. Od tega, kako bo 
pripravil zemljo za setev in kaj bo 
posejal, da bodo njegove krave

gostiteljica. »Primorani smo misliti 
na vse. Gozd še vedno bolj jem
ljemo kot banko, kot izhod v sili, če 
bi nas, denimo, prizadela kakšna 
nesreča ali pa če kmetija ne bi da
jala toliko, kot daje danes. Seveda 
tudi sekamo, vendar še vedno z 
neko previdnostjo, ki ni nikoli 
odveč. Kmečki turizem dobro zao
krožuje našo kmetijo, vendar brez 
dela na polju, košnje in reje ni mo
goče, zato tudi ni naša glavna de
javnost. Ne rečem, da se z njim ne 
da zaslužiti (o številkah bi Lužnico 
za vse na svetu ne pripravili govori
ti), vendar je vse nekako tako »uš- 
timano«, da z njim le bolje živimo, 
ne dopušča pa, da bi opustili sečnjo, 
delo na polju, reje pa sploh ne.« 
'Bilo bi nepošteno, če pri tem ne bi 
povedali, da se je pri kmečkem tu
rizmu Lužnica tudi pošteno razjezi
la. »Vedno kaj komplicirajo,« pri
poveduje, »zadnjič, denimo, so si 
zmislili, da goveda ne moremo več 
klati doma. Po novem bi morali ži
vino voziti v klavnico na Otiški vrh, 
od koder bi nam pripeljali nazaj 
meso. Ne vem, čemu so potrebi vsi 
ti stroški pa tudi izgubljeni čas in 
neprijetnosti z vožnjo. Tembolj, 
ker je tudi tu gori zadoščeno vsem 
sanitarnim predpisom pa tudi živi- 
nozdravnik pride, da govedo pre
gleda. Res bi rada vedela, kako kaj 
gospodarijo v tisti klavnici, da mo
rajo klati tudi tisto živino, katere 
meso potem vozijo nazaj kme
tom.« Resnici na ljubo je treba do
dati, da Lužnica v svoji jezi ni 
osamljena. Kot smo namreč zvedeli 
»Pri Enciju« na Prevaljah, je zavo
ljo tega odloka završalo pri vseh, ki 
se ukvarjajo s kmečkim turizmom.

Naš pomenek je zmotil ropot. 
traktorja in njegov pisk, ki je go
spodinji naznanil, da je prišel sosed 
po mleko. Ko je opravila z mlekom, 
nam je povedala, da so se zmenili 
trije sosedje, da vozi mleko vsak en 
teden. »Danes sem ga nalila 40 li
trov,« zasopla pribije Lužnica. 
»Izračunali pa smo, da oddamo 
letno kakih 25.000 litrov mleka. 
Zdi se mi, da je to ob vsem, s čimer 
se ukvarjamo, kar lepa številka.«

Klobase so pošle, pokazalo se je 
tudi dno bokala, iz katerega smo 
pili mošt. Poslovili smo se z željo za 
zdravje in srečo. Kajpak smo radi 
sprejeli povabilo matere Ljudmile, 
da se spet kaj oglasimo poleti, »ko 
je tu gori pri nas vse lepše,« kot je 
dejala. In ko smo nazaj grede po 
ozki poti pazili, da ne bi kolo avto
mobila stirilo s kolesnice, nas je 
prešinila misel, ali bolje rečeno 
vprašanje: »Pa je sploh mogoče iz 
tega hribovitega sveta ustvariti to
liko, kolikor nam je predstavila 
Lužnica?«

Tomaž Bregar z Boja
njega vrha pri Muljavi

Dobro, 
da imam 
gozd
imele čimveč mleka, kako bo sam 
popravil traktor ali kak drug kme
tijski stroj, pa do tega, kako bo z 
varilnim aparatom usposobil 
snežne verige traktorja, da bo šel z 
njim v gozd. In ravno to je delal, ko 
sva se pogovarjala o njegovem 
kmetovanju, o njegovih kravah, 
mleku, cenah, zadrugi in o tem, 
kako gleda na svoj jutri. Pogovar
jala sva se, vendar z delom ni pre
nehal.

Že pred desetimi leti je Tomaž 
začel razmišljali, da bi ga edino

usmerjena kmetija lahko dvignila 
iz starega in nedonosnega pov
prečja naših kmetij. Kot vsi Bre
garjevi z Bojanjega vrha si tudi 
Tomaž želi doseči vedno kaj več. 
Nikoli ni čisto zadovoljen s tistim, 
kar je naredil. Hoče več in bolje, 
vendar... Skoraj preveč je ovir, da 
bi bilo tako, kot si je zamislil pred 
desetimi leti, saj je takrat računica 
pokazala, da bo prireja mleka naj
bolj primerna in donosna. Potem 
pa ...

Vrnimo se k Tomaževi živinore
ji. Pred štirimi leti je obnovil in po
večal hlev. To je bilo ravno v času, 
ko je Kmetijska zadruga Stična za
radi nerentabilnosti opustila živi
norejsko farmo na Muljavi, čeprav 
so najboljšo zemljo, kjer bi lahko 
sejali žito ali pa pridelovali druge 
kulture, spremenili v pašnike. Pa še 
to, da te pašnike danes oddajajo v 
najem kmetom, ker svoje živine 
nimajo več. Hlevi pa so še vedno 
prazni.

»Česar ne more zadruga, zmore 
kmet,« je pribil Tomaž. »Povečal je 
hlev in to tudi s pomočjo kredita, ki 
ga je dobil prekzadruge. »Približno 
četrtino dejanske vrednosti sem 
pokril s kreditom. In ostalo? Če ne
bi imel gozda __ Smrečica je le
smrečica, drugače bi šla pa kravi
ca,« je dejal Tomaž.
»Pa bodimo resni,« se je vzravnal 
Tomaž in za trenutek prenehal s 
svojim delom. »Odkupne cene 
kmetijskih pridelkov so vedno

nižje od dejanskih stroškov. Cene 
gnojil in krmil skokovito naraščajo, 
tako da jih odkupne cene tudi slu
čajno ne dohitevajo. Ta razmerja 
pa se iz leta v leto še spreminjajo, 
tako da si za leto naprej na noben 
način ne moreš izračunati, kaj se ti 
bolj splača. Rizik pa vedno nosiš le 
sam. Prav zato si res ne morem pri
voščiti dosledno usmerjene proi
zvodnje. Bolj ali manj sem prisiljen 
še vedno pridelovati vse. Le na ta 
način me položaj, ki lahko nastane, 
ne more čisto povoziti.«

O zadrugi Tomaž nima najbolj
šega mnenja, čeprav je že dolga leta 
njen član. Posojilo že lahko dobi, 
tudi za umetna gnojila ali kaj dru
gega. Je pa kratkoročen, in še 12 
odstotne obresti mora primakniti 
pri odplačilu. »Tudi od pospeše
valne službe nimamo veliko, v ne
katerih vaseh pa sploh nič. Ja, ja, ko 
ne bi imel gozda, ne bi imel sedaj 
dvajset glav živine v hlevu. S ti
stim, kar dobim od mleka, včasih 
pokrijem, včasih pa tudi ne, le de
janske stroške. Tistih 9,5 hektarja 
zemlje moram zato drobiti tudi na 
ajdo, oves, ječmen in krompir. Ne
kako si moram zagotoviti obstoj. 
Če ti eno spodleti, kar je seveda 
odvisno tudi od letine, ne samo od 
cen, ti drugo pomaga, da splavaš.--

Tomaž je morda v svoji črno
gledosti in kritičnem odnosu malo 
pretiraval, vendar, kot kaže dejan
sko stanje na večini dolenjskih 
kmetij, niti ni veliko. ^

Organizirana preskrba prebivalcev

Letos končno sadovi?
Čeprav so v Celju pričakovali, da 

bo že lani občutiti novo ustanov
ljeno samoupravno interesno 
skupnost za preskrbo prebivalstva, 
ni tako. Razprave o ustanovitvi te 
skupnosti so namreč trajale zelo 
dolgo. Kar dve leti so v Celju in ob
činah celjskega območja razprav
ljali o tem, kakšna naj bi bila nova 
skupnost, kje naj bi dobili denar za 
njeno delovanje, kdo naj bi in ko
liko prispeval in tudi, za kaj naj bi 
denar porabili. Tudi o tem si niso 
bili na jasnem, ali naj ustanovijo 
samoupravne skupnosti za posa
mezne občine ali za celotno celjsko 
regijo.

Ob predlogih, da bi bila umestna 
celo republiška skupnost za pre
skrbo — kar so mnogi zagovarjali 
in v tem videli pravo učinkovitost 
take skupnosti — so se končno od
ločili za ustanovitev regijske sa
moupravne interesne skupnosti za 
preskrbo. Toda ob podpisovanju 
samoupravnega sporazuma se je 
ponovno pokazala različnost inte
resov, pa tudi nerazumevanje se
danjega položaja pri preskrbi. Pre
cej velikih organizacij združenega 
dela namreč ni takoj podpisalo spo
razuma, šele po nekaterih posredo
vanjih se je število podpisnikov po
večalo. Kot da bi mislili, da je pre
skrba občanov še vedno le zadeva 
trgovskih delovnih organizacij, ne 
pa širše skupnosti.

Vzrok za tako razmišljanje je 
jasen: največji delež za novo sa
moupravno interesno skupnost naj

bi prispevale organizacije združe
nega dela iz dohodka. Le manjši del 
pa naj bi predstavljala proračunska 
sredstva občin. Pa še tu je prišlo do 
nekaterih nesoglasij med občinami 
celjskega območja. Stvar se je celo 
tako zapletla, da so Celjani sklenili, 
da bodo ustanovili svoj sis za pre
skrbo, če ne bo prišlo do soglasja 
med vsemi občinami celjskega ob
močja.

In kaj naj bi nova interesna 
skupnost prinesla? Še zdaleč ni res, 
kar so nekateri ob razpravi preveč 
poudarjali, da bi s tem denarjem 
krili izgube delovnih organizacij s 
področja trgovine, kmetijstva in 
predelave. Denar — tega naj bi se 
letno nabralo od 40 do 50 milijo
nov — naj bi v prvi vrsti porabili za 
pospeševanje pridelovanja hrane. 
Del denarja pa bi namenili za tako 
imenovane intervencijske nakupe, 
če bi bili potrebni. Vendar pa za to 
ne nameravajo porabiti dosti de
narja.

Celjska regijska samoupravna 
interesna skupnost za preskrbo je 
torej ustanovljena, vendar pa še ni 
zaživela. Posamezni nosilci pre
skrbe na celjskem območju so sicer 
poslali svoje programe, na osnovi 
katerih naj bi izdelali program, 
vendar pa vse kaže, da skupnosti 
tudi v prvih mesecih tega leta še ne 
bodo spravili k življenju.

Pripravili: Marjan Horvat,
Ivo Kuljaj, Andrej Agnič,
Franc Kramer, Janez Čadež

.
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Predkongresna razmišljanja

Vsebina v kadrovskih 
pripravah

Čeravno je do kongresov sin
dikatov še sorazmerno dovolj 
dolgo obdobje, je vendarle dej
stvo, da je že v sedanjem času po
trebno pričeti z vrsto vsebinskih 
in organizacijskih opravil. To go
tovo velja za področje kadrov
skih priprav in zlasti za tisti del 
nalog, ki jih je treba opraviti v 
najširši družbenopolitični aktiv
nosti v kadrovskih pripravah na 
skupščinske volitve, kjer ima 
zveza sindikatov izjemno odgo
vorno nalogo.

Vrsta konkretnih vsebinskih 
vprašanj in problemov, ki jih bo 
potrebno reševati v nadaljnjem 
delovanju, pa se seveda odpira 
znotraj same organizacije sindi
katov in v njenih kadrovskih pri

pravah na kongres. Že v doseda
njih razpravah je bilo moč ugoto
viti zahtevo in potrebo, da se mo
rajo v ta del priprav organizirano 
in odgovorno vključiti prav vse 
organizirane oblike delovanja 
sindikatov, od osnovnih organi
zacij pa vse do federacije. To je 
zlasti pomembno zato, da se ne bi 
ponavljala večkrat kritično oce
njena praksa v preteklosti, po 
kateri naj se o kadrovskih vpra
šanjih dogovarjajo le ustrezni 
odbori in komisije vsak za svojo 
raven. Takšna ravnanja bi zanes
ljivo vodila k nedemokratičnosti 
celotnih priprav ter dopuščala 
posameznikom ali skupinam, da 
kadrovske rešitve predlagajo in 
oblikujejo po svojem okusu in

ozkih lokalističnih ter skupinsko 
lastninskih težnjah.

Prav zato najbrž ni odveč po
novno poudariti, da mora tudi v 
kadrovskih pripravah na kon
grese sindikatov priti najširše do 
izraza vsebina načel in meril ka
drovske politike v naši družbi 
nasploh. Če bi namreč zanema
rili to dejstvo, potem bi kadrov
ske priprave postale togo organi
zacijsko in nedemokratično kro
ženje posameznikov, ne pa de
janska vsebina samoupravnega 
odločanja in dogovarjanja naj
širšega kroga delovnih ljudi po 
skupaj dogovorjenih poteh in 
načinih. Le na ta način bomo 
namreč v vodstva organizacij 

I evidentirali, predlagali in izvolili

ljudi, ki uživajo zaupanje delov
nih ljudi, ki so s svojim delom 
dokazali, da so sposobni skupaj z 
drugimi bojevati bitko za ure
sničitev ciljev, ki smo si jih zasta
vili. Zlasti v današnjem času je to 
še kako potrebno.

Po drugi plati pa ne smemo za
nemariti, kar se nam neredko 
pripeti, da pozabljamo na vrsto 
naših aktivistov, ki so že v dose
danjem obdobju prispevali ve
liko k razvoju organizirane in 
učinkovite dejavnosti sindikata 
kot tudi k samoupravnemu živ
ljenju v posameznih okoljih nas
ploh. Nemalokrat pa bo treba 
prevzeti breme odgovornosti in 
naloge, ki smo jih doslej nalagali 
drugim. D. G.

Dobro pripravljena seja RO sindikata energetike

Brez razprav — celo pri osebnih dohodkih

Člani Republiškega odbora 
sindikata delavcev energetike 
Slovenije so se od minulega leta 
poslovili na seji s kar obširnim 
dnevnim redom. Kljub zahtev
nim točkam je seja potekla sko
rajda brez razprave — zaradi do
brih priprav in usklajenega dela 
pač, malce pa je morda že delo
valo predpraznično vzdušje.

Začeli so s pregledom uresni
čevanja sklepov in aktivnosti or
ganov republiškega odbora in 
celo tu razprave ni bilo — pa so 
sprejemali ugotovitve in zak
ljučke komisije za samoupravno 
sporazumevanje o dohodku in 
njegovi delitvi. Ocenili so, da so 
se osebni dohodki udeležencev 
sporazuma elektrogospodarstva

v lanskem letu gibali v dogovor
jenih mejah. Čeprav so sprejeli 
rebalans o 33-odstotnem pove
čanju osebnih dohodkov v lan
skem letu, so le-ti zrasli za pri
bližno 29 odstotkov. Krojilo jih 
je pač doseganje dohodka. 
Osebni dohodki so se (v pov
prečju. seveda), podobno gibali 
tudi v premogovništvu. Pričaku
jejo, da bo končni obračun poka
zal 31-odstotno povečanje.

Na seji so kanili razpravljati 
tudi o ovrednotenju slovenske 
elektroenergetske bilance za leto 
1982. Razpravo so morali po
makniti v letošnje leto, saj bi
lanco še usklajujejo in je tudi 
ISE še ni obravnavala. Porabniki 
so namreč menili, da predvideva

preveliko rast stroškov eno
stavne reprodukcije.

Pri tehtanju poslovanja v lan
skem letu so ugotovili, da izgub v 
elektrogospodarstvu ne bo — 
razen v Zasavskih premogovni
kih Trbovlje seveda. Pisali smo 
že, kako so zasavski rudarji dali 
resnično vse od sebe, da bi kljub 
težavam dosegli načrtovano 
proizvodnjo premoga. Žal pa so 
zaradi reševanja zalite kotrede- 
ške jame stroški tako narasli, da 
brez izgube kljub uresničenim 
proizvodnim načrtom ne bo šlo.

Tudi o vzrokih velike izgube v 
lendavski INI smo že poročali. 
Na seji so ugotovili, da bo še 
večja, kot so predvidevali. V ce
loti so potrdili sklepe, predla

gane v sanacijskem programu in 
še posebej poudarili, da se bodo 
zavzemali za socialno varnost de
lavcev v INA nafta Lendava. 
Takoj letos bodo skušali z repu
bliškim odborom sindikata ener
getike Hrvaške poiskati izhod iz 
zamotanih odnosov lendavske 
INE z zagrebško Privredno 
banko. Od slovenskega izvrš
nega sveta so zahtevali, naj takoj 
nadaljuje s sodelovanjem s hrva
škim izvršnim svetom. V začetku 
lanskega novembra so se namreč 
že sestali in se v iskanju rešitve iz 
resnično težkega položaja v 
Lendavi dogovorili za naslednji 
sestanek — s katerim pa so v za
mudi že za dober mesec.

Ciril Brajer

KLIČEMO
LJUBLJANO
310-033
Na zvezi 
je Lojze 
Mežnarič, 
predsednik 
medobčinskega, 
sveta Z S 
ljubljanske regije

— Prvi dan po novoletnih praznikih vas kličemo...
»Pa menda ne mislite, da še praznujemo! Delo že teče normalno, 

saj je program takšen, da se ga ne da z novim letom prekiniti. Jutri 
pripravljamo pogovor s predstavniki medobčinskega sveta ZSMS, 
kjer bodo sodelovali tudi občinski predsedniki mladine. Pogovar
jali se bomo o pripravah na 3. konferenco ZSS o socialni politiki in 
socialni varnosti, predvsem pa o tistih vprašanjih, ki mlade najbolj 
zanimajo. V naši regiji je to predvsem zaposlovanje in izobraževa
nje. Prav na teh dveh področjih so se pri nas mladi najbolj tvorno 
vključili v priprave na konferenco. Ob tem bomo analizirali tudi 
rezultate priprav na proizvodno delo mladih ter se pomenili o 
akciji za vpis v usmerjeno izobraževanje.«

— Zvedeli smo, da pripravljate tudi reorganizacijo skupnosti za 
zaposlovanje. Zakaj?

»Nove razmere na področju zaposlovanja, predvsem pa spre
membe v strukturi nezaposlenih in tudi večje število nezaposlenih 
delavcev nas sili v to, da razmislimo o boljši, bolj učinkoviti organi
ziranosti te skupnosti. Zato bomo namenili največ skrbi organizi
ranosti izvajalske funkcije skupnosti, torej delu delovne skupnosti 
za zaposlovanje in še posebej njenemu delu v občinah. Delavci, ki 
delajo v občinah morajo bolj slediti potrebam združenega dela, 
mnogo bolj morajo biti povezani s kadrovskimi in socialnimi služ
bami v organizacijah združenega dela ter postati nekakšen servis 
za delovne organizacije.

Po drugi plati pa moramo utrditi tudi delegatski sistem v skupno
sti za zaposlovanje ter naravnati njegovo delovanje tako, da bo 
združeno delo v politiki zaposlovanja imelo glavno besedo. Za to 
so gradiva že pripravljena, vendar pa bomo ta mesec pripravili Še 
dva širša posveta na to temo.«

— V novo leto ste potemtakem že zaorali. Programa dela me
dobčinskega sveta pa še niste sprejeli?

» Konec januarja ga bomo. Sicer pa ni nič posebnega, saj sloni na 
programu dela republiškega sveta. Le nekaj dodatnih nalog name
ravamo opraviti v tem letu, ki niso v republiškem programu. Kaj
pak so to specifične naloge, ki jih pogojujejo razmere v naši regiji- 
Na seji konec januarja bomo sprejeli program, verificirali organi
ziranost skupnosti za zaposlovanje in opravili zaključno fazo pri
prav na 3. konferenco ŽSS.«

Marjan Horvat

ZAHVALA

Ob nenadni boleči izgubi najine ljubljene hčerke MAJDE 
ŽLENDER se iskreno zahvaljujeva vsem, ki so v najtežjih tre
nutkih čutili z nama in nama pomagali. Prav tako hvala vsem za 
izrečena sožalja in vsem, ki so najino hčerko pospremili na pre
rani zadnji poti.

Posebej se zahvaljujeva za sočutje in pomoč delavcem De
lavske enotnosti, družbenopolitičnim organizacijam, Ljubljan
skemu dnevniku in PTT servisu.

Mama Ivanka, oče Vinko in Matevž z družino

Titovo Velenje

Rudar, 
človek 
in mesto

Titovo Velenje je mesto, kate
rega temelj je L maja 1946. leta 
na desnem bregu hudourniške 
Pake vgradil Jože Vrabič, rudar 
in predsednik sindikata. V dese
tih letih so tedaj maloštevilni ru
darji po delu v jami žrtvovali mi
lijon udarniških ur, da bi zgradili 
svoje mesto. In so ga. Danes je to 
mesto središče občine, ki spada 
med najrazvitejše v SR Sloveniji.

Nekaj dni pred novim letom je 
v Titovem Velenju padel nov re
kord — petmilijonta tona pre

moga.
To, tako rečeno in’ povedano, 

je videti banalno. Toda tisti, ki je 
bil kdajkoli v osrčju šaleške ka- 
dunje, ve, kaj se dogaja tam, zdaj 
že skoraj petsto metrov pod zem
ljo, na čelu, kjer že mesece 
krampi in stroji niti za hip ne 
utihnejo.

Rudarji si svoj »srečno« izme
njujejo na čelu. Za strojem. Nji
hov delovnik spet traja več, kot

Danes rudarji pravijo, da je 
pet milijonov ton velenjskega 
lignita v letu dni skrajna meja 
naporov 5000-članskega kolekti
va, ki ga sestavljajo občani iz 
skoraj vseh krajev Jugoslavije.

Čez štiri leta bo stota obletnic^ 
odkar je legendarni zmagovalec 
arlberškega prelaza, Daniel 
Lapp, dal zgraditi prvi jašek. 
Dotlej so trije ali štirje rudarji na 
površini kopali lignit in z njim 
oskrbovali bližnje kovačije. Pri
hodnje leto bo obletnica, odkar 
so štirje kurjači ta lignit začeli 
metati v prvo termoelektrarno. 
Ta je zmogla moč 36 konjev! 
Kmalu bo spet obletnica tistega 
dne, ko so v prvih dneh med 
vojno zasutega rudnika rudarji 
izkopali prve tone lignita. Leta 
1946 nekaj več kot 182.540 ton. 
In pred kratkim pet milijonov 
ton...

je bila to zahteva pred sto leti. 
Štirinajst ur. Na svetek in petek. 
Zadnjo izmeno je dvigalo pripe
ljalo iz jame na Silvestrovo, ko se 
je dan prevesil v drugo polovico.

Nihče, tudi že omenjeni Jože 
Vrabič, ki je prvomajsko po
vorko usmeril na tiste blatne 
njive in v zaledenelo zemljo ta
krat zakopal tisti zidak, ni vedel 
in predvideval, kaj se bo tamkaj 
v teh letih zgodilo-

»Pet milijonov ton premoga je 
izkop, ki ob sedanji opremlje
nosti rudnika pomeni skrajni 
napor rudarjev. Ne smemo po
zabiti, da gre tu za dnevni izkop 
premoga, ki bi naložen na vlak 
predstavljal kompozicijo, katere 
začetek bi bil v Celju — zadnji 
vagon pa v Velenju. Drži, da naš 
rudar ni več tisti klasičen rudar s 
krampom, toda tudi človeške 
zmogljivosti imajo meje,« pravi 
Franc Krivec, predsednik konfe
rence sindikata v REK Velenje. 
»V vseh 27 osnovnih organizaci

jah sindikata smo šli spet med 
ljudi in vprašali, ali bomo zmogli. 
Potrebe družbe so takšne in 
takšne, v normalnih okoliščinah 
je moč narediti toliko in toliko. 
Če k temu prištejemo proste so
bote, bi to pomenilo toliko novih 
ton. Če prištejemo še praznike 
pa toliko ton. Do zadnjega dne v 
letu — pet milijonov ton. Ru
darji so sprejeli pobudo. Že 
nekaj mesecev se izmenjujejo na 
čelu. Na delo prihajajo prej, z 
dela odhajajo pozneje. V resnici 
je trajal njihov delavnik okrog 
12 ur.«

Tujec, ki pride v Titovo Vele
nje, niti ne sluti, kaj šele, da bi 
vedel, kaj se dogaja pod njego
vimi nogami. Težko je dopove
dati, da so to, kar vidi, naredili 
ljudje, ki jih srečuje. Da so tu 
ljudje najprej gradili mesto in 
potem še sebe. Da so s svojim za
služkom potem gradili naprej. 
Gorenje, tovarno za tovarno, 
šolo za šolo, stavbo za stavbo.

Po vojni je bil Šoštanj središče 
doline, Staro Velenje pa je štelo 
nekaj več kot osemsto prebival
cev. Ker je pod Šoštanjem ruda, 
so občinsko središče preselili. 
Tako kot selijo jaške.

Še pred nekaj leti je bil občan 
velenjske občine v očeh statistika 
na devetnajstem mestu po do
hodku. Danes so te primerjave 
brezpredmetne, kajti že samo to, 
da se vsak dan iz okoliških občin 
vozi na delo v Titovo Velenje

skoraj sedem tisoč ljudi, pove 
več.

»Naš rudar je zavestno spre
jemal obveznosti in jih tudi iz
polnil. Velenju ni bilo nič podar
jenega, to poudarjamo. In če 
zveni še tako neverjetno, je naše 
delo v sindikatu zdaj usmerjeno 
v to, kako urediti zadeve in preiti 
nazaj na 8-urni delavnik. Cena 
teh naporov je velika. Dnevno se 
srečujemo z invalidnostjo, z bo
lezninami. Naših težav nekateri 
nočejo videti. Mi, ki smo tu, 
vemo, kako je z rudarjem, ki 
mora zaradi prezgodnje invalid
nosti ali bolezni s čela na drugo 
delo, da ta prehod pomeni veliko 
razliko v osebnih dohodkih, pri 
dolžini dopusta, da je s tem poru
šen njegov standard.

Toliko govorimo o stabilizaci
ji, o zmanjšanju porabe, o večji 
produktivnosti. Vprašajte naše 
rudarje, kaj menijo o tem! Mi 
malo govorimo, toda z delom 
dokazujemo, da se tako obnaša
mo. Zato nas boli, ko včasih kdo 
reče kar tja v tri dni — češ, kaj 
boste vi govorili, ko imate takšne 
plače...

Drži, zgradili smo mesto, 
zgradili industrijo, ki ji ni pri
mere ne v državi ne na svetu. 
Toda vse to je premalo, če ne 
t?omo vsi enako gospodarno rav
nali. Zdaj je vprašanje, ali naj 
uvozimo prepotrebno opremo, 
ki bo že jutri dvakrat povrnila 
naložbo. Ob tem pa vemo, da še

vedno uvažamo predmete, k' 
smo jih sami sposobni izdelati, 
celo to se dogaja, da uvažamo 
stvari, ki jih tudi sami že proizva
jamo. Zato rudarji zahtevamo 
zaostritev odgovornosti. Ne 
samo odgovornosti znotraj de
lovne organizacije, občine ali re
publike. Ugotavljamo, da se ta 
odgovornost vse bolj zmanjšuje, 
čim dalj je od neposredne proi
zvodnje. Kako je mogoče, da se v 
našem samoupravnem sistemu 
nihče več . ne drži dogovorov, 
sporazumov in tistih načel, ki 
smo jih sprejeli in da v isti sapi 
kažemo na druge in iščemo kriv
ce?

Titovo Velenje združuje ob
čane vseh naših narodov in na
rodnosti. Ni ga kraja v Jugoslavi
ji, od koder ni bilo delavca, ki je v 
Velenju pomagal graditi in gra
dil. Tisti, ki so ostali, in teh je ve
čina, znajo ceniti napore in poz
najo ceno tega samoodpovedo-
vanja, te obveznosti, ki smo jo 
sprejeli s poimenovanjem v Ti
tovo mesto. Nihče ne trdi, d® 
nismo delali napak, da smo imeh 
vedno prav. Svoje napake priz
navamo in jih sproti popravlja
mo. Na generacijah, ki prihajajo 
za nami,pa je, da to delo nadalju
jejo. Njim ne bo treba več z 
udarniškim delom graditi, morah 
pa bodo ceniti žrtve, ki so bile 
vložene v to, kar imamo danes. 
In danes imamo že veliko.«

Janez Sever
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Pred volitvami

Tudi delegacije 
so samoupravni 
organi delavcev

O pripravah na letošnje delegatske volitve je bilo že veliko napisa
nega in tudi povedanega. Za nami so že postopki evidentiranja kandi
datov za delegacije v skupščinah družbenopolitičnih skupnosti in v 
samoupravnih interesnih skupnostih. Marsikje so se tega dela lotili 
površno, čejirav velja za veliko večino temeljnih organizacij in drugih 
samoupravnih skupnosti, da so ob evidentiranju možnih kandidatov 
na prihodnjih volitvah temeljito pretresli dosedanje delovanje dele
gacij in delegatov, analizirali ovire, ki so onemogočale učinkovitejše 
delo in pri tem opozorili zlasti na pomanjkljivo pomoč sindikalnih or
ganizacij v procesu delegatskega odločanja.

Prav gotovo je tudi zato repu
bliški svet ZSS tik pred koncem 
lanskega leta sprejel poseben 
dokument o kadrovskih pripra
vah na volitve ter priporočila za 
delovanje občinskih in osnovnih 
organizacij Zveze sindikatov 
Slovenije ob volitvah delegatov v 
organe upravljanja v organizaci
jah združenega dela (to gradivo 
smo objavili v zadnjem Sindikal
nem poročevalcu). Na videz gre 
za različne volitve, vendar pa so 
med seboj vsebinsko povezane, 
tega se je v praktičnem delova
nju osnovnih sindikalnih organi
zacij premalo zavedamo. Na
vadno v sindikalnih skupinah 
namenjamo zelo veliko pozor
nost volitvam delegatov za sa
moupravne organe v organizaciji 
združenega dela, temeljito in 
včasih tudi do obisti »oberemo« 
kandidata, marsikje pa gre evi
dentiranje možnih delegatov za 
zbore skupščin družbenopolitič
nih skupnosti prehitro mimo 
tako temeljitih razprav, kot je to 
navada pri kandidatih za samou
pravne organe v »svoji hiši«. In 
prav to je hudo narobe, saj se 
potlej delegati in delegacije po
čutijo v organizacijah združe
nega dela kot organi izven delav
ske samouprave, kot podaljšana 
roka izvršnih organov v skupšči
nah in zaradi prešibke pomoči 
družbenopolitičnih organizacij 
in tudi samoupravnih organov v 
organizacijah združenega dela so 
»organi v zraku«, prepuščeni 
sami sebi.

Kritična analiza dela delegacij 
in delegatov je v vseh okoljih 
nujna in nenazadnje tudi osnova 
utrjevanja delegatskega sistema 
v naši družbi. Prav pri tem pa

imajo sindikalne organizacije 
prvenstveno vlogo, kajti zveza 
sindikatov ima poleg pomemb
nih nalog in obveznosti pri obli
kovanju in uresničevanju sa- 
moupravnin socialističnih odno
sov še odgovorno nalogo pri ure
sničevanju kadrovske politike v 
združenem delu in v družbi, saj je 
nosilec celotne politične aktivno
sti pri volitvah delegatov za sa
moupravne organe v združenem 
delu in delegacij ter delegatov 
združenega dela za skupščine 
družbenopolitičnih skupnosti in 
samoupravnih interesnih skup
nosti.

Tako je zapisano v števil
nih dokumentih in'zato je treba 
delegatskim volitvam nameniti 
prav toliko — če že ne več časa, 
— kot volitvam v samoupravne 
organe. Toda sindikalne organi
zacije ne smejo obstati le pri pri
pravah volitev in volitvah samih.

Za to delo lahko dobijo oceno 
odlično, vendar pa kasneje zane
marijo nenehno skrb in zavze
manje stališč do posameznih po
javov in problemov, ki naj bi 
pomagali pri opredeljevanju de
legacij v skupščinskih zborih.

Res je sicer, da smo v tem 
mandatnem obdobju naredili 
pomemben korak za utrditev 
oblasti delavcev nad tokovi re
produkcije, vendar pa še pre
malo,da bi se delavci zavedali, da 
je tudi od odločitev tistih delega
cij in delegatov, ki so jih sami 
izvolili, odvisno, kdo in kako go
spodari z rezultati njihovega 
dela.

Marjan Horvat

Delavci v slovenskem gospodarstvu '81

Nakazane rešitve — 
še vedno odsev želja

Problema varstva otrok ni 
mogoče zožiti samo na možno
sti zagotovitve varstva.- Raz
sežnosti tega problema segajo 
tudi na področje kakovosti var
stva, na okoliščine, v katerih ga 
starši zagotavljajo otrokom 
(težave s prevozom, z neuskla
jenim delovnim časom staršev 
in varstvene organizacije itd.) 
in so zanje bolj ali manj obre
menjujoče, na odzivnost, ki jo 
taka ali drugačna oblika varstva 
sproža v počutju in razpolože
nju otroka, na občutja, ki jih 
imajo starši glede na 
(ne)ustreznost določene oblike 
varstva in povzroča pri njih za
dovoljstvo in sproščenost ali 
bojazni in psihično napetost 
itd.

Vsekakor pa mora biti v po
ložaju, ko zaposleni starši ne 
morejo zagotoviti otrokom ni
kakršne oblike varstva, ozi
roma so oblike, ki jih sedaj za
gotavljajo, skrajno nezadovo
ljive, skrb naše družbe usmer
jena v izgradnjo zadostnega 
števila varstvenih zmogljivosti. 
Ta prizadevanja so v preteklem 
obdobju obrodila bogate sado
ve. Poleg rednih sredstev iz 
sklada skupne porabe za te na
mene je gradnjo vrtcev močno 
pospešilo solidarnostno zdru
ževanje sredstev občanov v 
obliki samoprispevka. Kljub 
temu je razkorak med razpo
ložljivimi možnostmi in željami 
ter potrebami staršev po vklju
čitvi otrok v vzgojnovarstvene 
organizacije še vedno izredno* 
velik: samo vi. 1980 je bilo za
vrnjenih 15.170 prošenj za 
sprejem v vzgojnovarstvene 
organizacije. (Poročilo Zveze 
skupnosti otroškega varstva 
Slovenije za 1.1980. Delegatski 
poročevalec Skupnosti social
nega varstva. Otroškega var
stva in Socialnega skrbstva Slo
venije št. 2-81, str. 24.) Deloma 
je prišlo do takega položaja za
voljo neuresničenega srednje
ročnega plana izgradnje (v 1. 
1976—1980 planirano 69.032, 
uresničeno 65.899 mest v

vzgojnovarstvenih organizaci
jah) vendar bi tudi ob izpolnitvi 
plana gradnje v tem obdobju ne 
mogli zapolniti tako občutne 
vrzeli, kot se kaže na področju 
pomanjkanja mest za družbeno 
varstvo otrok. V Sloveniji je 
vključenih komaj 34,4% vseh 
otrok od 8. meseca do 7. leta 
starosti v družbeno varstvo, po 
nekaterih predvidevanjih pa bi 
ga potrebovalo okoli 45 % vseh 
predšolskih otrok. Skupnosti 
otroškega varstva si prizade
vajo rešiti problem še na druge 
načine: z usposabljanjem in šir
jenjem mreže varstvenih dru
žin, zlasti za otroke do 3. leta 
starosti, za. te je najteže zago
tavljati ustrezno varstvo, dalje 
z ustanavljanjem varstvenih 
oddelkov v blokih večjih stano
vanjskih naselij, očitno pa bo 
potrebno iskati še druge mož
nosti, da se problem varstva hi
treje uredi.

Kako pa anketirani delavci 
urejajo vprašanje varstva pred
šolskih otrok? V naši populaciji 
ima 52,1 % delavcev po enega 
ali več predšolskih otrok. 
21,0% delavcev ima zagotov
ljeno varstvo za otroke v vzgoj- 
novarstveni organizaciji. Med 
njimi je nadpovprečno visok 
odstotek staršev, ki so zapo
sleni samo v dopoldanski izme
ni, medtem ko je število delav
cev v dvo- in triizmenskem tur
nusu (nižje poklicno-kvalifika- 
cijske strukture!) bistveno 
nižje od povprečja, število de
lavcev z deljenim delovnim 
časom pa je v mejah povprečja.

Vidik socialne diferenciacije se 
tu vidno začrtuje: delavci nižjih 
dohodkovnih skupin rešujejo 
problem varstva otrok na 
način, ki jih finančno najmanj 
prizadene (otroka varujeta 
starša, zaposlena v različnih 
turnusih), čeprav ne smemo 
zanemariti tudi vidika manjše 
možnosti vključevanja teh 
otrok v vzgojnovarstvene or
ganizacije spričo neusklaje

nega delovnika staršev in de
lovnika vzgojnovarstvenih or
ganizacij.

V 19,7 % primerov zagotav
ljajo starši otrokom varstvo 
doma, zlasti v primerih, ko de
lajo samo v popoldanskem ozi
roma v dvo- in triizmenskem 
turnusu.

Nadaljnje oblike varstva smo 
oblikovali z vidika zagotavlja
nja varstva doma (stari starši, 
sorodniki ali drugi ljudje) kar 
ima za počutje otroka in staršev 
nedvomno prednost pred var
stvom, ki ga starši zagotavljajo 
otrokom zunaj doma pri so
rodnikih ali pri tujih ljudeh. Če 
bi hoteli slediti vidiku finančne 
obremenitve staršev, bi bilo se
veda ustrezneje ločevati med 
oblikami varstva, ki jih zago
tavljajo otrokom sorodniki, in 
oblikam varstva pri tujih lju
deh, ki so plačani za to uslugo.

Doma zagotavljajo varstvo 
otrokom sorodniki ali tuji lju
dje v 15 % primerov, in sicer 
najintenzivneje pri mlajših de
lavcih (živijo s starši) in v pri
merih zaposlenosti delavcev v 
dvo- in večizmenskem tur
nusu.

V. varstvo izven doma vodi 
otroke 6,2 % staršev, pretežno 
delavcev starejšega in najsta
rejšega starostnega obdobja, ki 
pripadajo pretežno višjim izo-

brazbeno-kvalifikacijskim
skupinam.

Želeli smo tudi ugotoviti, 
kako razmišljajo delavci o 
možnostih hitrejšega urejanja 
otroškega varstva, zlasti z vi
dika intenzivnejšega razvijanja 
nekaterih oblik varstva:

Med vprašanimi močno pre
vladuje mnenje, da je družbena 
usmeritev za intenzivnejšo 
gradnjo vrtcev tista, ki vodi k 
hitrejši rešitvi tega vprašanja

(44,4% delavcev se oprede
ljuje za tako rešitev). Znaten 
delež (18,4 %) vidi hitrejšo pot 
za dosego tega cilja v pospeše
nem oblikovanju varstvenih 
oddelkov v delovnih organiza
cijah, bistveno manjši delež 
(9,4 %) pa v oblikovanju takih 
oddelkov v blokih, medtem ko 
le redki (1,2 %) vidijo te mož
nosti v širjenju varstvenih 
zmogljivosti v varstvenih dru
žinah. Mišljenj, ki kažejo na 
prepričanje, da je mogoče s 
skrajšanjem delovnega časa za 
roditelje ali celo z začasno pre
kinitvijo dela enega od staršev 
to vprašanje urejati uspešneje, 
je razmeroma malo (10,0%). 
Stališče glede gradnje vzgojno
varstvenih organizacij je dokaj 
izenačeno v vseh regijah, za 
ustanavljanje varstvenih 
oddelkov v delovnih organiza
cijah pa se bolj od drugih opre
deljujejo delavci dolenjske, go
renjske in ljubljanske regije, 
medtem ko varstvo v okviru 
varstvenih družin z. visokim 
nadpovprečnim deležem zago
varjajo v ljubljanski in v celjski 
regiji; tudi za oblikovanje var
stvenih oddelkov v blokih je 
največ glasov v teh dveh regi
jah.

Mišljenje, da bi urejali var
stvo s skrajšanim delovnim 
časom staršev ali z začasno pre
kinitvijo z delom, se najpogo
steje pojavlja v obalno-kraški 
in ljubljanski regiji.

Domnevamo, da so nave
dena mnenja v veliki meri 
odraz razmer in možnosti orga
niziranja otroškega varstva v 
okolju, kjer delavci živijo in de
lajo, nedvomno pa odsevajo 
tudi pozitivna in negativna ob
čutja ter izkušnje delavcev v 
zvezi z eno ali drugo obliko var
stva in so torej nakazane rešitve 
projekcije želja, kako urejati to 
tako pomembno življenjsko 
vprašanje.

Živka Črnivec
S

Titovo Užice

Resnično 
novi časi

Ko govorimo o Titovem 
Užicu, se moramo ozreti neko
liko nazaj v zgodovino. Navse
zadnje „ je na Kadinjači padel 
znameniti delavski bataljon, 
tukaj je delovala užiška republi
ka, prva svobodna oaza v zasuž
njeni Evropi.

Naš sogovornik Nedeljko 
Milič, visokokvalificirani kovi
nostrugar v sestavljeni organiza
ciji »Prvi partizan«, sicer pa de
lavec v delovni organizaciji 
»Armatura«, kjer je tudi pred
sednik akcijske konference sin
dikata, mnogo ve o teh časih, 
vendar pa se jih ne more spomi
njati, ker se je rodil kasneje. Leta 
1950. Takrat nismo imeli samo 
svobode, marveč tudi novo drža
vo.

Tudi najino srečanje, najin

pogovor se je tu začel in tu tudi 
končal. Nedeljko Milič ni hotel 
govoriti o sebi. Kljub temu smo 
poleg rojstnih podatkov zvedeli, 
da živi v družinski hiši v vasi 
Vrela, da je poročen in ima dva

otroka in da povprečno zasluži 
približno 15.000 dinarjev. Ni 
želel podrobno govoriti o samem 
mestu in njegovem razvoju, ker 
pač nima ustreznih podatkov. 
Podatkov pa pravzaprav nismo 
potrebovali, saj je že na prvi po
gled videti, še zlasti, ker smo bili 
večkrat v tem mestu, da mesto 
raste. Raste v višino, ker to terja 
konfiguracija tal, vendar raste 
tudi življenjsko.

Pripovedoval nam je, kako 
vidi sedanji trenutek mesta, ki je 
prvo dobilo ime po tovarišu Titu. 
Govori! je s preprostimi bese
dami, ni uporabljal sindikalnega 
izrazoslovja, čeprav je uveljav
ljeni sindikalni aktivist. Govoril 
je tako kot misli, čuti in želi. Po
govor je potekal sem in tja, ven
dar je imel nekakšen svoj tok.

Najprej o delegatskem odlo
čanju. Milič misli, da gre v teore
tičnem in demokratičnem po
gledu za korak naprej, v praktič
nem pogledu pa je ta korak še 
daleč. Po prvih dveh letih od 
uvedbe delegatskega odločanja 
so še bila upanja, delegati so še 
verovali, da bodo opravičili svojo 
funkcijo. Potem so se prednje 
postavile administracija, razne

strokovne službe, ki so s svojimi 
»ukazi od zgoraj« zatrle voljo 
vsakemu delegatu, da bi še delo
val tako kot je treba. Tako so 
tudi največji zanesenjaki postali 
pasivni.

Za ilustracijo teh svojih trditev 
nam Nedeljko Milič lahko na
trese iz rokava nič koliko prime
rov. Primer: togost administra
cije v občini do življenjskih pro
blemov. To je strahopetnost 
ljudi, ki bi morali te probleme re
ševati. Gre za splošno zmešnjavo 
novega in starega. Po mnenju 
Miliča vsi delegati v delavskem 
svetu še zmeraj mislijo, da so po
slanci delavcev in zato o tistem, o 
čemer bi morali delegatsko odlo
čati, izražajo svoje mnenje. So
govornik parafrazira na ustrezen 
način Leninovo misel, da delav
skemu razredu grozi največja 
nevarnost lastne birokracije.

Strinjamo se, kot Milič, z Le
ninovo tezo, vendar mislimo, da 
pasiviziranje delegatov nima no
bene zveze z »lastno birokraci
jo«. V glavnem se strinja s tem. 
Meni na primer, da v nobenem 
delavskem svetu nihče ne bi 
mogel vplivati na odločitve, če bi 
bili delegati usposobljeni za

svojo funkcijo, če bi bili enotni in 
če bi delegatsko ravnali. Meni, 
da to ne velja samo za delovne 
organizacije, ampak za ves si
stem delegatskega odločanja v 
občini.

V pogovoru se Milič dotakne 
tudi stabilizacije. Mnenja je, da 
je to zelo resna zadeva, do katere 
pa smo bolj ali manj neresni. »Če 
nismo za uravnilovko v osebnih 
dohodkih,« nam je pripovedoval 
Milič, »potem nismo niti za 
uravnilovko v odgovorosti«. 
Tudi tukaj moramo ravnati tako, 
kot to terja zahtevnost dela in 
nalog. Ni nam treba od zgoraj 
pripovedovati, da je vse v te
meljnih organizacijah združe
nega dela, ker mi vemo, kjer je 
stvar, mi pa ne smemo rešitev vi
deti pri tistih, ki so zgoraj. Vsak 
ima svoj del odgovornosti v izva
janju stabilizacije, vendar ta od
govornost ni za vse enaka, saj 
navsezadnje tudi osebnih do
hodkov nimamo enakih.

Tako pripoveduje tudi o ko
lektivu, v katerem je zaposlen. 
Pravi, da je imela njegova de
lovna organizacija na začetku 
devet delavcev. To je bilo leta 

i 1953. Zdaj pa jih ima 950. Mi

nulo leto je ustvarila osemsto mi
lijonov dinarjev dohodka, od 
tega tretjino z izvozom. Izvozni 
načrt so izpolnili mesec dni pred 
rokom, že zdaj pa so sklenili po
godbe za izvoz blaga v tem letu v 
vrednosti 300 milijonov dinar
jev.

»To vendar ni slabo za razvoj 
našega kolektiva in mesta. Ko 
smo začenjali, smo bili med proi
zvajalci vodoinštalaterskih ar
matur med zadnjimi, zdaj pa smo 
med prvimi. Če je potrebno, de
lamo tudi ob sobotah in nede
ljah. Zavedamo se, da je izhod v 
izvozu.«

Srečanje z Nedeljkom Mili
čem je trajalo dlje, kot kaže ta 
zapis, tudi pogovor je bil obšir
nejši. Ni želel preveč govoriti o 
tem, kako se je Titovo Užice ra
zvilo v moderno mesto s 60.000 
prebivalci in s povsem novim živ
ljenjem. Ko sva se poslavljala, bil 
je konec tedna in mesto je bilo v 
glavnem prazno, je dejal, da ni 
hote! samo kritizirati. Pravi, da 
so za razvoj mesta in občine go
tovo neki novi časi, ki pa bi pri
nesli več, če ne bi bilo po
manjkljivosti, o katerih je govo
ril- Miroslav Nikolič
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O bistvu dogajanja na Poljskem

Zaton državnega in rojstvo 
poljskega socializma?

Novica o vojaškem udaru na Poljskem je v svetovni javnosti nale
tela na dramatičen odmev, ki je še posebej močan v socialističnem 
svetu. Vznemirjenost in zaskrbljenost ljudi, političnih in diplomatskih 
krogov ter tako imenovanega malega človeka z ulice je presegla obi
čajne meje predvsem zaradi neizogibanega soočanja z resnico, da je 
Poljska na usodnem zgodovinskem razpotju: v katero smer kreniti pri 
nadaljnji graditvi socializma. Nesporno je, da bo ta odločitev po
membno vplivala tudi na značaj in smer zgodovinskega razvoja socia
lizma v drugih delih sveta in da je od uspešnega razreševanja konflikt
nega položaja na Poljskem odvisna tudi politika popuščanja napetosti 
v Evropi in širše v mednarodni skupnosti.

Ni v krizi socializem, 
temveč državni model 
socializma

Osnovna značilnost in te
meljno protislovje poljskih do
godkov od avgusta 1980 dalje je 
spopad med starim, birokrat- 
sko-državnim in centralističnim 
sistemom, v katerem prevladuje 
dogmatska, nazadnjaška misel
nost, in med delavskim razre
dom, ki je vse bolj odločen pri 
postavljanju naprednih in upra
vičenih zahtev po drugačnem 
položaju v poljski družbi. V bi
stvu gre za prizadevanja polj

skega delavskega razreda in 
poljskega naroda, da se uveljavi 
kot subjekt v odnosu do druž
bene produkcije in reprodukcije 
in da si izbori pravico za čimbolj 
neposredno vplivanje na bi
stvene družbene tokove. Ta boj 
bije poljski narod skoraj nepre
kinjeno od 2. svetovne vojne 
dalje.

Očitno jf torej, da v krizi nista 
ideja in praksa socializma kot 
družbene ureditve — kot sku
šajo ljudi po svetu prepričati in 
zavajati protikomunistične sile 
na zahodu — ampak je v krizi 
državni model socializma, ki ga

je Sovjetska zveza do leta 1948 
dokončno uveljavila v deželah 
vzhodne Evrope. Lahko bi rekli, 
da je poljska kriza najbolj znači
len primer, ki opozarja, da so 
presajeni modeli socializma slej 
ko prej obsojeni na razkroj, ker 
so brez korenin.

Poljska kriza potrjuje marksi
stično resnico, da razvoj v svetu 
ni skrčen le na protislovje med 
kapitalizmom in socializmom, 
ampak da obstoje objektivna 
protislovja tudi znotraj sociali
stičnega sveta. Za vzhodnoe
vropske države tako imenova
nega realnega socializma — 
kamor spada tudi Poljska — na 
primer velja, da niso uspeli ra
zrešiti vprašanje odnosa med 
človekom in oblastjo, vprašanje 
svobode delavskega razreda in 
naroda v konkretnih družbenih 
okoliščinah. Poglavitna dilema 
sodobnega sveta in mednarod
nega delavskega gibanja torej ni 
v opredelitvi ali kapitalizem ali 
socializem, ampak gre predvsem 
za vprašanje, kakšen socializem

graditi in razvijati. Čeprav je res, 
da vsak narod prinaša v sociali
zem svoje izvirno izročilo, vsaka 
družba pa svojo vizijo osvobodi
tve človeka, pa je vendarle za 
sleherno socialistično družbo 
značilno dvoje: ukinitev domi
nantne vloge zasebne lastnine 
nad produkcijskimi sredstvi in 
nezlomljiva težnja narodov — 
po resnični svobodi na ekonom
skem, političnem in drugih po
dročjih. Tudi za poljski delavski 
razred je značilno, da se je uprl 
obstoječemu državno-birokrat- 
skemu režimu in monopolu polj
ske združene delavske partije 
nad odločanjem v imenu delav
skega razreda in naroda.

Poljski delavski 
razred teija 
human socializem

V skoraj leto in pol trajajo
čem obdobju delavskih stavk, 
protesta proti staremu sistemu 
in zahtev po drugačni, bolj člo
veški podobi poljskega sociali-

Poljski narod je izčrpan od cikličnih družbenih kriz, ki še vedno niso odprle perspektive drugačnega, bolj humanega in bolj demokratičnega so
cialističnega razvoja...

-------------------------------------------------------------------------------

IZPOVED POLJSKE DELAVKE
»Pred deveto zjutraj nas je bilo kakih štiristo. Od zelenja

darja do pralnice, ljudje so stali po vsej dolžini ceste. Ob dese
tih so naposled pripeljali blago. A koliko: morda 10 kilogramov 
surove slanine, 40 kilogramov poceni klobas in nekaj mesa. 
Dobila sem kilo govedine s kostmi. Na karto za september. S 
tem sem stekla domov, kajti bilo je že čez enajsto. Potem ko 
sem nekaj skuhala otrokom, se mi je že grozno mudilo, strpala 
sem kos kruha v torbo, kajti danes si ne moreš niti masla več 
privoščiti, in stekla v tovarno.

Postavi se enkrat v takem stanju k stroju in delaj. Roke v 
vodi, noge v vodi, odurna vročina. Pol obrata na levo, potem 
pograbim nogavico, jo potegnem čez formo, se sklonim nad 
kad, zajamem vodo, jo zlijem na nogavico, se spet sklonim nad 
kad, še enkrat zmočim nogavico in pri tem pazim, da ne zdrsne s 
forme. En voziček je gotov in zdaj se lahko zravnam. Voziček 
se odpelje v peč in hkrati pridejo že nove forme.Tn tako gre 
osem ur kot v vrtavki — za kosilo imam le petnajst minut. Ves . 
trebuh je moker, voda mezi po rokah od pazduh in čeprav 
imam gumijaste škornje, so popolnoma mokre tudi noge. Tako 
garam že osemnajst let...«

Izsek iz izpovedi neke poljske delavke iz tekstil
nega mesta Zyrardow, objavil jo je poljski tednik 
Literatura (29. oktobra lani)\________ _____________ J

zma se je izkazalo, da poljska 
združena delavska partija ni 
sposobna nakazati in odpreti 
perspektivo resničnih družbenih 
sprememb na ekonomskem in 
političnem področju. Nasprot
no: vse bolj se je zaostrovala 
vrsta nasprotij na poljskem 
družbenem prizorišču: na
sprotje med formalno vodilno 
vlogo poljske združene delavske 
partije na eni strani in njeno 
šibko močjo na drugi; nasprotje 
med vodilno vlogo, ki je bila

formalno prepuščena partij
skemu (in s tem državnemu) apa
ratu, ter dejstvom, da sta druž
bena moč in družbeno soglasje 
prešla bolj na stran Neodvisnih 
samoupravnih sindikatov Soli
darnost; nasprotje med vodilno 
vlogo, ki jo je dobival delavski 
razred v gibanju, nastalem p° 
avgustu 1980 ter med še vedno 
zelo omejeno vlogo, ki so jo bile 
temu delavskemu razredu pri
pravljene priznati inštitucije 
poljske države. Ker je poljska

ODMEVI V SVETU 
SO IDEOLOŠKO OBARVANI

Poljsko dramo po svetu spremljajo in komentirajo z bolj ali 
manj ideološko obarvanimi toni: KP Italije ostro obsoja vojno 
stanje na Poljskem in vztraja pri oceni, da se je izčrpalo obdob
je, ki se je začelo z oktobrsko revolucijo in da je treba odpreti 
novo fazo izgradnje socializma v razvitem svetu, predvsem v 
zahodni Evropi; Izvršni biro socialistične stranke Francije je 
objavil peticijo in oceno, da »socializma ni mogoče graditi z 
nasprotovanjem lastnemu ljudstvu in s smešenjem demokraci
je«; ZDA so obsodile uvedbo vojaškega stanja in odgovornost 
za dogajanje na Poljskem pripisujejo Sovjetski zvezi; Moskva 
pa poudarja, da je bilo obdobje od avgusta 1980 dalje izključno 
obdobje »kontrarevolucije in divjanja antisocialističnih sil, ki 
ni imelo ničesar skupnega s socializmom«; jugoslovansko za- 
pažanje je, da se je prvič v zgodovini socialističnih držav zgodi
lo, da je oblast prevzela vojska. S takšnim razvojem dogodkov 
je Poljska postala izredno nevarno krizno žarišče, ki bi utegnilo 
imeti hude posledice znotraj poljske družbe, v delavskem giba
nju v svetu in v mednarodnih odnosih na sploh. Sicer je naše 
stališče, da o usodi Poljske lahko odloča le poljski delavski ra
zred, samostojno, suvereno in neodvisno, brez slehernega na
silnega poseganja in vmešavanja.

NI IDEALNIH MODELOV 
SOCIALIZMA

»Bilo bi smešno, če bi našo revolucijo razglašali za nekakšen 
ideal, primeren za vse dežele, ter si domišljali, da je dosegla 
vrsto genialnih odkritij in uvedla celo kopico socialističnih no
votarij«

Citat V. I. Lenina na 8. kongresu VKP b (1919)

Titova Mitroviča

S Titovim 
imenom 
k novim 
zmagam

Z veliko ljubeznijo do.Tita in 
predanostjo njegovemu delu so 
se občani in delovni ljudje Ko
sovske Mitroviče odločili, da 
bodo svojo prihodnost trajno 
zaznamovali s Titovim imenom 
in poimenovali mesto Titova Mi
troviča. Tako so pobrateni Al
banci, Srbi, Črnogorci, Turki in 
drugi narodi in narodnosti ob
ljubljali, da bodo neomajno na
daljevali po Titovi poti. Delovni 
ljudje Titove Mitroviče so pred

vojno, med narodnoosvobodil
nim bojem in v povojni izgradnji 
bili v prvih vrstah boja za krepi
tev bratstva in enotnosti, skup

nosti za samoupravni socializem. 
V najtežjih razmerah so dokaza
li, da jih nihče ne more odvrniti 
od Titove poti. To so pokazali 
tudi vsem sovražnikom, ki v teh 
krajih nikoli niso našli opore, 
tudi lansko pomlad, ko so se sku
šali iredentisti in kontrarevolu- 
cionarji vgnezditi v tem mestu.

Tovariš Tito je trikrat obiskal 
Mitrovico in se vedno zanimal za 
probleme njenih delavcev. Lju
bezen in zaupanje tovarišu Titu 
so delavci nenehno dokazovali z 
večjo delovno zavzetostjo, pro
stovoljnimi delovnimi akcijami 
in drugimi delovnimi uspehi.

Mitroviča je danes eno od naj
večjih industrijskih središč na 
Kosovu in v državi. Samo v 
»Trepči« je danes zaposlenih 
več kot 20 tisoč delavcev, pet
krat več, kot jih je bilo pred 
vojno.

Zdaj predstavlja Titova Mi
troviča z vsemi družbenopolitič
nimi, kulturnoprosvetnimi in

zdravstvenimi ustanovami ve
liko središče z več kot 144 nase
lji. Ima 64 delovnih in temeljnih 
organizacij združenega dela, 
kjer so lani dosegli 1.990 milijo
nov dinarjev družbenega proi
zvoda. Delež industrije in rudar
stva znaša 70 odstotkov, delež 
družbenega sektorja kmetijstva 
pa 0,5 odstotka. Narodni doho
dek v prvih šestih mesecih lani je 
znašal 1.738 milijona dinarjev 
ali okoli 517 dolarjev na prebi
valca, kot je povedal Dragan 
Vasič, predsednik občinskega 
sveta zveze sindikatov.

Od vseh zaposlenih v neproi
zvodnih dejavnostih dela več kot 
štiri tisoč delavcev v treh centrih 
osnovnega in petih centrih 
usmerjenega izobraževanja, ki 
zajemajo okoli 19.000 udele
žencev in okoli 8.000 srednje
šolcev. Na fakultetah in v višjih 
šolah je redno vpisanih okoli 
3.000 študentov.

Za zdravstveno zaščito skrbi 
Medicinski center z devetimi

temeljnimi organizacijami zdru
ženega dela, ki imajo na voljo 
več kot 700 bolniških postelj, za 
bolnike pa skrbi 124 zdravni
kov, od tega 46 specialistov in 
852 drugih zdravstvenih delav
cev.

Velja poudariti, da je imela 
Mitroviča leta 1971 več kot 91 
tisoč prebivalcev, zdaj pa jih ima 
že 106 tisoč. V času med obema 
vojnama je nudila zatočišče 
mnogim jugoslovanskim komu
nistom in bila središče revolu
cionarnega delavskega gibanja.

Med narodnoosvobodilnim 
bojem in revolucijo so ustanovili 
prvi partizanski odred in se or
ganizirano in z orožjem v rokah 
uprli okupatorju. V močnem na
rodnoosvobodilnem gibanju so 
zrasli mnogi slavni heroji na čelu 
s Silviro Tomazini.

V povojnem obdobju so de
lavci, pod vodstvom tovariša 
Tita, častno izpolnili vse naloge 
pri obnovi in izgradnji naše dcf-

ovine in prispevali k temu, da 
: je Mitroviča iz predvojne 
lajhne vasi razvila v sodobno 
icsto s širokimi ulicami in v

Mitroviča je bila tudi središče 
razvoja samoupravljanja. P^'1 
delavski svet so ustanovili 1954- 
leta v »Trepči«, ki je leta 1980 
dobila tudi nagrado AVNOJ-

Ob koncu je Dragan Vasič še 
posebej poudaril, da je bilo pred 
vojno v Mitroviči močno razvito 
sindikalno gibanje, še posebej 
solidarnost s stavkajočimi ru
darji »Trepče« v Starem Trgu-

»Ponosni smo na delavski razred 
v tem kraju, saj so delavci poka
zali, kako se je treba upreti so
vražniku in njegovim pomaga
čem, po osvoboditvi pa zvesto 
sledili Titovemu deluin vztrajali 
na njegovi poti.«

Tomislav Kadič
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UTRINKI IZ ZGODOVINE 
POLJSKEGA DELAVSKEGA GIBANJA

— Junija 1956 je v poznanjski tovarni vagonov izbruhnila 
stavka: delavci so zahtevali boljši sistem plač in premij, hkrati 
pa so poleg socialnih postavili tudi izrazito politične zahteve: 
več derpokracije, svobode in med drugim vrnitev VVIadislava 
Gomulke. Prišlo je do demonstracij, kr so bile sprva mirne in 
organizirane, pozneje pa je del demonstrantov zasegel skla
dišča orožja, drugi delavci pa so zavzeli zapor, iz katerega so iz
pustili jetnike in jim razdelili orožje. Oblasti so tedaj poslale na 
ulice policijo in vojsko s tanki. V streljanju in spopadih, ki so 
sledili, je bilo po uradnih podatkih ubitih 38 ljudi in okrog 200 
ranjenih, neuradnih podatkih pa je bilo žrtev nekajkrat več;

— leta 1968 je prišlo do množičnega študentskega upora, v 
katerem so študentje zahtevali več svobode in demokracije. 
Zlasti v Varšavi je prišlo do hudih spopadov in prelivanja krvi; 
števila žrtev niso nikoli uradno objavili;

— leta 1970 je prišlo zaradi slabega gospodarskega in so
cialnega stanja ter vala podražitev do ponovnih delavskih stavk 
in 17. decembra je vlada razglasila obsedno stanje. Delavci so 
se v sprevodu odpravili pred sedež partije v Gdansku. Nadnje- 
so poslali policijo in prišlo je do neredov in streljanja;

— novi konflikt je izbruhnil poleti 1976, povod zanj pa so 
bile spet podražitve. Stavke so izbruhnile v več kot sto tovarnah 
in podjetjih po vsej deželi;

\ ________________ _____________________________ J

partija izgubila stik z množicami 
in ker je odtujila oblast od de
lavskega razreda, je prišlo do 
stihijnega razvoja dogodkov, do 
nastanka in uveljavitve Neodvi
snih samoupravnih sindikatov 
Solidarnost. Ker ni bilo subjek
tivnega dejavnika pri graditvi 
socializma, na katerega bi se de
lavski razred mogel nasloniti, se 
je poistovetil z Solidarnostjo, ki 
je postala tribuna za izražanje 
avtentičnih interesov delav
skega razreda. Položaj se je vse 
bolj zapletal in zaostroval, ker se 
je poljska združena delavska 
partija izčrpavala v zagrizenem 
boju med dogmatskimi silami in 
socialistični prenovi naklonjeni 
struji znotraj nje in ker so se 
znotraj Solidarnosti pojavile

tudi protisocialistično usmer
jene sile. Le-te so postajale vse 
glasnejše in ni moč zanikati, da 
je nastajala zaradi meščanskih 
pogledov in anarhističnih teženj 
v Solidarnosti določena idejna 
zmeda. Toda Solidarnost je v 
petnajstih mesecih v končni po
sledici vendarle v pretežni meri 
izražala in zastopala resnične in
terese poljskega delavskega ra
zreda in poljskega naroda. Vo
jaška diktatura je potemtakem 
na nasilen način pretrgala to 
njeno zgodovinsko poslanstvo.

Uvedbo vojaške diktature na 
Poljskem poskušajo opraviče
vati s tezo, češ da je bil sociali
zem na Poljskem ogrožen in da 
je šlo za kontrarevolucijo. Toda

jasno je, da poljski delavški ra
zred ni bil kontrarevoluciona
ren. V resnici je šlo pri vojaškem 
udaru za premišljen korak in 
tiho soglasje ter uglašenost čla
nic Varšavskega bloka, ki po
meni poskus obrambe držav
nega modela socializma in je na
ravnano v večjo strnjenost so
cialističnega tabora. Pri analizi 
poljskih dogajanj je zatorej po
trebno imeti pred očmi blokov
sko pripadnost in vezanost Polj
ske ter njen geostrateški polo
žaj. Upoštevati kaže tudi kruto 
realnost sedanjega trenutka v 
svetu, ki ga določajo napeti od
nosi med ZDA in ZSSR ter dru
gimi velikimi silami, ki se niso 
odrekle jaltski politiki delitve 
interesnih področij v svetu.

Odveč je torej poudarjati, da gre 
ob poljski krizi za umazano za
kulisno igro velesil, da je priha
jalo do taktiziranja v zvezi z da
janjem pomoči Poljski in da je 
bil tok poljskih dogodkov izpo
stavljen pritiskom, da bi se 
usmeril v »pravo« smer.

Ne glede na to realnost in na 
tragično dejstvo, da poljska 
združena delavska partija caplja 
za dogajanjem in da skuša v bi
stvu ohraniti sistem, ki je preži
vel, pa se Poljska vendarle ne 
more vrniti v stanje pred avgu
stom 1980. Poljski narod je na
mreč preveč vznejevoljen zaradi 
monopola partije nad oblastjo, 
zato ker je ta partija že dvakrat v 
povojnem obdobju izigrala nje
govo zaupanje in ker njegov po
ložaj še vedno ni svoboden.
Nekaj se v sestavi družbenih od
nosov v poljski družbi mora 
spremeniti, pri čemer je bistve
no, da pride do večje demokra
tizacije družbenih razmer. Brez 
demokracije namreč ni sociali

zma, kot tudi socializma ni brez 
demokracije.

Težko je napovedovati, kam 
bo dejansko krenil nadaljnji raz
voj dogodkov na Poljskem. Res 
je sicer, da je vojaški udar priza
dejal udarec socialističnim silam 
v svetu in demokratičnim svo
boščinam v poljski družbi.

Toda en korak nazaj v razvoju 
socializma še ne pomeni, da ni 
mogoče narediti dveh korakov 
naprej. Zato je treba zaupati 
poljskemu delavskem razredu, 
silam prenove v poljski združeni 
delavski partiji in drugim socia
lističnim silam na Poljskem, da 
bodo vendarle uspele v boju za 
osvoboditev poljskega delov
nega človeka vseh spon odtuje
nosti in pri krepitvi njegovega 
položaja in vloge v poljski druž
bi.

V tem sklopu se torej ne mo
remo izogniti kritični presoji 
reagiranja ZDA na poljske do
godke, ki je sprejela gospodar
ske sankcije proti Sovjetski 
zvezi. Ta korak je namreč pov
sem blokovsko naravnan in po
meni »hojo« prek pleč poljskega 
naroda, ki v nobenem primeru 
ne olajšuje razreševanja poljske 
krize, ampak mednarodni polo
žaj — še posebej v Evropi — 
celo zaostruje in še bolj zapleta.

Svetel žarek upanja, da smer 
blokovskega zaostrovanja v 
mednarodni skupnosti vendarle 
ne bo prevladala, je politično 
ravnanje zahodnoevropskih 
držav, ki vsaj za zdaj politič
nemu pritisku Washingtona ne 
podlegajo in ki so v zvezi z polj
skimi dogodki sprejele bolj 
umirjeno in uravnoteženo poli
tično oceno.

Emil Lah

Uvedba vojnega stanja je ukrep, ki pomeni konec politike prenove. Svet se sprašuje, ali je mogoče, da se bo pot k prenovi ponovno odprla?

Moenej‘ši od vode
Od lanskega julija smo pisali o resnično velikih naporih zasav

skih rudarjev. Nobenega dela se niso ustrašili, nobene žrtve v boju 
z vodo in muljem, ki sta jim pol leta ogrožala jamo Kotredež. Kaj 
kmalu sta bila zalita osmo in sedmo obzorje, sledili so si obeti in 
spet črne napovedi, dokler ni v pozni jeseni kazalo, da bo voda 
vendarle močnejša. Dvignila se je namreč za toliko, da je rudarje 
pregnala še iz šestega obzorja.

V Kotredežu je bil položaj že tako brezupen, da so madžarski 
strokovnjaki, ki so priskočili na pomoč, za nekaj časa obupali in 
dvignili roke. Kadar smo obiskali zasavske rudarjev pa pomenek z 
njimi ni razodeval obupa. Iz njihovih besed je velo zaupanje, da 
bodo vodo vendarle zmogli — celo tedaj, ko je ta najbolj močno 
vdirala v jamo in tudi tedaj, ko smo poslušali o pomanjkljivi opre
mi, o premalo črpalkah, ki jih trdoživ boj z vodo obremenjuje do 
skrajnih zmogljivosti. Ko so poleg pomoči madžarskih strokov
njakov iz te države dobili še močno črpalko, so računali, da bodo 
lahko odpravili okvare na prejšnjih. No, pogosto je zatajila tudi 
nova in ne za rudarje ne za opremo ni bilo počitka.

Proti koncu lanskega leta so se obeti v Kotredežu vendarle zja
snili. Kaže, da je strokovnjakom vendarle uspelo najti način, kako 
zamašiti vire vode in blata v jami. Zaprli naj bi jih s posebnimi vrti
nami, ki bi pritok vode vsaj pomembno zmanjšale, če ne že v celoti 
ustavile. Čez noč seveda ne bo šlo, tudi v korak s predvidevanji v 
sanacijskem programu za Kotredež menda ne. Vendar pa je naj
pomembnejše, da se položaj v jami po tolikšnih naporih izboljšuje 
in da požrtvovalno delo rudarjev ne bo kronano z neuspehom. 
Preobrat v jami je pomemben tako za prihodnost zasavskih rudar
jev kot za položaj slovenske energetike. Pod vodo in blatom se 
namreč skriva 3 milijone ton premoga, po novih ocenah pa je v ko- 
tredeškem premogovniku še nekaj deset milijonov ton premoga 
odlične kakovosti.

Ob tem trdovratnem boju z vodo pa ne smemo pozabiti še na 
nekaj. Rudarji iz Kotredeža, kar se jih ni spopadlo z zalito jamo, so 
prav krepko kopali v drugih zasavskih jamah. V kisovškem in tr
boveljskem premogovniku so pomagali tovarišem do res rekord
nega izkopa premoga v zadnjih lanskih mesecih. Presegli so načrte 
izkopa in tako nadomestili načrtovane količine iz Kotredeža. Prav 
trdemu delu rudarjev gre hvala, da so zasavski premogovniki kljub 
vsem težavam ujeli proizvodne načrte za leto 1981.

i C. B.

Ce odpove 
poslovna morala

Boj proti nepoštenju je prav gotovo tako star, kakor človeška 
zgodovina. Zelo kmalu so ljudje ugotovili, da se morajo varovati 
ne samo proti zmikavtom in podobnim tičem, ampak tudi proti ne
poštenim obrtnikom, trgovcem in drugim »proizvajalcem«, ki so si 
debelili mošnjo na račun lahkovernosti kupcev. Dandanes smo po
trošniki zavarovani s kar debelim svežnjem zakonskih določil, ki 
ne določajo le spodnje meje kakovosti izdelkov, ampak tudi, ko
likšno odškodnino morajo povrniti kupcu slabega izdelka. V 
pomoč so nam garancijski listi, inšpektorji, predpisane so kazni 
za kršilce predpisov, na koncu pa so še sodišča, ki razsojajo more
bitne spore. Na koncu? Ne, na koncu ali pa na prvem mestu, če ho
čete, je poslovna morala, nenapisano pravilo odnosa proizvajalca, 
trgovca do kupcev. In če še ta nenapisani kodeks ne zdrži, so tu še 
častna razsodišča— pri gospodarski zbornici, katerega razsodbo 
smo ondan brali v časopisih. Razsodbo, da se novomeška tovarna 
IMV, oziroma njen tozd Commerce ni držal dobrih poslovnih obi
čajev ter.da se mu zato izreče družbeni disciplinski ukrep »javni 
opomin z objavo v tisku« (ta tozd se ni držal dogovorjenih dobav
nih rokov za avtomobile, kupcem, ki so prekinili pogodbe, niso 
vračali denarja, zahtevali so razliko v ceni itd.).

Javna objava prekrška! Velika stvar! V resnici? Kje.pa! pravijo 
poznavalci: kazen je samo moralna, organizacija, ki jo dobi, naj bi 
v javnosti veljala za poslovno nesolidno. Toda pri nas praktičnih 
posledic takšne »veljave« ni. Zaradi javnega opomina kaznovani 
ne bo materialno prav nič na slabšem (ne zamenjujmo te kazni z 
odločitvami rednega sodišča, kjer teče nekaj sto tožb razočaranih, 
nesojenih kupcev IMV vozil) in zato, pravijo poznavalci, je takšna 
kazen erraka bevskanju kužka na karavano.

Prav radi bi zapisali, da v prihodnje ne bo več tako.
B. R.

Titograd

Osebni dohodki 
še niso 
odraz dela

Trinajstega julija leta 1946 je 
Podgorica v navzočnosti tovariša 
Tita postala Titograd. Tovariš Tito 
se je v tem mestu mudil desetkrat. 
Prvič 5. avgusta leta 1940 in zadnjič 
25. februarja leta 1977, ko so mu 
izročili prvo zlato plaketo glavnega 
mesta Cme gore.

Titograd, v katerem zdaj živi pri
bližno 95.000 prebivalcev z več kot 
30.000 zaposlenimi, se je razvil v 
moderno politično, gospodarsko, 
izobraževalno in kulturno središče.

O Titogradu smo se te dni pogo
varjali z Radmirom Radusinovičem, 
visokokvalificiranim delavcem IGM 
Radoje Dakič, ki je ena od večjih or
ganizacij združenega dela v tem 
mestu.

— V vašem kolektivu ter v drugih 
kolektivih v Titogradu že dalj časa 
izvajate konkretne ukrepe in akcije za 
uresničevanje politike gospodarske 
stabilizacije. K rkšne sadove so rodili

ti ukrepi in kaj je treba storiti, da bi 
bili rezultati še večji?

»Izvajanje ukrepov gospodarske 
stabilizacije je bila in je še naprej 
podlaga programov in načrtov v vseh 
kolektivih naše občine. Takoj

moram poudariti, da se zavedamo 
zapletenosti gospodarskega položaja 
in možnosti'za gospodarjenje. Jasno 
nam je, da je uresničevanje gospo
darske stabilizacije ob razvijanju od
govornosti vsakega, posameznika in 
vseh skupaj temelj našega nadalj
njega dela. Poleg tega neugodne ra
zmere za delo, nestabilno tržišče, 
otežen uvoz, nakup repromateriala, 
prodaja končnih izdelkov — to smo 
doslej reševali bolj ali manj brez 
problemov — slabšajo ne samo se
danji položaj, ampak je to pričako
vati tudi v prihodnjem obdobju. 
Kljub vsemu si bomo prizadevali za 
uresničevanje zadanih nalog, proi
zvajali kakovostno, varčevali na vseh 
področjih proizvodnje, čimbolje iz
koriščali zmogljivosti, zmanjševali 
zaloge, poskušali manj izostajati z 
dela, saj je to edina pot za uresniče
vanje politike gospodarske stabiliza
cije.

V letu 1980, ki je bilo odločujoče 
za naš kolektiv, smo res dosegli za
vidljive uspehe, kar potrjuje ostanek 
dohodka v višini 13,5 milijarde starih 
dinarjev. Gledano širše morda to niti 
ni kakšen piomembnejši finančni 
uspeh, vendar za naš kolektiv zares 
pomeni veliko, še zlasti, če se spo
mnimo, da smo pred nekaj leti 
(1978) poslovali z izgubo. Zelo po
membno je pri tem še to, da smo tak

uspeh dosegli s skoraj enakim števi
lom zaposlenih, obstoječimi osnov
nimi sredstvi in ob odplačilu zelo 
neugodnih sanacijskih posojil. K 
temu je prispevala predvsem naša 
boljša organiziranost in večja odgo
vornost do dela. Proizvodne zmoglji
vosti so bile izkoriščene 88-odstotno. 
To se doslej še ni zgodilo.«

— Kakšne so največje težave de
lavcev v vsakodnevnem življenju?

»Ko delavec pride na delo, ga naj
bolj moti to, da nima kaj početi. Ve
čina delavcev je vestnih in zato jim je 
treba omogočiti delo. To pomeni, da 
moramo izboljšati organizacijo dela. 
Pogoste so težave z nakupom mate
riala, ni pravega združevanja dela in 
sredstev, ampak še zmeraj prevladu
jejo kupoprodajna razmerja. Na tem 
področju so doseženi komaj začetni 
rezultati, čeprav smo se že zdavnaj 
odločili, da bomo ustvarjali samou
pravne odnose. Delavci so tudi na 
tretjem kongresu samoupravljalcev 
povedali, da ne priznavajo meja, da 
jih ne podpirajo in če te meje so, in 
vemo, da so, potem jih postavlja 
nekdo drug. Ko to govorim, inis'im 
na pojave zapiranja v občinske, re
gionalne in republiške meje.«

— Povejte nam nekaj p delitvi 
sredstev za osebne dohodke ter o de
lovnih in življenjskih razmerah delav
cev v vašem kolektivu.

»Vprašanje delitve sredstev za 
osebne dohodke je pomembno druž
beno vprašan je. Ta problem tare tudi 
nas. Ne tehtamo rezultatov dela po 
načelih zakona o združenem delu, 
izvzemši nekoliko delavcev, ki se uk
varjajo s čisto proizvodnjo, pa še 
tukaj se v glavnem vrednoti količina 
in delno kakovost, medtem ko meril 
za gospodarnost ne upoštevamo. 
Vsa tako imenovana režija, kar je 
poseben problem sploh, ni vrednote
na. Prevladuje diploma in na osebni 
dohodek skorajda ne vplivajo rezul
tati dela. Upamo, da bo kmalu zaži
vela delitev po delu.

Delovne razmere bi bile lahko 
boljše, vendar, če gledamo v celoti, 
so dobre, še zlasti, če se spomnimo, v 
kakšnih utesnjenih prostorih smo de
lali še nedavno. Zdaj imamo mo
derno opremljene hale, sodobno zaš
čito pri delu, zagotovljen topli obrok 
itd. V večini ozdov pa se ubadajo, s 
stanovanjskimi problemi delavcev: 
Samo v našem kolektivu 1000 delav
cev nima stanovanja, med njimi so 
taki, ki imajo že dvajset let delovne 
dobe. Tudi to vprašanje vse bolj od
govorno in hitreje rešujemo v vseh 
okoljih. Do konca minulega leta smo 
izročili delavcem 182 stanovanj, od
kupili smo 200 parcel in podelili po
sojila delavcem za zasebno graditev. 
Pri razdeljevanju stanovanj pa de

lavce jezijo številne nepravilnosti, saj 
se neredko stanovanja podelijo po
sameznikom mimo sprejetih meril. 
Na eni strani so delavci, ki nimajo 
stanovanj, na drugi pa posamezniki, 
ki imajo po dve stanovanji. Višek pa 
dajejo v najem. Pristojni v kolektivu 
in v mestu se morajo odločneje boje
vati zoper te pojave.

— Trenutno je v Titogradu po evi
denci skupnosti za zaposlovanje sko
raj 5.500 nezaposlenih. Kako gledate 
na ta problem in kaj bi po vašem 
mnenju morali storiti, da bi nezapo
sleni mladi ljudje, v glavnem izšolani, 
čimprej dobili zaposlitev?

»Problem nezaposlenosti je iz leta 
v leto vse bolj izrazit. Med 5.500 ne
zaposlenimi je namreč največ mladih 
in šolanih ljudi. Mislim, da se mo
ramo lotiti hitrejšega reševanja tega 
problema bolj organizirano in odgo
vorno vsi — zaposleni in odgovorni 
za izvajanje politike zaposlovanja. 
Bolj pospešeno moramo ustvarjati 
možnosti za zagotavljanje delovnih 
mest nezaposlenim mladim in kvali
ficiranim ljudem, saj so sami najmanj 
krivi, da se vrsto let šolajo, dela pa ne 
dobijo, ker ozdi nimajo načrtov, pa 
tudi izobraževalne ustanove ne. Se
veda mora biti cilj tega povečanje 
proizvodnje, torej gre za produk
tivno zaposlovanje.«

, Milanka Rakočevič
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O varstvu okolja z Matejem Borom

Brez dreves 
ni gozda

Z novim letom stopamo hkrati v drugo desetletje naše organizirane 
družbene skrbi za okolje, v katerem živimo. Mimo so časi, ko smo brez
skrbno sekali gozdove, ne meneč se za opozorila gozdarjev in kmetov, 
da gozd potrebuje pol stoletja, da spet zraste, gradili tovarne, ki so z vi
sokimi dimniki in oblaki dima oznanjale tehnični napredek, hkrati pa 
onesnaževale zrak in vodo. To ni očitek, saj je bil les v letih intenzivne 
povojne izgradnje tako rekoč vse, kar smo lahko izvažali. Tovarn ni 
bilo, te smo morali šele zgraditi in kdo bi tedaj mislil na zrak, ki je bil čist 
kot kaplja rose, in reke, ki so spod vršacev tekle čiste in se čiste izlivale v 
večje, vse tja do morja. Potrebovali smo tovarne, te so bile sol napredka 
in kruh za milijone, ki so se prvič v novi, Titovi Jugoslaviji najedli do si
tega in prvič zaživeli v človeka dostojnih stanovanjih. Skozi tako pou
darjeno rast industrializacije je šel ves tehnološko razvit svet in povsod 
je opoju zmage nad naravo sledilo spoznanje, da naravni viri niso neiz
črpni in da je zdravo okolje vrednota, brez katere je vsak tehnološki na
predek varljiv. Kaj pomaga osem ur dela in kaj pomaga zagotovljenih 
osem ur počitka, če je okolje, kjer naj bi aktivno preživeli prosti čas, za
strupljeno.

In zdaj ne več z očitkom, s ponosom lahko zapišemo, da smo bili Ju
goslovani in v Jugoslaviji Slovenci med prvimi, ki smo organizirano 
pozvali na varovanje okolja, zapisali skrb za zdravo okolje v ustavo kot 
neodtujljivo človekovo pravico in že marsikateri tovarni, ki je bruhala v 
zrak črne saje in strupene pline, nataknili dimnik, speljali strupene vode 
v čistilce in jih neškodljive vrnili naravi. Zato tovarne niso nič manj 
lepe, nič manj ponosne, ponosni smo lahko le mi, da se po osveščenosti 
za zdravo okolje uvrščamo med najkulturnejše narode.

Nemajhen delež za to, da popravljamo napake, ki smo jih naredili v 
preteklosti, ko nismo bili še toliko bogati, da bi lahko poleg tovarne 
zgradili še čistilne naprave, in da se začenjamo vesti ter se marsikje že 
vedemo tako, da bomo zanamcem zapustili dediščino, ki smo jo nasle
dili neokrnjeno, obogateno z vsem dobrim, kar prinaša tehnološki ra
zvoj, ima tudi pisatelj, pesnik in prevajalec Vladimir Pavšič — Matej 
Bor, slovenski kulturni delavec, ki je že vso NOB stal in v vsem po
vojnem času z obema nogama stoji v slovenskem kulturnem prostoru 
in v njem pušča sled.

Z njim je v teh zimskih dneh, ko so snežinke zabrisale tudi rane, ki jih 
je nepremišljena človekova odločitev globoko zasekala v okolje in jih 
bomo zdravili še dolgo, nastal tale pogovor.

Letos mineva deset let, 
kar je skupina kulturnih in 
znanstvenih delavcev, 
med katerimi ste bili tudi 
vi, naslovila poziv na slo
vensko javnost, da se za
vemo, kako moramo or
ganizirano poskrbeti za 
okolje, v katerem živimo, 
sicer nam bo življenje med 
uničenimi gozdovi, za
strupljenimi rekami in v 
slabem zraku postalo 
nevzdržno. Kako to, da je 
ta poziv izšel prav iz vrst 
kulturnih delavcev in ma
loštevilnih osveščenih 
znanstvenikov, ne pa od 
strokovnjakov, ki priprav
ljajo tehnološke posege v 
naravo?

Vznemirjenost, da grobo po
segamo v človekovo materialno 
in duhovno okolje, sem začutil že 
v petdesetih letih. Tedaj sem na
pisal poemo Šel je popotnik

skozi atomski vek. Ta je zbudila 
doma in v tujini veliko zanima
nje, izšla je v zbirki mojih pesmi, 
pa tudi samostojno v več tujih je
zikih. Zanimiva je njena nemška 
bibliofilska izdaja, opremljena z 
ilustracijami, pravkar pa se do
govarjamo za arabski prevod. 
Značilno!

Zame kot pisatelja je ekološko 
vprašanje hkrati moralnopoli
tični problem celotnega človeš
tva in vprašanje njegovega na
daljnjega obstoja.-Če ne bomo 
uspešno rešili vprašanj, ki jih 
pred človeštvo postavlja pospe
šena industrializacija, se nam ne 
bo pisalo dobro. Ekološka 
bomba je hujša od atomske. 
Njene nevarnosti se vsi zaveda
mo, se ji uspešno organizirano 
postavljamo po robu, dosti bolj 
kot ogroženosti okolja, čeprav je 
to po mojem mnenju bolj pri
sotno in zato nevarnejše. Atom
ska bomba je doslej eksplodirala

in povzročila opustošenje en
krat, ekološka bomba pa eksplo
dira vsak dan.

Pa vendar, kako to, da ste 
vi to vprašanje začutili že v 
petdesetih letih, ko na 
svetu le malokateri re
sneje razmišlja o ogrože
nosti okolja. Naravni viri 
so se nam zdeli neizčrpni 
in svet prevelik, da bi ga 

' lahko uničili z nekaj to
varnami?

Kmalu po vojni sem dobil v 
roke knjigo Rachel Carsten The 
Silence Spring. Ta knjiga me je 
pretresla, saj je bila prvo opozo
rilo, kaj se dogaja z naravo, s ka
terim sem se srečal. Carstenova 
opozarja v tej knjigi predvsem na 
nevarnost nebrzdane uporabe 
diditija, ki je bil po vojni veliko 
upanje človeštva. Carstenova je 
dokazala, da je ta snov že v vseh 
živih organizmih, celo v morju, 
ter opozorila, kako škodljiva je.

Dovolite medvprašanje: 
kako vi prevajate angleški 
naslov The Silence Spring. 
Molčeča pomlad, Pomlad, 
ki molči.

V slovenskem prevodu je 
knjiga izšla pod naslovom Nema 
pomlad. Na Zahodu je bila 
knjiga bestseler, pri nas pa žal ne. 
Ne vem zakaj, izšla je v začetku 
našega gibanja in na našo pobu
do. Zakaj se mi zdi boljši prevod 
Nema pomlad? Zato, ker 
tam,kjer škrope nasade z diditi- 
jem, pomro čebele in žuželke, 
zrak ostaja brez njihovega bren
čanja, cvrkotanja in šumenja, 
okolje je nemo, grozljivo. Knjiga 
je bila huda obtožnica in avtorica 
je kljub silovitemu odporu ame
riških firm, ki so z diditijem ko
vale neverjetne dobičke, ven
darle zmagala. Danes so že vse 
tehnološko razvite družbe pre
povedale uporabo diditija doma, 
niso pa ga prepovedale delati. 
Multinacionalke ga lahko brez
skrbno izvažajo v dežele tretjega 
sveta, kar se mi zdi višek cinizma, 
posebej še pojasnilo, da Ameri
čani diditi samo delajo, njegova 
uporaba pa ni stvar ZDA. V tem 
pogledu smo tudi mi tretji svet. 
Pri nas še vedno pod različnimi 
komercialnimi imeni delamo di
diti in ga tudi uporabljamo.

Ne dolgo tega mi je prijatelj

Svojima otrokoma sem v knjigi v posvetilo napisal, da Popotnik ni prerokba, da je to svarilo... (Slika: M. Ju- 
larič)

Zelinka, ki je po vojni sestavil 
recept za »pijačo naše mladosti« 
»cockto« kot jo sedaj priporoča
jo, dejal, da današnja cockta ni 
več njegova. Njegova je bila na
rejena iz naravnih surovin, da
našnja pa ni več ista. On mi je 
tudi dejal, da bi lahko v Jugosla
viji delali in uporabljali neškod
ljive insekticide, kot počno v 
tehnološko razvitih deželah Za
hoda, pa jih ne.

Pa je to mogoče?
Seveda je. Izdelujejo jih še v 

naši neposredni bližini, v inšti
tutu Karla Vlaha v Trstu. On je 
našega rodu in sem ga obiskal. 
Razložil mi je, da dela biološke 
insekticide, ne pa kemičnih. Ti 
nimajo takšnih posledic kot didi
ti, njihov koristni učinek pa je 
enak, le da se proti naravi borimo 
z naravo. Mi pa še vedno delamo 
diditi in se vedemo kot najbolj 
nerazvite dežele sveta. Pri nas je 
diditi celo v prosti prodaji. Ne 
obravnavamo jga niti tako kot 
druge strupe, ki se jih da kupiti le 
s potrdilom in v za to posebej 
specializiranih trgovinah.

Vaša pesnitev Šel je po
potnik skozi atomski vek 
je protest zoper atomsko 
bombo, vi pa se borite 
predvsem za zdravo oko
lje, manj proti oboroževa
nju z atomskimi bomba
mi?

Moj popotnik je protest zoper 
atomsko nevarnost in hkrati pro
test zoper notranje okuženje 
človeka. Zoper razpad člove
kove osebnosti, zoper slabo pre
računane posege v človekovo 
okolje, ki puščajo v človeku glo
boke in trajne sledove. Ko sem 
bil v New Yorku, sem hodil po 
Peti aveniji in si rekel: Šel bom 
do prvega drevesa. In glejte, imel 
sem občutek, kdt da šem sam po

potnik in grem skozi svoj atom
ski vek. Po uri in pol hoje sem 
našel prvo drevo in še to je umi
ralo. Doživel sem, kar sem toliko 
let prej sam napisal. V tem atom
skem veku, na tej Peti aveniji bi 
težko našel prst za grob za ptico 
in ji zasadil rožo nanj, kot sem 
napisal v pesmi. Torej je ta moja 
pesem tudi protest zoper brez
dušni cement in brezdušno arhi
tekturo, je protest zoper našo če
stokrat brezumno civilizacijo, 
zoper atomsko civilizacijo, kot ji 
pravim. Nisem za vrnitev v sred
nji vek, k hišam, kakršne so gra
dili tedaj, k svetilom, s katerimi 
so si svetili tedaj, načinom ogre
vanja^ katerimi so se greli tedaj. 
Odločno pa se zavzemam za to, 
da bi arhitekti morali biti bolj 
osveščeni, da bi načrtovali v 
skladu z ljudskim izročilom. Že 
zdavnaj bi morali imeti različne 
prototipe hiš, ki bi temeljile na 
stavbarskem izročilu prejšnjih 
dob, prototip gorenjske, kraške, 
dolenjske, panonske hiše. So
dobne, vendar v skladu z oko
ljem, kjer rastejo, ne pa da so 
brezdušne. Domačne bi morale 
biti in iz domačih materialov. Te
žiti bi morali k temu, da prene
semo najboljše iz mesta na vas in 
z vasi v mesto, mi pa počnemo 
ravno narobe, najslabše izkušnje 
iz mest vsiljujemo vasi in naj
slabše vaške izkušnje prenašamo 
v mesto.

Naj ponovim. Nisem proti in
dustrializaciji, nasprotno. De
nimo Iskra je s svojimi obrati 
prinesla življenje v številne doli
ne, ki bi sicer opustele. Tako pa 
zanje zdaj skrbi kmet, ki je s 
popkovino vezan na zemljo. Res 
je dopoldne delavec in popoldne 
kmet, vendar je s stroji in novimi 
spoznanji tudi samo popoldne 
kos zemlji, ki jo je nekdaj s pri
mitivnimi sredstvi težko obdelal

ves dan. Nisem proti poldelavcu 
in poklmetu, kot so bili nekateri 
po vojni — zasluga teh polkme- 
tov je, da pridelajo hrano zase in 
še prodajajo jo — sem pa zoper 
kasarnizacijo: tudi tovarne se 
lahko ujemajo z okoljem.

Omenili ste pozitivno plat 
industrializacije. Kaj pa 
njena negativna?

Slabo je, da »z napredkom« 
prihajajo v vas stvari, ki so ji tuje. 
Marsikateri kmet se napačno ur
banizira. Začenja krneti, izgub
lja svoje korenine — lahko celo 
uide z zemlje. Tu se mi postavlja 
vprašanje najmlajšega rodu — 
disko kultura se širi v vas.

Ste vi za ali zoper disko 
glasbo?

Zoper. Ker to ni glasba, 
ampak hrup. To je v bistvu....

.. .Ste vi že bili v disku?
Da.

In kakšen občutek ste 
imeli?

Grozen. Saj ne moreš govoriti 
s sosedom. Ti decibeli so tolikšni, 
da jih uho preprosto ne prenese.

Pa menite, da ni to samo 
konflikt generacij, stari ne 
razumejo mladih?

Ne. Ljudje beže pred sabo v ti
šino ali pa v hrup. To je znana 
stvar. Filozof Schopenhauer je 
dejal v svojem eseju o hrupu, da 
je ta v obratnem razmerju z inte
ligenco. Včasih je bil hrup ropo
tanje okovanih koles po kamni
tem tlaku in pokanje z biči. Stri
njam se s to mislijo. Menim, da 
hrup ubija misli. Mladi so siti 
tega sveta in svojih misli in beže v 
disko, v hrup, ne pred svetom, 
ampak pred sabo.

Ta Schopenhauerjeva
misel je v času, ko jo je na
pisal, manj odmevala kot

Titova K or e niča

Boj s sponami 
nerazvitosti

Titova Korenica je najstarejši kraj 
s Titovim imenom. S svojimi 115.200 
kvadratnimi metri površine je po ve
likosti tretja občina v SR Hrvaški. Na 
območju sedanje občine, ta se raz
prostira večidel na območju najsiro- 
mašnejšega dela Like, je do vojne ži
velo okrog štirideset tisoč prebival
cev, ki so se, razen uradnikov, preživ
ljali s kmetijstvom in gozdarstvom. 
Narodnoosvobodilna vojna je zahte
vala 6.399 žrtev, od tega jih je skoraj 
2.800 padlo s puško v roki. V boju se 
je prekalilo 12 narodnih herojev, 22 
generalov in 400 nosilcev Spomenice 
41. Danes živi v občini 12.200 prebi
valcev, od katerih jih je 3.300 zapo
slenih.

Zagotovo je na mestu ugotovitev 
domačinov, da niti vsak tisoči izmed 
brezštevilnih modernih turističnih 
nomadov, ki vsako leto drve po cesti 
iz Karlovca do Plitvic in naprej do 
morja, ne ve, da je Titova Korenica 
najstarejši kraj s Titovim imenom. Še 
manj, da je ta majhen, komaj opazen 
kraj, središče nekdanjih šestih občin. 
Kaj šele, da bi vedeli, koliko je tu
kajšnji živelj pretrpel med vojno.

Korenico so si 72-krat lastili, jo

prav tolikokrat osvobajali in okupi
rali, da bi jo le nekaj dni predtem, ko 
je padel Berlin, v resnici dokončno 
osvobodili. Toda medtem je bila že 
dolge dni svobodna. Na tem območju 
je bilo že marca 1942. leta osvobo
jeno ozemlje, tu je bil vrhovni štab, 
Centralni komite komunistične par
tije in skoraj celotno vodstvo osvo
bodilnega gibanja Hrvaške. Kore

nica je bila poleg Moskve redek kraj, 
kjer so tega leta javno in brez preli
vanja krvi praznovali 1. maj...

Svoboda je Korenico obsijala v ru
ševinah. Vojna vihra ni pustila 
kamna na kamnu, niti ena sama hiša 
ni ostala cela. Od vsega, kar je v tem 
delu že tako škrte Like ostalo in pre
stalo kroglo,so požgali. Od 66 naselij 
na območju sedanje občine so jih 60 
upepelili do zemljine skorje.

»Le malo območij v Jugoslaviji je 
bilo tako siromašnih, kot je bilo naše 
do osvoboditve. Pred vojno ni bilo 
niti enega industrijskega obrata. 
Tisti, ki je kdajkoli zavil s te nove, 
1973. leta modernizirane ceste, si 
danes mogoče še lahko ustvari teda
njo podobo Like,« meni Dušan 
Čanak, predsednik občinskega sin
dikalnega sveta v Titovi Korenici.

»Danes imamo v občini 17 osnov
nih organizacij sindikata v štirih de
lovnih kolektivih. Največji, najpo
membnejši in v bistvu odločilen nosi
lec gospodarskega razvoja in s tem 
življenja v občini je kolektiv Plitvič- 
kih jezer, ki po sedanji organizira

nosti zaposlujejo skoraj polovico 
vseh zaposlenih v občini in združu
jejo vso dejavnost od kmetijstva do 
lesnopredelovalne industrije in viso
kega turizma. V tej delovni organiz- 
ciji je zdaj osem tozdov, med njimi je 
nekaj tudi takih, ki so z združitvijo 
premostili vprašanje donedavnega 
obstoja.

Vse, kar je v občini industrije, je.

kot rečeno, bilo zgrajeno po vojni. 
Gre za večje delovne skupnosti, kot 
so Likagraf in Lika plast in zdaj S AIT 
— tovarna samolepilnih antikorozij- 
skih trakov. Te kolektive trenutno še 
pesti odplačevanje kreditov in drugih 
obveznosti. Prva tovarna oskrbuje tri 
četrtine jugoslovanskega trga s kar
tonsko valjasto embalažo, po drugi 
strani pa si je pridobila sloves izredno 
kakovostnega tiska.

To, kar je največja vrednost na
šega boja, bratstvo med narodi, to, 
kar je bil tudi vzrok, da smo 5. okto
bra 1945. leta prvi dobili pravico in 
dar, da smo se lahko poimenovali v 
kraj s Titovim imenom, smo v praksi 
uveljavili tudi z graditvijo gospodar
skih odnosov med kolektivi ne glede 
na občinske, narodnostne ali republi
ške meje, je izgradnja nove tovarne s 
sovlaganjem slovenskega delovnega 
kolektiva Jože Kerenčič v Ormožu. 
Gre za novo tovarno, ki je bila zgra
jena s soudeležbo Slovenije, Hrva
ške, zveznega sklada za nerazvite in 
nas, gre za tovarno, ki je komaj do
dobra zakoračila na tržišče, ko je ko
lektiv »prestrelila« stabilizacija — 
uvoz surovin. In poglejte, kolektiv, ki 
je tako prešerno, kot pravite vi v Slo
veniji, začel s proizvodnjo, z delom v 
najsodobnejših prostorih, na najso
dobnejših strojih z najsodobnejšo 
tehnologijo, se je čez noč znašel v 
nepremostljivih težavah. Do ne
davna je bila za proizvodnjo izkoriš
čena le četrtina zmogljivosti...

Res je, da gre le za 4,5 milijona 
izgub, toda to je breme, ki ga ta tozd, 
niti »Jože Kerenčič« v Ormožu sama 
ne zmoreta pokriti. Vidite, in tu je 
zdaj tisto naše delo, sindikat, soli
darnost, razumevanje in izpit eko
nomičnosti, dobre ekonomije; da ko
lektivu, ki je bil žrtev nekih ukrepov, 
pomagamo. Gre za sanacijo razmer, 
da bi temu kolektivu omogočili že v 
prvih dneh letošnjega leta polno 
proizvodnjo. Povprečni osebni do
hodek je tu nekaj nad 5 tisoč dinar
jev, večina zaposlenih pa prejema 
manj kot štiri tisoč dinarjev na 
mesec.

Ko sem se že dotaknil osebnih do
hodkov, moram povedati, da so pov
prečni osebni dohodki zaposlenih v 
naši občini okrog 8 tisoč dinarjev ali 
za približno 30 odstotkov nižji od re
publiškega povprečja v SR Hrvaški. 
To navajam, da bi lahko nazorno 
prikazal vrednost in bistvo vsake na
ložbe, ki se je lotimo v občini. Glede 
na to, da vsaj za zdaj ni vprašanj 
glede ureditve nevsakdanjih in ne
predvidenih težav v zvezi s tozdom 
»Jože Kerenčič« v Ormožu, ob tem 
ni potrebno posebej naglaševati, 
koliko različnih preprek je ob takih 
težavah treba preskočiti, lahko 
rečem, da stopamo v novo leto z veli
kimi pričakovanji.

V sindikatu menimo, da bomo 
uspeli s povečanjem proizvodnje 
ustvariti tudi večje dohodke. Ker gre 
za povsem nove proizvodne obrate.

bi lahko izboljšali tudi organiziranost 
proizvodnje. Za našo občino je še 
najpomembneje, da kljub vsemu ve
liko gradimo. Gre za sovlaganja v ne
razvita območja; naša občina pa sodi 
med najnerazvitejše v republiki. V 
mislih imam »21. maj« iz Rakovice
— nov obrat za proizvodnjo manjših 
motorjev — nova tovarna bi naj za
poslila 140 delavcev. Tu je tudi SAIT
— nova tovarna antikorozijskih tra
kov, ki bo zaposlila 160 delavcev...

Glede na to, kar smo imeli in kar 
imamo zdaj in kar si želimo, smo se
veda morali zanemarjati delavčev 
standard. Toda tudi o tem bi se dalo 
razpravljati. Res je, nekateri naši de
lavci čakajo na primer na stanovanje 
tudi po deset ali celo več let. S skupno 
pomočjo smo uspeli rešiti najhujše 
težave. Naš narod je, tako kot dru
god, mnogo trpel. Zato spoštujemo 
in cenimo vsako žrtev in prizadeva
nja, da bi si tudi ta občan Like ustva
ril tako življenjsko raven, da mu ne bi 
bilo treba več po svetu. Zdaj je samo 
še okrog 250 naših delavcev v tujini 
in ti delavci se počasi vse števil- 
neje vračajo domov. V občino se 
vrača vse več mladih, šolanih ljudi, 
menim, da veliki ijudjetako da žrtve 
Končarjev, Oreškovičev, Opsenice, 
Četkovičev, legendarnih revolucio
narjev in borcev za današnji, to bi rad 
poudaril, današnji dan — niso bile 
zaman. Kajti, koliko bi bilo vredno in 
smiselno življenje za nas, če bi nam 
že oni vse podarili...« j,s.
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Povsod, kjer uničujemo naravo, uničujemo tudi človeka... (Slika: A. 
Ulaga)

misel, ki jo vi zdaj ponav
ljate za časopis.

Tedaj je bil hrup seveda 
manjši kot danes in je motil le 
najbolj izostreno uho in občut
ljivi duh, kot je bil Schopen
hauerjev. Spominjam se svojega 
bivanja v Firencah, ko sem sta
noval v sobi z oknom, obrnjenim 
na cesto. Že ob štirih zjutraj je bil 
hrup silovit. Prosil sem gospo
darja, da mi da sobo s pogledom 
na vrt. Dal mi jo je in nič dražja 
ni bila tedaj. Bi bilo danes še 
vedno tako?

Vrniva se k začetkom gi
banja za varstvo okolja. 
Ste se vključili vanj kot pe
snik, torej kot človek, ki 
občutljiveje dojema okoli
co?

V Klubu kulturnih delavcev 
smo imeli razpravo v zvezi z Av- 
činovo knjigo Človek proti nara
vi. V razpravi, ki se je zavlekla 
pozno v noč, smo kulturni de
lavci in nekateri znanstveniki, ki 
so sodelovali v pogovoru, prišli 
do spoznanja, da ni dovolj samo 
ugotavljati, kako je narava v tej 
naši Sloveniji prizadeta, ampak 
da moramo ukrepati. In tako je 
nastala naša izjava in pobuda za 
ustanovitev Skupnosti za varstvo 
okolja Slovenije. V njej smo se 
vprašali, kje je vzrok za degrada
cijo okolja: ali morda ne usmer
jamo človeka napačno. V naši 
družbi ine more biti vodilo dobi
ček, kot je v kapitalizmu, naj
večja vrednota je vendar človek. 
Zavzemali smo se za ekonomijo 
z ekologijo in ne ekonomijo brez 
ekologije, katere priča smo bili. 
Sicer pa so o tem pisali največji 
znanstveniki, znani pod imenom 
Rimski klub, v knjigi, ki svari 
pred brezumnimi posegi v oko- 
Ije.

Kdaj ste knjigo brali zad
njič?

Pred nedavnim. Menim, da 
drži še vse, kar so pred desetlet
jem v njej zapisali, dvomim samo 
o maltuzijanski tezi, da človeštvo 
narašča v geometrijskem zapo
redju, viri hrane in surovin pa 
aritmetično. Najnovejši kazalci 
tega ne potrjujejo. Sicer pa ni več 
odgovornega državnika na svetu, 
ki pri načrtovanju prihodnosti 
države, ki jo vodi, ne bi upošteval 
opozoril Rimskega kluba.

Ko ste ustanovili kmalu 
zatem skupnost za varstvo 
okolja Slovenije, ste bili 
večkrat deležni pomilo
valnih pogledov in omalo
važujoče kritike, češ da se 
borite za čisti studenec, ne 
pa za zastrupljene reke, za 
drevo ob cesti, ne pa goz
dove, ki umirajo, skratka, 
da se borite za drevesa in 
ne za gozd.

Tudi to je bilo. Nekateri var
stva okolja niso razumeli celo
vito in vsako izjavo, ki jo je dal 
posameznik, so naši nasprotniki 
že proglašali za naš program. Pa 
kljub vsemu tudi gozda ni brez 
dreves. Vedno sem skušal gledati 
celovito.

V začetku svojega pisanja 
sem bil tudi sam kot novi
nar deležen številnih od
klonilnih stališč glede var
stva okolja, češ da to ni 
pomembno. Danes pa 
radio priporoča, da bol
niki in starejši ostajajo 
doma, kadar je zrak oku
žen. V pojmovanju ljudi se 
je v teh desetih letih mar
sikaj spremenilo. Pri pred
logih, ki jih je dajala skup
nost za varstvo okolja, sem 
često slišal: Kdo je to

dejal: Bor, Bebler? in 
komeptar: A ja, Bor in 
Bebler. Niso vaju jemali 
vedno resno. Se je tudi pri 

/ tem kaj spremenilo?
Se je, in to korenito, saj so se 

vsa naša opozorila izkazala za 
stvarna in resna.

Očitali so vam, da je vaše 
gibanje »divje«, da se or
ganizirate mimo dogovor
jenih oblik družbenega 
povezovanja.

Tudi to so nam očitali. Pa ven
dar ni res. Povezali smo se s so
cialistično zvezo in skupščino, 
predlagali smo jima, da ustano
vita ustrezni komisiji. Da sta ju 
ustanovili, da smo dobili komite 
za varstvo okolja, da smo med 
prvimi na svetu zapisali v ustavo, 
da je zdravo okolje neodtujljiva 
pravica delovnega človeka, vse 
to štejem za našo zaslugo in naj 
bom neskromen, tudi za svojo.

Otrok, ki zraste, drevo, ki 
je posajeno, in napisana 
knjiga so po kitajski mo
drosti smisel življenja. Pa 
imate ob vsem tem le kak 
slab občutek?

Ne, morda le malo grenkega 
priokusa. Vse te komisije so se 
sformalizirale. Pa najbrž mora 
biti tako. Menim, da kljub temu 
uspešno opravljajo svoje delo.

Ali skupnost za varstvo 
okolja Slovenije še obsta
ja?

Da, pred kakim letom smo se 
reorganizirali v Zvezo društev za 
varstvo okolja.

Pa menite, da je vaš obstoj 
ob vseh teh komisijah in 
ministrstvu še potreben?

Je. V začetku smo dali pobu
do, zdaj pa vsak po svojih močeh 
in skupaj skrbimo, da se ta ure
sničuje. Svojo vlogo v gibanju za 
varstvo okolja in vlogo sloven
skega in jugoslovanskega druš
tva štejem za katalizatorsko. 
Dali smo pobudo in spremljamo 
njeno uresničevanje. Pobuda je 
izšla od nas, iz Slovenije, prev
zela jo je vsa Jugoslavija. Poglej
te, kaj so za varstvo čistega zraka 
naredili v Sarajevu, več kot kjer
koli v Jugoslaviji.

Za našo največjo zaslugo pa 
štejem to, da smo pri osveščenem 
odnosu do varstva okolja Slo
venci stopili med najbolj kul
turne narode na svetu. Med pr
vimi smo bili, ki smo se organi
zirano zavzeli za zdravo človeko-, 
vo okolje.

S tem smo pridobili nekaj let. 
In'naj se spet sliši neskromno: za 
našo zaslugo štejem, da danes v 
Zasavju dihajo čistejši zrak, kot 
so ga pred desetimi leti, in da v 
Mežiški dolini svinec ne zastrup
lja več otrok. In dolino Radovne 
in Soče poglejte! Preprečili smo

njuno zajezitev. Pa Rudensko 
polje. Nismo preprečili samo za
zidave Rudenskega polja. Bolj 
smo začeli ceniti zemljo, ki nas 
vse hrani. Dr. Avčin, ki je velik 
ljubitelj narave, hkrati pa vrhun
ski strokovnjak za energetiko, je 
dejal, da je elektrotehnik dr. 
Milan Vidmar govoril o inženir
jih s Prešernom in inženirjih brez 
Prešerna. Pri Soči je dr. Avčin 
govoril o inženirjih z Gregorči
čem in inženirjih brez Gregorči
ča. Sam sem odločno za inženirje 
s Prešernom in Gregorčičem.

Omenila sva onesnaževa
nje zraka, vode, skrb za 
zemljo. Kaj pa jedrske 
elektrarne? V svetu je 
močno gibanje proti njim.

Nisem strokovnjak za jedrsko 
energijo, menim pa, da je nujno 
zlo. Mi bi še vedno lahko prido
bivali elektriko iz vodnih virov. 
Če pa že moramo graditi jedrske 
elektrarne, ne gradimo jih blizu 
mest! Za .velik narod pomeni 
nesreča pri jedrski elektrarni iz
gubo nekaj odstotkov prebival
stva, pri nas naroda. Nočem biti 
črnogled, zato ponavljam, zame 
so jedrske elektrarne nujno zlo, 
dokler ne najdemo boljše reši
tve. Še hujše zlo pa bi bilo biti 
nepripravljen na pomanjkanje 
energije ali biti odvisen samo od 
enega vira. Od nafte. Žeja po 
energiji lahko pripelje do spo
pada svetovnega obsega. In na to 
zeleno gibanje na Zahodu po
zablja. Se nevarnejše od jedrskih 
elektrarn so jedrske bombe. Te 
pa bi v morebitni vojni lahko 
uporabili.

Kaj ste, tovariš Bor, opti
mist ali pesimist? Po vaši 
pesnitvi Popotnik bi rekel, 
da gledate na nadaljnji 
človekov obstoj resignira- 
no.

Svojim otrokom sem v knjigo 
kot posvetilo napisal, da Popot
nik ni prerokba, da je to svarilo. 
Tudi Cankar je zapisal, da je opi
sal noč temnejšo, da bi srce še 
bolj zahrepenelo po luči. Tako 
sem naredil tudi jaz. Sem opti
mist ali pesimist? Ne vem. Kot 
misleč človek sem optimist, pod
zavestno, v sebi pa čutim strah, 
da ni ta moj optimizem morda le 
neke vrste racionalna borba 
zoper mojo bojazen glede pri
hodnosti človeka.

S čim se zdaj ukvarjate?
Pred kratkim sem izdal roman 

Odloženi, v katerem obravna
vam tudi ekološka vprašanja, in 
ko je ta nastajal, sem pripravljal 
pesmi, ki sem jih za založbo Ob
zorja zbral v zbirko. V njih na 
drugačen, krajši način in v drugi 
obliki govorim o atomskem 
veku. Prevladuje pa osebna liri
ka. Naslova za zbirko pa še 
nimam. Morda jo bom imenoval 
Meditacije.

Besedilo: 
Matjaž Vizjak

V lanski 50. številki Delavske enotnosti smo v rubriki »Kaj o 
tem menite vi?« naše vprašanje naslovili na delavce v šišenski ko
munalni skupnosti in v Gipossu. Oboji naj bi namreč imeli svoj 
delež pri zagatah s cenami stanovanj v dveh blokih v Novih Drav
ljah. Iz Gipossa so nam takole odgovorili:

Obveščamo vas, da je delavski svet sozda ZG P GIPOSS na svoji 
seji dne 29. decembra 1981 ponovno obravnaval problematiko 
graditve in oblikovanja cen v stanovanjski soseski ŠS-8/2. Že na 
prejšnji seji pa je obravnaval kritično oceno izvajanja samouprav
nega sporazuma o usmerjeni gradnji v stanovanjski soseski ŠS-8/2 v 
Šiški.

Imamo primerjalno analizo gibanja cen v obeh stanovanjskih so
seskah, to je ŠS-7/1 in ŠS-8/2, ki sta dejansko ena sama tehnološka 
celota s šestnajstimi, skoraj popolnoma enakimi bloki, ki se gradijo 
z isto tehnologijo litega betona in tunelskega opažanja. Blok 1 v so- 
seski ŠS-7/1 je bil tako imenovani »bazni« stanovanjski blok, ki je 
osnova za izračun cene po metodologiji, priznani v republiškem do
govoru o oblikovanju cen. Tako na predlog kalkulacijskih služb po
sebna komisija mestne stanovanjske skupnosti po parametrski me
todi oziroma metodologiji za oblikovanje cen, ki je sestavni del 
družbenega dogovora o oblikovanju cen stanovanj v Sloveniji, izra
čuna dokončno izhodiščno in tudi končno prodajno ceno kv. m sta
novanja. Med izračunavanjem kalkulantov in strokovne komisije 
pri samoupravni stanovanjski skupnosti pogosto pride do razlik, 
posebno ge nastopijo dodatna dela in spremenjene terenske razme
re. Dogaja se, da ta strokovna komisija predlaga nižjo, pa tudi višjo 
ceno, Icot jo predlagajo kalkulanti izvajalcev. Pri tem je treba pri
pomniti, da metodologija zajema samo tako imenovano proizvod- 
no-gradbeno ceno, to so gradbena, inštalacijska in zaključna dela. 
Vse ostale prvine cene se prosto gibljejo.

Pri vsem tem pa je še ta neznosna okoliščina, da morajo biti grad
bene delovne organizacije tudi formalno investitorji in nosijo vso 
odgovornost, dejansko pa nimajo odločilne vloge pri razreševanju 
vseh vprašanj in problemov, ki nastopajo pri graditvi stanovanj in 
kompleksnih stanovanjskih sosesk.

Novi zakon o stanovanjskem gospodarstvu prenaša investitorstvo 
na druge dejavnike, s tem pa se začenjajo novi problemi, ki bodo 
vsaj v prihodnjem obdobju zagotovo Zaviralno vplivali na potek 
stanovanjske graditve.

Generalni direktor 
mr. oec. Lojze Capuder

S takšnim odgovorom seveda nismo zadovoljni — še manj pa 
verjetno prizadeti kupci stanovanj. Pošteno rečeno, tudi v Gipossu 
niso. Pravijo, da so o tej stvari v dnevnem časopisju precej pisali — 
preveč pravzaprav, saj vsa poplava besed ni ustvarila objektivne 
slike o njihovih prizadevanjih za smotrno stanovanjsko gradnjo in 
oblikovanje cen stanovanj. Zato menijo, da je ta odgovor (bolj kot 
prispevek za objavo) pravzaprav vabilo na pogovor pa tudi na dol
goročno sodelovanje pri uresničevanju družbenih dogovorov o ra
cionalizaciji stanovanjske graditve in oblikovanju cen. Vabilo smo 
seveda sprejeli in o ugotovitvah s skupnega pogovora v Gipossu 
bomo pisali v eni naslednjih številk DE.

Za zdaj toliko o Gipossu — na odgovor delavcev komunalne 
skupnosti občine Ljubljana-Šiška pa še čakamo.

Uredništvo

Titov Drvar

Mlado mesto 
s staro 
delavsko 
tradicijo

Drvar — mesto heroj, je najmlajše 
mesto s Titovim imenom. Leži na 
tromeji Bosanske Krajine, Like in 
Dalmacije. Je središče občine, ki po 
površini sodi za Sanskim mostom 
med največje občine v SR Bosni in 
Hercegovini. V občini živi nekaj več 
kot 22 tisoč občanov, med njimi je 
5.400 zaposlenih in je po številu pre
bivalcev med najredkeje naseljenimi 
območji v republiki. Med narodnoo
svobodilnim bojem sta mesto in oko
lica dali 1.274 žrtev, 18 narodnih he
rojev, 20 generalov in 943 nosilcev 
Spomenice 41.

Drvar se je vpisal med žarišča na
prednega delavskega gibanja že 
dobro desetletje za tem. ko so mu 
pripadle mestne pravice. Leta 1906 
je bila namreč med veliko stavko 
prelita prva delavska kri, da bi 31 let 
pozneje isti delavski razred leto in 
dan v stavki, ki je imela izreden

odmev, pokazal in dokazal, kako se 
ne da izkoriščati. Dve leti pred tem so 
delavci ustanovili lastno organizacijo 
Komunistične partije, ki je bila nosi
lec in organizator neenakopravnega 
boja za delavske pravice. Dobra tri 
leta za tem. 27. julija 1941, je zado
nel prvi strel, ki je sprožil vsesplošno 
vstajo in v dolinici reke Unac pod 
planinami Klekovača, Osječenica in

Jadovnik žfe med vojno izboril kar 
991 dni svobode.

Prvi zametki industrije so sloneli 
na lesu, ki še danes tvori osnovo go
spodarskega razvoja. Z dograditvijo 
ozkotirne železnice se je dolina od
prla svetu. Les in železnica pa sta da
jala kruh skoraj devet tisoč delav-

»Med obema vojnama je dajal les 
borno skorjo kruha ljudem. V goz
dovih se je s spravilom in predelavo 
ukvarjalo več ljudi, kot jih je danes 
zaposleno v vsej občini,« razlaga Ilija 
Sabljič, predsednik občinskega sin
dikalnega sveta, sicer višji gradbeni 
tehnik, neutrudni projektant gozd
nih komunikacij.

»Prva leta po osvoboditvi je naše 
območje doživelo izredno preselje
vanje. Na stotine naših ljudi je ostalo 
v krajih po vsej državi, tam, kjer so 
odložili puško, na stotine jih je odšlo 
za njimi. Zato naša občina še danes ni 
dosegla tistega števila prebivalstva, 
kot ga je imela pred vojno. No, zad
nja leta se stanje polagoma spremi
nja, v občino se vračajo tudi mladi, ki 
so se šolali v večjih središčih naše ali 
drugih republik.

Naša občina sodi sicer med razvite 
občine, čeprav smo po vojni začeli 
praktično iz nič. Edina večja tovarna, 
tovarna celuloze, je med vojno zgo
rela, drugih industrijskih objektov ni 
bilo. Danes je nosilka razvoja spet 
lesna industrija in sicer Grmeč, ki je 
združena v sozdu Šipad. Grmeč za

posluje tudi največ ljudi. Za njim je 
Papir, ki deluje v sozdu Unicep, 
potem pa kolektiv IMKO, nove to
varne, ki je letos začela s proizvodnjo 
večstopenjskih črpalk. Največ žensk 
je zaposlenih v tovarni preprog.

Občinski sindikalni svet združuje 
37 osnovnih organizacij sindikatov. 
Glavnina dela našega sindikata je 
bila letos usmerjena v reševanje go
spodarskih težav naših kolektivov in 
v izboljšanje družbenega standarda 
naših delavcev. Moram povedati, da 
se že vrsto let borimo z izredno tež
kimi okoliščinami v največjih delov
nih kolektivih, kjer delajo s starimi in 
izrabljenimi stroji v izredno težkih 
delovnih razmerah.

V letih po vojni nismo imeli na 
voljo takšnih razvojnih programov, 
ki bi bili zdaj okostje našemu gospo
darstvu. Vzemimo samo primer nove 
tovarne celuloze, ki smo jo zgradili 
pred petnajstimi leti. V tej tovarni je 
tekla proizvodnja v dveh smereh, 
glavnina je bila usmerjena v proi
zvodnjo celuloze, manjši del v proi
zvodnjo papirja. Zaradi nerentabil- 
nosti smo proizvodnjo celuloze pred 
petimi leti ustavili. Stroje smo ustavili 
v prepričanju, da bomo težave rešili v 
najkrajšem času. Zaradi znanih go
spodarskih težav, občina sama ni 
zmogla potrebnih naložb, se je zače
tek nove proizvodnje vse bolj odmi
kal. Tako je 460 delavcev v tovarni 
celuloze čakalo na nov zagon mesec, 
leto, dve leti in čaka še zdaj. Teh 460

delavcev prejema minimalni osebni 
dohodek, ki ga kolektivu solidar
nostno prispevajo drugi tozdi, občina 
in republika. Medtem smo seveda 
pripravili sanacijske načrte in načrte 
za preusmeritev proizvodnje, gre za 
sorazmerno veliko naložbo, ki pa bi 
takoj dala lep kos kruha. Žal tega 
denarja za zdaj se nismo uspeli zbra
ti. Z naložbo bomo zato morali poča
kati. In zdaj poglejte, 460delavcev,ki 
nič ne dela, dobiva sicer resda samo 
nekaj več kot štiri tisočake na mesec, 
toda tisti, ki trdo delajo prejemajo le 
nekaj več, kar vsekakor ni najboljša 
motivacija niti spodbuda. Toda teh 
460 delavcev mora ostati, ker dru
gače ne bi imeli ljudi, ki bi se takoj 
vključili v zagon te, toliko časa načr
tovane in prepotrebne tovarne.

Napredek našega gospodarstva je 
že vrsto let odvisen zato od sovlaganj 
in povezovanj s kolektivi izven naše 
občine in republike. Plod te politike 
je lani zgrajena tovarna večstopenj
skih črpalk, ki je že začela s posku
snim obratovanjem in je tozd Jugo- 
turbine iz Karlovca. Tovarna pre
prog je povezana s tovarno preprog v 
Sarajevu, zdaj pa potekajo pogovori 
o navezovanju tesnejšihstikovz ljub
ljanskim kolektivom PAP.

Preteklo leto je bilo za naše go
spodarstvo izredno težko. Glede na 
razmere pa ni obetov, da bi bilo v 
prihodnjem letu mnogo lažje. Toda 
vendarle pričakujemo boljše čase. 
IMKO bo začel s polno proizvodnjo.

končno bomo uspeli uresničiti tudi 
toliko načrtovane nove naložbe.

Na račun združevanja sredstev, 
pridobivanja potrebnih soglasij in 
dogovorov, tudi na račun zamud 
izvajalcev, smo prenekatero naložbo 
darovali — inflaciji. Ob tem naj na
glasim izjemo. Pionir iz Novega 
mesta, ki je pri nas prevzel gradnjo 
Zahtevnega objekta, je bil po vojni 
edini izvajalec, ki je spoštoval spre
jete dogovore in roke.

Letos bomo verjetno uspeli ure
sničiti tudi načrte, ki bodo ob sora
zmerno majhnih naložbah pomenili 
velikansko pridobitev. Gre za turi
zem in gostinstvo. Kdo ni slišal za 
»desant na Drvar«, za herojsko 
obrambo vseh, da bi obvarovali tova
riša Tita in glavni štab? Na leto 
obišče »Titovo špiljo« več kot tristo 
tisoč obiskovalcev. Mi pa imamo na 
voljo komaj 86 tujskih postelj. Ra
čunamo, da nas prihodnje leto ne bo 
tako hudo pestilo pomanjkanje elek
trične energije, pri nas že nekaj me
secev velja varčevanje tretje stopnje, 
da ne bo tolikšnih težav z repromate- 
rialom. Ob vsem tem je nekoliko ja
snejši pogled v prihodnost, ko naša 
»statistična razvitost« ne bo temeljila 
na višini družbenega dohodka na 
prebivalca, v našem primeru — na 
upokojenca, kajti pokojnine so nam 
doslej dvigovale raven dohodka. Do
slej je bil namreč komaj vsak četrti 
občan zaposlen in skoraj vsak šesti — 
upokojenec. j g



Po sledeh dogovarjanja 7. januarja 1982 stran 10

KLEPET V UREDNIŠTVU Slovenske pripombe k jugoslovanskemu 
sporazumu o minimalnih standardih

»Mi smo optimisti«

Novinarju (pa naj bo še tako izkušen) se 
včasih primeri, da je njegov izdelek na koncu 
drugačen, kot si ga je bil sprva zamislil. To se 
nam je zgodilo tudi v tokratnem klepetu z 
Ivom Bošnikom, direktorjem slovenjgraške 
Tovarne usnja. Hoteli smo namreč, da bi bilo 
naše kramljanje malce praznično obarvano 
pa tudi, da bi nam sogovornik kaj več pove
dal o sebi, vendar je oboje padlo v vodo.

Takole se nam je izmuznil: »Res je, da je 
tu novo leto, vendar se mi zdi, da spričo go
spodarskega položaja, v kakršnem smo, ni 
čas za praznične pogovore.«

— In kdaj naj bi ta čas po vašem 
mnenju le prišel?

»Ne vem, mogoče tam ob koncu tega 
srednjeročnega obdobja. Pa še za to bomo 
morali napeti vse sile.«

— Kaj vam gre tako slabo?

»O tem ni, da bi govoril. Odgovor na to 
vprašanje je namreč po pravilu rezultat tega, 
kako kdo kaj jemlje. Jaz, denimo, bi vam 
lahko pravil pravljice o tem, kako dobro go
spodarimo v našem kolektivu (to je celo res), 
kakšne rezultate dosegamo, kolikšen je naš 
izvoz itd., zraven pa preprosto zamolčal 
izredno težke razmere, v katerih smo vse to 
ustvarili.«

— Torej le ni vse tako črno?

»Tega niti nisem rekel. Mislim pa, da nam 
gre in nam bo še šlo slabo vse dotlej, dokler 
naši gospodarski rezultati (mislim kajpak 
dobre rezultate) ne bodo odraz izkoriščenih 
možnosti, ki jih ponuja sistem samoupravnih 
socialističnih odnosov. Slabo nam bo šlo vse 
dotlej, dokler bomo administrativno spod
bujali izvoz (čeprav je to zdaj edina rešitev, 
vendar začasna), kar ima za posledico, da se 
pogoji gospodarjenja tako naglo spremi
njajo in včasih bolj prizadenejo dobrega kot 
pa slabega gospodarja.«

— Kako se slednje odraža v 
vašem kolektivu?

»Slabo, zelo slabo! Nas so še posebej pri
zadeli, denimo, tako naglo se spreminjajoči 
ukrepi v zvezi z zagotavljanjem deviznih 
sredstev za materialno preskrbo gospodar
stva. Posledica tega pa je bila, da smo morali 
potem večkrat delati 12 ur na dan, da smo 
morali delati celo ob sobotah in nedeljah, 
prevažati izdelke z lastnim in dražjim prevo
zom, če smo se kajpak hoteli držati dogovor
jenih rokov. Roko na srce: marsikdaj je za
tegadelj trpela tudi kakovost.«

— Tujine ne zanimajo naše te
žave?

»Kaj še! Velike tvrdke, denimo. Merce
des, BMW, VW, Opel, Fiat in druge, s kate
rimi sodelujemo tudi mi, gojijo tako imeno
vano procesno proizvodnjo. Ta pa terja 
izredno kontinuirano dobavo, tako da skla
dišč pravzaprav ne poznajo. Pri njih je skla
dišče (če že je) nujno zlo, kar pomeni, da se 
repromateriali od kooperantov takoj (brez 
kakšnega skladiščenja) koristijo v proizvod
nji. Kaj to pomeni za nas, je jasno. Mi si iz
padov preprosto ne moremo privoščiti...«

— Ali to pomeni, da ste se doslej 
dobro držali?

»Če je soditi po že podpisanih pogodbah s 
tujino, po katerih naj bi letos povečali naš 
izvoz za približno 10 odstotkov (mislim se
veda konvertibilni trg), potem so tuji kupci z 
nami zadovoljni. Pri tem pa moramo kajpak 
vedeti, da naši uspehi niso prišli čez noč. Mi si 
že vrsto let prizadevamo, da bi bil naš izvoz 
čim večji. Najbrž smo prav zaradi tega lahko 
tudi za naprej optitmisti. Pri tem pa nas naj
bolj moti to, da ne poznamo pogojev gospo
darjenja kot tudi izvoza vsaj za eno leto na
prej. Mislim, da za slehernega gospodarja

(kaj šele samoupravnega) ni bolj nerodno 
kot to, ko mu na celi fronti rušijo plan ukrepi, 
ki prihajajo med letom. Takšnih motenj v 
pogojih gospodarjenja, kot pri nas, na Za
hodu ne poznajo.«

— Vaša tovarna sodi v tako ime
novano delovno intenzivno industri
jo. Tej pa menda v prihodnje pri nas 
ne bodo cvetele rožice...

»Res je, naša proizvodnja je po svoji na
ravi delovno intenzivna. Mi se kajpak z vso 
resnostjo ob tem zavedamo tudi »perspek
tivnosti« tovrstne proizvodnje, zato smo že 
pred časom zastavili vse sile, da bi osvojili 
kapitalno zahtevnejše proizvodne programe. 
Nekaj tega smo že postorili, prav zdaj pa na
črtujemo nekatere naložbe, s katerimi bo naš 
korak v tej smeri še smelejši in hitrejši. Sicer 
pa imamo v »talonu« še druge rezerve. Za
vedamo se, da je našo proizvodnjo moč še 
bolj racionalizirati, povečati produktivnost 
in zmanjšati odpad materiala. Da je to res, 
nam v planu gospodarjenja za prihodnje leto 
priča tudi postavka, po kateri bomo povečali 
fizični obseg proizvodnje za približno 5 od
stotkov. To naj bi dosegli zlasti na rovaš nove 
tehnologije pri obdelavi materialov.

Kar pa zadeva ocene na pamet, kdo je pri 
nas perspektiven in kdo ne, bi za zdaj še 
vedno kazalo malce počakati z njimi, vsaj 
tako dolgo, dokler bo velik del našega izvoza 
še vedno.slonel na »neperspektivnih«. Bolj 
kot to bi kazalo razmišljati, kako bi se dalo 
nekatere panoge industrije posodobiti in jih 
narediti izvozno še bolj učinkovite. Kot so 
pokazale izkušnje, se da tu še veliko naredi- ' 
ti.«

Kajpak smo se z Ivom Bošnikom pogovar
jali še o marsičem. Zvedeli smov da so minulo 
poslovno leto vsi tozdi v Tovarni usnja zak
ljučili s pozitivnim rezultatom, da kljub zao
strenim gospodarskim razmeram v tovarni 
niso pozabili na družbeni standard delavce v in 
še marsikaj drugega. Med drugim končno 
nekaj tudi o njem. In sicer to, da ima toliko 
najrazličnejših dolžnosti, od predsednika 
skupščine KS Slovenj Gradec, člana CK 
ZKS, pa do predsednika izvršnega odbora 
sklada skupnih rezerv SR.SIovenije, da smo 
se prav čudili, kako je ob vsem tem mogoče 
biti tudi dober direktor. Ampak Ivo je tudi 
to, kar nenazadnje nazorno govore tudi go
spodarski rezultati Tovarne usnja in pa njeni 
delavci, ki, kot so nam dejali, vidijo v njem 
ne samo dobrega direktorja, ampak še 
predvsem vrlega tovariša, ki mu nikoli ne 
zmanjka niti časa niti posluha za njihove te
žave.

Ivo. Kuljaj

Novosti naj 
dopolnjujejo, 
ne pa podirajo

Nedavno tega smo hvalili prednosti, ki jih je vseboval predlog 
samoupravnega sporazuma o minimalnih standardih življenjskih 
in delovnih razmer delavcev v rudnikih premoga z jamsko proi
zvodnjo. Veljal naj bi za vse jugoslovanske premogovnike — ven
dar ga slovenska delegacija na seji zveznega odbora sindikata de
lavcev energetike in petrokemije Jugoslavije edina ni sprejela.

Slovenski predstavniki so namreč menili, da takšen samou
pravni sporazum nima zakonske osnove. Čeprav 586. in 587. člen 
zakona o združenem delu dopuščata sklepanje samoupravnih spo
razumov, lahko le-te sprejemajo samo temeljne organizacije zdru
ženega dela in druge samoupravne organizacije ter skupnosti, ki so 
med seboj dohodkovno povezane.

Pomisleki ne slonijo le na zakonskih členih. Člani slovenske de
legacije so ugotovili, da bi vprašanja, ki jih ureja samoupravni spo
razum, bolj kazalo reševati po republikah in pokrajinah. Pri tem je 
na voljo več drugih načinov. Denimo veljavni zakoni, družbeni do
govori, samoupravni sporazumi in drugi splošni akti v republikah 
in pokrajinah, ki že urejajo to področje. V Sloveniji imamo tako že 
zakon o rudarstvu in tehnično varnostne predpise za delo v jamah, 
zakon o delovnih razmerjih, o varstvu pri delu, o pokojninsko in
validskem zavarovanju, zakon o zdravstvenem varstvu in še nekaj 
dogovorov in sporazumov s tega področja.

Tako so se slovenski predstavniki upravičeno vprašali, ali je res 
smotrno, da samoupravni sporazum, ki ga je pripravil in sprejel 
zvezni odbor sindikata delavcev energetike in petrokemije Jugo
slavije, zajema vprašanja, ki so že tako ali drugače rešena. Ta po
mislek je hkrati že pobuda, naj bi v samoupravnem sporazumu 
urejali le stvari, ki so skupne za vse jugoslovanske rudarje in jih 
akti republik in pokrajin še ne urejajo.

Predlagali so še, naj bi se akti namesto samoupravnega spora
zuma imenovali družbeni dogovor. Na ta način bi namreč poleg 
temeljnih in drugih organizacij združenega dela vključeval (in ob
vezoval) še druge podpisnike — skupnost pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja, zdravstvene skupnosti, komiteje za delo, 
sindikate in druge družbenopolitične organizacije ter skupnosti... 
To bi gotovo pripomoglo k hitrejšemu reševanju težav, ki tarejo 
delavce v premogovnikih.

Še nekaj kaže omeniti, kar smo natančneje že pojasnili med 
spremljanjem nastajanja tega sporazuma. Slovenska delegacija 
namreč vztraja pri zahtevi, da bi moral tak akt veljati za vse de
lavce v rudnikih z jamsko proizvodnjo. Ža vse rudarje torej, pa naj 
kopljejo premog ali katerokoli rudo pod zemljo.

Pripombe so imeli tudi na dva člena sporazuma, v katerih be
remo o nedopustnosti podaljšanega delovnega časa v premogov
nikih — kljub težavnemu energetskemu položaju in pomanjkanju 
premoga. Že ta člena potrjujeta neusklajenost sporazuma z že | 
uveljavljenimi rešitvami v republikah. Pri tem mislimo na sloven- > 
ski družbeni dogovor o upoštevanju osebnega dohodka, doseže
nega v delu preko polnega delovnega časa v premogovnikih pri 
izračunu osnove za pokojnino in osnove za nadomestilo osebnega 
dohodka iz zdravstvenega zavarovanja. Dogovor so podpisale vse 
premogovniške temeljne organizacije v Sloveniji in drugi podpi
sniki, tudi Zveza sindikatov Slovenije. Velja do leta 1985 in delav
cem, ki delajo v podaljšanem delovnem času, daje nekaj dogovor
jenih prednosti na račun osebnih dohodkov, ki jih dosegajo v po
daljšanem delovniku.

To je le primer, ki pa že sam dokazuje, da pri snovanju novih 
aktov ne smemo pozabiti na ponekod že samoupravno sprejete in 
uveljavljene rešitve.

C. B.

Titov Veles

Izpolnjene
obljube

Veles je 11. oktobra 1946 
dan vstoje makedonskega m 
da, za svojo revolucionarno f 
teklost pred vojno in med nar 
noosvobodilnim bojem dobil 
tovo ime. Ob tej priložnost 
prebivalci mesta obljubili, 
bodo dotedanje obrtno sred 
Makedonije, opevano v pesi 
Koste Racina, spremenili v 
dobno industrijsko središče 
hove republike. Tako že pol 
35 let nosi to mesto s ponos 
ime največjega našega reve 
cionarja in človeka. V dose 
njem obdobju svobodnega so< 
lističnega razvoja mesta so i 
sničili vse sprejete naloge na 
dročjih družbenopolitičnega 
gospodarskega življenja in 
polnili dano obljubo. Titov Vt

je prerasel v pravo industrijsko 
središče in postal pomembno 
prometno križišče v tem delu 
naje države. Titov Veles ima 
zdaj 18.000 zaposlenih, to je več 
kot je bilo pred vojno vseh pre

bivalcev. Družbeni proizvod je v 
preteklem srednjeročnem ob
dobju postopoma naraščal in. je 
18-odstotno stopnjo rasti v lan
skem letu povečal na skoraj 40 
odstotkov. Drobno gospodar
stvo je odstopilo mesto sodob
nim bazičnim in predelovalnim 
zmogljivostim.

Na starih temeljih 
raste novo, sodobnejše

Lahko rečemo, da se na dolo
čen način nadaljuje tradicija 
starih obrti v tem mestu. Tako 
proizvodnja v mnogih industrij
sko predelovalnih obratih v Ti
tovem Velesu izvira iz nekdanjih 
obrtnih delavnic. Z velikimi na
pori se je delovnim ljudem v tem 
mestu posrečilo uresničiti po - 
polno preusmeritev proizvodnje.

Tradicijo znanega veleškega 
lončarstva nadaljujejo v sodobni 
tovarni porcelana in keramičnih 
ploščic »Boris Kidrič« z 2600 za
poslenimi, ki predstavlja enega 
od naših največjih proizvajalcev 
keramičnih izdelkov.

— Na račun sodobne opreme 
in tehnologije so postali naši iz
delki iskano blago tudi na tujih 
tržiščih, pravi predsednik delav
skega sveta inž. Vasil Mečkarov.

— V zadnjem času smo dose
gli posebno velike uspehe na tr
žiščih v Italiji, Sovjetski zvezi, 
Egiptu in Iraku, je dodal gene
ralni direktor Trajče Džalev. — 
Samo lani smo na primer na kon
vertibilno tržišče prodali za 220 
milijonov deviznih dinarjev iz
delkov. s <

Bogato obrtno tradicijo je na
daljevala tudi tovarna svile, ki se 
je kasneje preimenovala v tek
stilni kombinat »Nonča Kamišo- 
va«. Takoj po vojni se je lotila 
posodabljanja svilarske obrti, 
hkrati pa uvedla sodobno tehno
logijo, kjer so naravne surovine 
zamenjali z umetnimi. Generalni 
direktor inž. Tomislav Kolevski 
je povedal, da bodo do konca 
tega srednjeročnega obdobja 
uresničili sicer velike, toda 
realno zastavljene načrte in do
segli predviden tehnološki na
predek. Tako bodo leta 1986 
ustvarili skupen prihodek 1,2 mi

lijarde dinarjev in 300 milijonov 
čistega dohodka.

— Preusmeritev proizvodnje 
od naravnih na umetne surovine 
je zahtevala velike napore in 
zavzetost vsega sindikalnega 
članstva, je poudaril predsednik 
konference sindikata Tomanja 
Dimeva, zato pričakujejo uspeh.

Sodobne bazične 
in predelovalne 
zmogljivosti

Titov Veles se je uveljavil na 
domačem in tujem trgu predv
sem s svojo bazično in kovinsko 
predelovalno industrijo. Njeni 
nosilci so Topilnica svinca in 
cinka Zletovo (druga največja v 
državi), Tovarna umetnih gnojil 
Veles in Kovinska industrija 
Brako, znana po kamp prikoli
cah. Topilnica s svojimi novimi 
obrati je tudi najpomembnejša 
organizacija združenega dela v 
veleškem gospodarstvu. Po be
sedah predsednika delavskega 
sveta Blagoje Djoševa, visoko 
kvalificiranega delavca v Topil
nici svinca in cinka, pomeni letni

prihodek 30 milijonov dolarjev 
pomemben dejavnik ne samo za 
gospodarstvo občine, temveč ce
lotne republike.

— Kolektiv kovinske indu
strije Brako dosega vse večje 
uspehe tudi na področju izvoza, 
je povedal predsednik sindikalne 
organizacije Ilija Butalovič.
— Lani smo izvozili v Avstrijo 
225 prikolic, izvažamo pa jih tudi 
na Nizozemsko, v Grčijo in še 
drugam. V letu 1981 smo izvozili 
za 30 milijonov dinarjev svojih 
izdelkov in samo z izvozom žeb
ljev v ZDA iztržili 3,5 milijona 
dinarjev. Že ta začetek je zelo 
obetaven, proizvodnja pa se bo 
povečala z dograditvijo nove to
varne žebljev. S polno zmoglji
vostjo bi ob koncu tega leta pod
vojili sedanji skupni prihodek 
600 milijonov dinarjev, predv
sem deviznih.

Tako se je v 37 letih Titov 
Veles dvignil iz stoletne zaosta
losti in se razvil v sodobno mesto. 
Njegovi prebivalci pa so izpolnili 
dano obljubo, ki so jo dali takrat, 
ko se je njihovo mesto preime
novalo v Titov Veles.

Branko Stančevski
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Sozd Lesnina sovlaga v Makedonijo

Soudeležba
privlačnejša 
od posojila

V skladu z novim zakonom o zago
tavljanju sredstev za pospeševanje 
razvoja gospodarsko manj razvitih 
republik in SAP Kosova bo Lesnina 
pristopila k združevanju dela in sred
stev za izgradnjo tovarne plinobeton- 
skih elementov v Kočanih. Ta to
varna je ena od prednostnih naložb v 
srednjeročnem načrtu Makedonije v 
letih 1981—1985.

Investitor objekta bo RIN Opalit 
(Rudniki in industrija nekovin) Če- 
šanovo — Kočanska delovna organi
zacija. V njej je zaposlenih približno 
400 delavcev. Delovna organizacija 
pa vključuje 9 temeljnih organizacij 
združenega dela. Vsa investicijska 
dela bo izvajal Rudis iz Trbovelj, ki 
bo preskrbel tudi surovine.

Zmogljivost nove naložbe bo zna
šala 150.000 plinobetonskih elemen
tov letno in 70.000 ton peska za ste
klarsko industrijo. Za surovine je že 
poskrbljeno, prav tako pa ne bo 
težko dobiti 280 novih delavcev. 
Analiza tržišča je pokazala, da je 
povpraševanje po Siporex elementih 
precejšnje tako v Makedoniji kot v 
severni Srbiji.

Na trgu primanjkuje tudi kremen
čevega peska, saj ga samo Steklarna 
Skopje potrebuje letno 100.000 ton, 
po podatkih pa letno uvozimo 
160.000 ton te surovine.

Predračunska vrednost nove to
varne plinobetonskih elementov 
znaša 701.518.835 dinarjev. Naj
večji delež, to je 570.559,008 dinar
jev predstavljajo krediti, združena

sredstva Lesnine pa 130.960.827 di
narjev.

Lesnina bo z Opalitom sklenila 
samoupravni sporazum o združeva
nju dela in sredstev, ki določa, da se 
delo in sredstva združujejo za devet 
let, ki se začnejo šteti s koledarskim 
letom po izteku poskusne proizvod
nje in začetkom redne proizvodnje, 
toda najkasneje s 1. januarjem 1985. 
leta. Lesnina bo dobila iz letnega de
leža devetino zneska združenih sred
stev, razliko (okoli 8 odstotkov) pa 
predstavlja nadomestilo za gospo
darjenje z združenimi sredstvi. Zato 
je to vlaganje privlačno tudi s finanč
nega vidika, saj bi bilo nadomestilo 
za gospodarjenje z združenimi sred
stvi večje od obresti sredstev v skladu 
federacije za kreditiranje hitrejšega 
razvoja gospodarsko nerazvitih re
publik in avtonomne pokrajine, pa 
tudi doba vračanja je krajša.

V samoupravnem sporazumu je 
tudi določeno (nosilec samouprav
nega sporazuma je Lesnina, pristo
pile pa bodo tudi vse delovne organi
zacije), da bo vsa trgovinska dela 
prevzela Lesnina oziroma trgovina z 
gradbenim materialom na debelo — 
Gramex in delno tudi trgovina na 
drobno.

Delež Unilesa pri gradnji omenje
nega objekta bo predvidoma zado
stoval kot posojilo za lansko leto, 
zato bodo lahko vsa sredstva posojila 
v letu 1982 porabili za druge naložbe 
v nerazvitih republikah in SAP Ko
sovo. Viktor Koler

------------------------------------------------------------------------------

DELAVSKA ENOTNOST V NOVIH 
PROSTORIH

Obveščamo vse bralce časnika Delavska enotnost, poslovne part
nerje in sodelavce, da smo se preselili v nove prostore v Ljubljani na 
Celovški 43. Z našo preselitvijo so se spremenile tudi telefonske šte
vilke in namesto dosedanjih, poslej veljajo naslednje:

Tajništvo TOZD 322-778
Tajništvo redakcije DE 313-942
Glavni urednik in direktor TOZD 322-778
Odgovorni urednik DE 313-942
Pomočnik direktorja TOZD 322-778
Naročniška centrala: 321-255

311- 965 
323-951
321- 574

Založba DE, Ljubljana, Dalmatinova 4 310-033
322- 975

Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij,
Ljubljana. Miklošičeva 26 326-754
Komerciala, Celovška 43 320-403
— vodja 321-651
Knjigarna-galerija, Tavčarjeva 5, Ljubljana 317-870

312- 691v__________ ______ _________ y

Ob podelitvi letošnjih nagrad Borisa Kraigherja

Izjemni dosežki - v težkih 
gospodarskih razmerah

Ob štirinajsti zaporedni po
delitvi nagrad Borisa Krai
gherja slovenskim gospodar
stvenikom, podeljuje jih Go
spodarska zbornica Slovenije 
za izjemne gospodarske do
sežke že od leta 1969, je treba 
poudariti, da so jih prejeli na
grajenci sicer za dosežke iz pre
teklih let — toda v letu, ki je v 
gospodarskem pogledu veljalo 
za eno naših najtežjih povojnih 
let. Zato so priznanja za izje
mne gospodarske dosežke to
liko bolj pomembna v obdobju, 
ko je bolj kot kdaj poprej 
važno, da delovne organizacije 
kujejo svoj razvoj z večjo pro
duktivnostjo dela, pri čemer 
uporabljajo vse dosegljive do
mače znanstvene in razisko
valne ter inovacijske dosežke, 
da temelji razvoj na širšem po
vezovanju dela in sredstev, 
da se vključujejo bolj enako
vredno kot dosedaj v medna
rodno delitev dela. Vse to so 
delovne organizacije, ki so jih 

, nagrajenci vodili, tudi dosegle, 
' pri čemer ne smemo zamolčati, 
da so se tudi samoupravni od

nosi v njih razvijali brez tehno
kratskih ovir. Izjemen pomen 
nagrad v gospodarsko tako tež
kem letu je tudi v tem, ker so 
opozorile na to (oziroma do
kazale^ da je moč tudi v zelo te
žavnih razmerah gospodarje
nja najti izhod iz težav — se- 
veda-s trdim delom, z vsemi si
lami, uperjenimi v zmanjševa
nje stroškov, posodabljanje 
proizvodnje, gospodarnejše 
izkoriščanje energije, večjo 
uporabo domačih surovin, več
ji izvoz itd.

Za izjemne gospodarske do
sežke so bili letos nagrajeni 
France Borštnik, individualni 
poslovodni organ DO Avto- 
montaže iz Ljubljane, Franc 
Horvat, individualni poslo
vodni organ DO Zdravilišče, 
Radenska, Radenci, Boris Ma
lovrh. predsednik kolegijskega 
poslovodnega organa poslovne 
skupnosti Rudis, Trbovlje, 
Milan Osojnik, individualni 
poslovodni organ DO Termika, 
Ljubljana, ter Miran Turk, in
dividualni poslovodni organ

DO Intereuropa, Koper. Poleg 
tega je letos prvič zbornica do
delila posebno priznanje Slo
venskemu gospodarskemu 
združenju v Trstu, za izjemne 
dosežke pri razvijanju obmej
nega gospodarskega sodelova
nja.

Odslej bodo takšno priz
nanje podeljevali vsako leto za
služnemu poslovnemu združe
nju, delovni organizaciji ali 
kaki drugi pravni osebi, ki bo 
priznanje zaslužila zaradi izje
mnih zaslug pri razvoju gospo
darstva.

France Borštnik je prejel na
grado za izjemne gospodarske 
dosežke v letih 1966 do 1981. 
V tem času se je DO Avtomon- 
taža pod njegovim vodstvom in 
z velikim osebnim prizadeva
njem nagrajenca razvila v 
drugo največjo jugoslovansko 
proizvajalko gvtobusov. Velik 
pa je- njen (in nagrajenčev) 
delež pri povezovanju tovrstnih 
in podobnih delovnih organiza
cij v Sloveniji ter vključevanju 
v mednarodno delitev dela.

Franc Horvat je v času od 
1975. do 1981. leta kot indivi
dualni poslovodni organ zdra
vilišča Radenska bistveno pri
pomogel k modernizaciji in 
razširitvi zdravilišča, ki je po
stalo nosilec turističnega ra
zvoja Pomurja. V sami Raden
ski pa se je močno povečala 
produktivnost dela, uvedli so 
vrsto novih izdelkov, ki so se vsi 
uveljavili na trgu, poleg tega pa 
je kolektiv razvil tudi lastno 
proizvodnjo polnilne opreme. 
Da ima zdravilišče mednarodni 
sloves, ni treba posebej-pou
darjati.

O pomenu Rudisa za prodor 
slovenskega gospodarstva v 
svet ni treba pisati na dolgo in 
široko. — poznamo ga malone 
vsi. V zadnjih šestih letih se je 
poslovna skupnost pod vod
stvom Boris Malovrha razvila v 
vrhunsko tovrstno organizaci
jo, ki ji gre zasluga, da je delež 
slovenske opreme in tehnolo
gije pri gradnji tako doma, zla
sti pa na tujem, vse večji. V 
sklopu Rudisa velja posebej 
omeniti delovno organizacijo 
skupnega pomena, Rudis inže
niring, ki je edinstvena pri nas.

Milan Osojnik je nagrado 
dobil za svoje zasluge pri ra
zvoju Termike v vodilno proi
zvajalko termoizolacijskih 
elementov pri nas. S tem je se
veda povezano tudi širjenje te 
delovne organizacije izven se
deža v Ljubljani tudi v druge 
republike, zlasti na nerazvita 
področja. Teh dosežkov ne bi 
bilo, če ne bi kolektiv zavestno 
razvijal vsestranskega informa
cijskega sistema, če ne bi pripi
soval tolikšnega pomena (v 
praksi!) inovacijskim dosež
kom in če ne bi bil vseskozi pri
soten na svetovnem trgu.

Milan Turk vodi delovno or
ganizacijo Intereuropa od leta 
1974 dalje. V teh letih se je de
lovna organizacija nenehno 
krepila in se poslovno povezala 
v sistem integralnega transpor
ta. Posebno skrb je namenjala 
razvoju mednarodnega cest
nega transporta in tranzitnim 
prekomorskim poslom. Po
djetje je tudi med prvimi ali 
celo kot prvo tovrstno podjetje 
v državi uvedlo razne izbolj
šave v transportu, bodisi načine 
transporta ali izboljšave na 
transportnih sredstvih, ki so 
pomembno prispevale h go
spodarnosti dela. Zgledno je 
tudi notranje organizirana in 
poslovno povezana z zunanjimi 
partnerji.

Problemi in dileme 
dolgoročnega razvoja 
Slovenije (6.)

Kako
bomo
živeli
jutri

Piše: Vinko Blatnik

Ocena našega polpreteklega 
gospodarjenja ni ravno rožnata, 
kljub temu pa ne kaže vreči 
puške v koruzo. Avtorji eko
nomskega scenarija »Slovenija 
2000« vidijo izhod iz sedanje go
spodarske stiske v tem, da se 
mora neuvrščena socialistična 
Jugoslavija uveljaviti v svetu tudi 
gospodarsko. Postati mora po
memben ekonomski partner ra
zvitemu zahodnemu svetu, socia
lističnim deželam in deželam v 
razvoju.

V Jugoslaviji moramo pospe
šiti sodobno proizvodnjo, od ka
tere je odvisen naš napredek, po

trebuje pa jo tudi svetovno go
spodarstvo. S tem namenom mo
ramo pri sedanjem tehnološkem 
zaostanku uvažati iz razvitega 
sveta znanje, opremo in večino 
tehnološko zahtevnejših repro
dukcijskih materialov.

Izvoz —
najpomembnejša 
spodbuda za povečanje 
gospodarske rasti

Jugoslovansko in še posebej 
slovensko gospodarstvo je že do
seglo stopnjo zmerne razvitosti 
in je pred odločilno kakovostno 
preobrazbo na poti v gospodar
sko razvitost. Preiti moramo od 
povečevanja družbenega proi
zvoda predvsem z izgradnjo 
novih zmogljivosti in povečeva
njem števila zaposlenih v uvaja
nje in obvladovanje sodobnih 
tehnoloških postopkov, ki naj 
bodo podlaga za vpeljavo kon
kurenčno sposobnih proizvodnih 
programov in s tem za našo na
daljnjo gospodarsko rast. Dose
danji glavni dejavnik razvoja — 
povečevanje obsega proizvod
nje, predvsem še za domači, so
razmerno zaprti trg — smo izko
ristili že do te mere, da potrebu
jemo novih, močnejših spodbud 
za povečevanje gospodarske 
rasti. Najpomembnejša takšna 
spodbuda je izvoz. Prizadevati si

bomo morali, da bi svoje delo, 
opredmeteno v surovinah, izdel
kih in storitvah za izvoz, zame
njevali za približno enako koli
čino opredmetenega dela v suro
vinah, izdelkih in storitvah, ki jih 
uvažamo. Stalno povečevanje 
proizvodnosti dela in s tem naše 
konkurenčne usposobljenosti za 
enakopravno vključevanje v 
mednarodno delitev dela je torej 
naša edina možnost in perspekti
va, ko se odločamo za jutrišnjo 
podobo Slovenije v Jugoslaviji in 
našega življenja v njej.

Raziskovalna skupina, ki zbira 
podatke in sestavlja analize o 
možnostih razvoja Slovenije do 
leta 2000, izrecno poudarja, da 
pri predvidevanju razvoja ne 
upošteva in ne napoveduje le po
večanja materialne blaginje in 
nadaljnjega spreminjanja pro
dukcijskega načina proizvodnje, 
marveč tudi odpravo (bolje od
pravljanje) različnih oblik odtu
jenosti pri ustvarjanju ‘material
nih in drugih možnosti za srečo 
posameznika ih celotne druž
bene skupnosti.

Poleg vrednot in ciljev, ki so 
trajna sestavina vseh planov 
družbenega razvoja; krepitev 
obrambne sposobnosti, izboljše
vanje okolja, visoka duhovna 
kultura, zmanjševanje medre- 
gionalnih razlik, bosta tudi v na
slednjih desetletjih glavna cilja 
planiranja pospešen razvoj proi
zvajalnih sil in izboljševanje sa

moupravnih socialističnih druž
benoekonomskih odnosov.

Proizvajalne sile pa je mogoče 
pospešeno razvijati — kot vemo 
iz politične ekonomije — le s 
sprostitvijo konkurence med 
domačimi organizacijami zdru
ženega dela, z izdatnimi nalož
bami v inovacijske procese, s 
krepitvijo vrednosti domače va
lute, skratka, s sproščanjem de
lovanja ekonomskih zakonitosti, 
nikakor pa ne s subvencionira
njem izvoza, s pretiranim obdav
čevanjem pogosto neracionalno 
zasnovanih proizvodenj, z deval
vacijami dinarja in izvozom za 
vsako ceno. Vse to vodi v infla
cijo in prelivanje bolj produktiv
nega dela k manj produktivne
mu, to je v povprečje in uravni
lovko. Ce želimo zaplavati proti 
opisanemu sedanjemu toku go
spodarskih gibanj, bi se morali 
organizirano in zavestno odločiti 
za proces izboljševanja tehnolo
ške, razvojne, organizacijske in 
tudi gospodarskopolitične 
uspešnosti predvsem na podlagi 
lastnega znanja. Takšno priza
devanje naj bi zmanjšalo našo 
tehnološko odvisnost od razvi
tega sveta, hkrati pa prispevalo k 
bolj smotrni izrabi razpoložljivih 
proizvodnih dejavnikov.

Posamezne gospodarske de
javnosti imajo v okviru sloven
skega in jugoslovanskega gospo
darstva različne možnosti in 
omejitve v razvoju. Izražajo se v

razpolaganju s proizvodnimi de
javniki, kot so delo, naravna bo
gastva (zemlja, surovine, energi
ja), kapital, tehnologija in polo
žaj na domačem in mednarod
nem trgu.

V slovenskem 
gospodarstvu — 
polovica 
nekvalificiranih 
delavcev

Celotno, slovensko gospodar
stvo pa ima v primerjavi z jugo
slovanskim različne razvojne 
osnove. Enakost je največja v 
prizadevanjih za povečanje teh
nološke in razvojne samostojno
sti. Bistvene pa so razlike na po
dročju pridobivanja surovin, 
energije in hrane. Pri tem ni po
membno, ali si bo Slovenija to 
proizvodnjo zagotavljala sama 
ali pa bo morala kupovati drugod 
ali celo uvažati. Bistveno je, ali 
bo surovine, energijo in hrano 
lahko kupovala po sprejemljivih 
ekonomskih cenah.

V prihodnje lahko pričakuje
mo, da se bodo na jugoslovan
skem trgu možnosti za množično 
prodajo tehnološko enostavnih 
in pretežno delovno intenzivnih 
proizvodenj iz Slovenije zoževa
le. Prodaja bo vse bolj odvisna 
od visoke kakovosti izdelkov. 
Isto velja tudi za izvoz. Zelo od
prte tržne možnosti v jugoslo

vanskem prostoru in v tujini pa 
ima Slovenija v obliki kooperacij 
z razvitim svetom, z deželami 
SEV in z deželami v razvoju. V 
poštev pridejo številne delovne 
faze ali zaključene tehnološko 
zahtevne proizvodnje, ki jih po
trebuje tako domači kot svetovni 
trg.

Slovenija ima kadre za pospe
šen razvoj tehnološko zahtevnej
ših gospodarskih dejavnosti. 
Vendar pa so strokovnjaki in 
njihovo znanje razkropljeni in 
nezadostno povezani, kar je naša 
največja pomanjkljivost. Tehno- 
loško-razvojni dejavnik je mo
goče z dobro zastavljeno ra
zvojno strategijo in njej prilago
jeno ekonomsko in kadrovsko 
politiko stalno izpopolnjevati. 
Prav v tem naj bi bila glavna 
prednost dosledne usmeritve 
Slovenije v razvoj lastnega zna
nja.

Seveda so za različne gospo
darske dejavnosti tudi dohod
kovne meje. Tako so na primer 
delovno intenzivne proizvodnje 
— s pretežno nekvalificirano de
lovno silo — ustvarjale leta 1978 
v Sloveniji 7000 do 10.000 do
larjev dohodka na zaposlenega, v 
razvitem svetu pa 11.000 do 
16.000. Tehnološko zahtevne 
proizvodnje pa so dajale v Slo
veniji 10.000 do 15.000 dolar
jev, a v razvitem svetu 25.000 do 
60.000 dolarjev.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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Kako je s pripravami na izvajanje proizvodnega dela in delovne prakse učencev

Tik pred zdajci

Republiški svet ZSS, repu
bliški! konferenca ZSMS, Go
spodarska zbornica SRS, Izo
braževalna skupnost Slovenije 
in Zavod za šolstvo SRS so na 
podlagi mnenja republiškega 
družbenega sveta za vzgojo in 
izobraževanje oblikovali sta
lišča o enotnem urejanju odpr
tih vprašanj pri zagotavljanju 
pogojev za izvajanje proi
zvodnega dela in delovne 
prakse učencev. Objavljamo 
nekaj izvlečkov iz teh stališč.

Višino nagrade učencem na 
proizvodnem delu in delovni 
praksi je treba določiti v odvi
snosti od količine in kakovosti 
opravljenega dela. V nobenem 
primeru naj ne bo višina na
grade določena vnaprej. Na
grad ni mogoče enačiti z mali
co, zaščitnimi sredstvi itd. Pri
poročajo, naj ozdi skupaj s šo
lami in učenci ocenijo mož
nost, da nagrad ne bi dajali 
učencem, temveč razrednim 
skupnostim za razvijanje inte
resnih dejavnosti.

Ker so vsi učenci pred vsto
pom v srednjo šolo že zdrav
stveno pregledani, nuj FIS 
najkasneje do zaključka I. 
polletja objavijo sezname del 
in nalog, kjer bodo učenci mo
rali opravljati specialne zdrav
stvene preglede in na katere jih 
morajo napotiti šole. O sred
stvih za te preglede se dogovo
rijo uporabniki in izvajalci v 
PIS.

Na proizvodnem delu in de
lovni praksi se učenci sezna
njajo s proizvodnim procesom 
in samoupravljanjem, zato 
delo v mladinski delovni bri
gadi tega ne more nadomestiti, 
zlasti ne v I. letniku. V nadalj
njih letnikih se delo v MDR 
lahko šteje za opravljanje 
proizvodnega dela in delovne 
prakse, zlasti v družboslovni, 

naravoslovno-matematični, 
kulturološki, pedagoški in 
ekonomski usmeritvi, seveda 
pa morajo o tem sprejeti 
ustrezne sklepe strokovni sveti 
PIS. Kot opravljanje proi
zvodnega dela in delovne 
prakse pa se šteje delo v spe
cializiranih delovnih briga
dah, če imajo le-te program, ki 
je v skladu z določenim vzgoj- 
noizobraževulnim progra
mom.

Zveza obrtnih združenj je 
pripravila seznam obrtnikov, 
ki so pripravljeni za izvajanje 
proizvodnega dela in delovne 
prakse. Gospodarska zbor
nica naj posreduje te sezname 
po regijah medobčinskim go
spodarskim zbornicam in tudi 
vsem PIS, da bodo lahko 
obravnavale vključevanje 
obrtnikov v izvajanje tega dela 
vzgojnoizobraževalnega pro
cesa.

Ker se pojavljajo različni pro
grami in izvajalci usposabljanja 
inštruktorjev in mentorjev proi
zvodnega dela in delovne prakse, 
je potrebno v PIS nemudoma ve
rificirati te programe, pri čemer je 
osnova program, ki ga je sprejel 
odbor za izobraževanje kadrov r 
gospodarstvu pri GZS. Seveda je 
treba upoštevati specifičnosti po
samezne stroke tako glede meto
dike proizvodnega dela in delovne 
prakse kot tudi zagotavljanja var
stva pri delu. Dogovora izvajalcih 
teh programov pa mora biti sprejet 
med PIS in splošnim združenjem. 
PIS naj sprejmejo tudi odločitev o 
načinu financiranja tega usposab
ljanja.

Vprašanje zavarovanja za pri
mer nesreče pri delu in prevozov 
učencev na delo je potrebno ure
diti enotno v okviru vseh PIS ozi
roma v Izobraževalni skupnosti 

■ Slovenije in o rešitvi teh vprašanj 
nemudoma obvestiti vse vzgojnoi- 
zobraževalne organizacije. S. G.

Konec septembra oziroma v začetku oktobra so vse posebne izo
braževalne skupnosti dale v javno razpravo osnutke samoupravnih 
sporazumov o medsebojnih pravicah in obveznostih pri skupnem 
izvajanju vzgojnoizobraževalnih programov, v katerih je opredeljen 
medsebojni način sodelovanja šol in tistih ozdov, ki bodo izvajali proi
zvodno delo ali delovno prakso. Takrat so se pričele tudi poglobljene 
razprave in priprave v združenem delu, da bi do začetka februarja za
gotovili vse potrebno za izvajanje tega dela pouka.

V javni razpravi so se pojavila nekatera vprašanja, ki sicer niso nova 
in se pojavljajo že od začetka priprav na izvajanje proizvodnega dela 
in delovne prakse, vendar tudi v osnutkih samoupravnih sporazumov 
niso bila enotno urejena, čeprav gre za vprašanja, ki so skupna vsem 
PIS. Delavci v združenem delu so v javni razpravi zahtevali, da se ta 
vprašanja enotno uredijo. Prav zato je konec novembra o njih raz
pravljal tudi republiški družbeni svet za vzgojo in izobraževanje in do 
njih zavzel enotno stališče.

Ker je nujno, da so s temi sta
lišči seznanjeni vsi nosilci priprav 
na izvajanje proizvodnega dela 
in delovne prakse, bodo ta sta
lišča v kratkem objavljena v Go
spodarskem vestniku, izvlečke 
pa objavljamo tudi v Delavski 
enotnosti. Ta vprašanja se nana
šajo na izdelavo izvedbenih 
učnih načrtov, potek samou
pravnega sporazumevanja med 
šolami in drugimi ozdi, na vpra
šanje nagrad učencev na proi
zvodnem delu in delovni praksi, 
zdravstvene preglede, na pro
blematiko vključevanja obrtni
kov v mrežo izvajalcev proi
zvodnega dela in delovne prakse, 
usposabljanje izvajalcev proi
zvodnega dela, zavarovanje za 
primer nesreče pri delu, prevoze 
učencev, zajemajo pa tudi sta
lišče do možnosti, da bi učenci 
opravljali proizvodno delo ozi
roma delovno prakso v mladin
skih delovnih brigadah.

Z namenom, da bi ta stališča 
predstavili nosilcem priprav v re
gijah in panogah ter hkrati oce
nili stanje priprav na izvajanje 
proizvodnega dela in delovne 
prakse, so republiški svet Zveze 
sindikatov Slovenije, Gospodar
ska zbornica Slovenije, Izobra
ževalna skupnost Slovenije in 
Zavod SRS za šolstvo sklicali ob 
koncu decembra dva posveta. Na 
enem so bili prisotni predstavniki 
medobčinskih svetov zveze sin
dikatov, medobčinskih gospo
darskih zbornic, enot zavoda 
SRS za šolstvo in medobčinskih 
svetov ZSMS, na drugem pa 
predstavniki splošnih združenj, 
posebnih izobraževalnih skup
nosti in republiških odborov sin
dikatov dejavnosti.

Potrebna je hitra 
in intenzivna akcija 
sindikatov

Na teh sestankih smo ugotovi
li, da so vse posebne izobraže
valne skupnosti že oblikovale 
predlog samoupravnega spora
zuma o medsebojnih pravicah in 
obveznostih pri skupnem izvaja
nju vzgojnoizobraževalnih pro
gramov in ga tudi posredovale 
uporabnikom in izvajalcem v 
podpis, Podpisovanje naj bi bilo 
predvideno zaključeno do 10. 
januarja 1982. •

Ker gre za razmeroma malo 
časa, morajo zlasti sindikati z in
tenzivno politično akcijo zago
tavljati, da bodo delavci pravo
časno seznanjeni z vsebino teh 
sporazumov in pomenom, da so 
pravočasno podpisani. Ti spora
zumi namreč predstavljajo 
osnovo za sklepanje pogodb med 
šolami in drugimi ozdi, v katerih 
bodo opredeljene konkretne ob
veznosti in pravice v šolskem letu 
1981 — 1982, te pogodbe pa je 
potrebno skleniti do konca ja
nuarja 1982, torej do začetka 
izvajanja proizvodnega dela in 
delovne prakse. Da' bi to akcijo 
sindikati lahko vodili, so dobili

medobčinski sveti ZSS po en 
izvod vseh samoupravnih spora
zumov, sprejetih v PIS, pa tudi 
seznam vseh ozdov, ki bodo izva
jali proizvodno delo in delovno 
prakso. Ta seznam je napravljen 
na osnovi podatkov, ki jih imajo 
PIS, ker pa so v regijah še de
cembra dopolnjevali mrežo izva
jalcev, je mogoče, da v njem niso 
vsi izvajalci. Zato mora sindikat 
tudi preverjati, če so predlog sa
moupravnega sporazuma prejeli 
vsi predvideni izvajalci, dogo
vorjeni v regiji in v nasprotnem 
primeru posredovati.

450 učencev še vedno 
nerazporejenih

Priznati namreč moramo, da 
smo prav z izdelavo mrežnih pla
nov izvajanja proizvodnega dela 
in delovne prakse močno kasnih 
in da so bili ti seznami šele de
cembra izpopolnjeni v vseh regi
jah. Vzrok temu so bila nekatera 
odprta vprašanja glede izvajanja 
proizvodnega dela, zlasti pa to, 
da se v vseh regijah vsi nosilci 
niso dogovorjali za enotno akci
jo; zanašali so se bolj drug na dru
gega, v resnici pa dogovori o tem, 
kdo bo izvajal proizvodno delo, 
niso stekli. Na posvetih je bilo 
ugotovljeno, da je še vedno 
okrog 450 učencev nerazporeje
nih, kar predstavlja približno 2 
odstotka vseh učencev. Največ 
teh učencev je iz gradbeništva in 
kmetijstva, nekaj manj iz druž
boslovnih usmeritev. To sicer ni 
velika številka in verjamamo, da 
z učenci v gradbeni in kmetijski 
usmeritvi spomladi, ko bo več 
možnosti za delo, tudi ne bo 

. težav; kljub temu pa je treba do^ 
govore o tem sprejeti že sedaj, da 
ne bi tik pred zdajci zanje iskali 
rešitve.

Že več kot 
2000 usposobljenih 
inštruktorjev 
in mentoijev

Na posvetih je bilo tudi ugo
tovljeno, da imamo že več kot 
2000 usposobljenih izvajalcev 
proizvodnega dela oziroma de
lovne prakse, kar bi po ocenah 
moralo zadostovati. Ker pa je 
znanih več primerov, da so se ne
kateri ozdi odločili za usposab
ljanje večjega števila izvajalcev, 
kot jih bodo potrebovali v prvem 
letu, je potrebno kljub temu pre
veriti, če imajo vsi ozdi, ki so 
predvideni kot izvajalci, dovolj 
usposobljenih delavcev.

Iz poteka 
letošnjih priprav 
se moramo marsikaj
naučiti

Zal smo tudi na teh posvetih 
ugotovili, da je veliko več pozor
nosti namenjene vprašanjem or

ganizacije proizvodnega dela in 
delovne prakse, manj pa sami 
vsebini. Tako ni bilo moč na
tančno ugotoviti, kako je s pri
pravami izvedbenih načrtov, saj 
je bila osnovna pozornost v no
vembru in decembru namenjena 
izdelavi mreže izvajanja proi
zvodnega dela in delovne prakse. 
Zavod SRS za šolstvo je sicer 
pripravil pojasnila k učnim načr
tom za proizvodno delo in de
lovno prakso, ki pojasnujejo, 
kako naj v ozdih izbirajo dela in 
naloge za učence in pripravijo 
načrt za celoten potek proizvod
nega dela in delovne prakse. S 
temi pojasnili so seznanjene vse 
šole, ki jih zakon o usmerjenih 
izobraževanju zavezuje, da so 
odgovorne tudi za ta del vzgoj
noizobraževalnega procesa. So
delovati morajo tudi pri izdelavi 
izvedbenih učnih načrtov in tako

pomagati delavcem v ozdih pri 
pripravah. Do konca januarja 
morajo biti izdelani izvedbeni 
načrti v vseh ozdih in pričaku
jemo lahko, da bo tudi ta naloga 
pravočasno izpolnjena, ker so 
organizacijski dogovori v glav
nem zaključeni. Na obeh posve
tih smo ugotovili, da lahko oce
njujemo priprave na proizvodno 
delo in delovno prakso kot zado
voljive, da pa se moramo iz po
teka letošnjih priprav marsikaj 
naučiti.

Predvsem morajo takoj steči 
priprave na naslednje šolsko 
leto, ko bosta že dva letnika 
srednjega usmerjenega izobra
ževanja opravljala proizvodno 
delo in delovno prakso. Vsi od
govorni nosilci priprav morajo 
takoj v začetku leta 1982 pripra
viti podroben seznam nalog in se 
dogovoriti za usklajeno akcijo.

Že v začetku leta je potrebno 
poiskati odgovore na morebitna 
odprta vprašanja, da ne bi le-ta 
zavirala organizacijskih in vse
binskih priprav. Tako se je npr. 
treba dogovoriti, kako vključe
vati obrtnike v mrežo izvajalcev, 
saj jih je v letošnjem šolskem 
letu zelo malo na seznamu, 
predvsem pa je potrebno več po
zornosti nameniti vsebinskim 
pripravam. Ne nazadnje pa mo
ramo vsi spremljati potek proi
zvodnega dela in delovne prakse 
že v tem letu, da bi tako sproti in 
v pripravah na drugo leto od
pravljali morebitne pomanjklji
vosti. Od skrbnih priprav je na
mreč, odvisno, kako bodo učenci 
ocenjevali to novo sestavino 
vzgojnoizobraževalnega procesa 
in kakšne vzgojnoizobraževalne 
rezultate bomo dosegli.

Sonja Klemenčič

NAJNOVEJŠE!
DRUŽBOSLOVNA ZBIRKA DELAVSKE ENOTNOSTI

ARHITEKTI, URBANISTI, PLANERJI, EKONOMISTI 
in SOCIOLOGI, KNJIGA ZA VAS!
Dr. Braco Rotar:

POMEN!
PROSTORA
(IDEOLOGIJE V URBANIZMU IN 
ARHITEKTURI)
Knjiga je plod večletnega raziskovalnega dela. Pri- 

. naša izsledke raziskave, ki je dala — vsaj pri nas — 
nove pristope, nove interpretacije, ki lahko pripomo
rejo k nastajanju sodobne urbanistične teorije in kri
tike pri nas.
Na področju tako imenovanih neizmerljivih sestavin 
okolja nimamo še nobenih znanstvenih meri! in priču
joča raziskava bi lahko bila ena od poti do njih. V času, 
ko skušamo razumeti svet kot materialno resnico in 
istočasno vplivati na svoje vedno bolj umetno, gra

jeno okolje, ne moremo obravnavati okolja samo kot 
aglomeracijo prostorskih, fizičnih fenomenov, ampak 
vedno bolj kot odsev dogajanj v nas oziroma v družbi. 
Tako je urbanizem ali znanost o njem vedno bolj tudi 
domena družboslovnih znanstvenih vej, tistih, ki 
preučujejo človeka in družbo; te discipline pomagajo 
razumevati urbanizem in urbanizacijo kot fizično pro
jekcijo družbenih dogajanj.
Zato je delo POMENI PROSTORA namenjeno v prvi 
vrsti urbanistom, arhitektom in vendarle ne samo 
njim, temveč tudi ekonomistom, sociologom, planer
jem in zlasti ob pomanjkanju ustrezne tovrstne litera
ture študentom vseh teh ved.
Cena knjige je 650 din.

Naročila pošljite na naslov: DELAVSKA ENOTNOST, 
Ljubljana, Dalmatinova 4, kupite pa jo lahko tudi v 
naši knjigarni na Tavčarjevi 5 v Ljubljani in v vseh 
knjigarnah po Sloveniji.
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V spomin na velikana naše epohe

Sodobniki 
o Miroslavu
Izjemna
umetniška osebnost

Miroslav Krleža je bil prav go
tovo ena najpomembnejših 
osebnosti naše dobe. Kakor je 
sam večkrat ugotavljal, da je so
cializem v Titovi Jugoslaviji na
daljevanje prvobitnih svobodo
ljubnih pobud iz davnih časov 
naše zgodovine, tako lahko ugo
tavljamo mi, da je tudi njegova 
osebnost izraz večstoletnih te
ženj našega ljudstva po jasnosti 
in svobodi. Krleža je bil komu
nist.

Kot pomemben član avant
garde delavskega razreda je sku
paj z milijoni dragocenih ljudi 
naše domovine pomagal spremi
njati naše življenjske pogoje s 
pomočjo marksistične znanosti 
in revolucionarnega boja. Nje
govo delo pa je bilo še posebej 
učinkovito, ker je bil izjemno 
dragocena umetniška osebnost, v 
kateri so se močna estetska do
življanja zlivala s filozofskimi 
materialističnimi osnovami v 
svojstveno dinamiko. Plodovi te 
notranje dinamike so se že v času 
njegovega življenja uvrstili med 
najvišje dosežke naše hrvaške in 
jugoslovanske umetnosti in bodo 
ne glede na nobelovska merila v 
prihodnje predstavljali velike 
dosežke človekovega duha v 20. 

* stoletju. To bodo nedvomno za
radi umetniške silovitosti, po
sebnosti stila, bodisi zaradi ne
navadnih snovi, ki so v mnogo- 
čem odprle nove poglede v člo
vekove boje, stiske in upanja...

... Krleža je pomembno vpli
val tudi na našo slovensko kul
turo in zgodovino. Ko so v ljub
ljanski Drami leta 1931 začeli 
igrati njegova dela, so prav te 
odrske umetnine pomagale k 
prebujanju in združevanju slo
venskih naprednih sil in umetni
ška moč njegovih dram je pri-

Ni se zapiral v 
nekakšno svojo orbito

Miroslav Krleža je nadvse 
redek pojav v.svetovni kulturni 
zgodovini. Pred nami ne stoji le 
velikanski literarni korpus, tem
več tudi osebnost, ki si je s svojim 
književnim ustvarjanjem in 
družbeno akcijo zagotovila 
redek prestiž v jugoslovanskem 
okolju in v svetu. To je človek, ki

Krleževa izbrana dela 
v slovenščini

Pri mariborski založbi Obzorja gredo h koncu priprave za izdajo 
izbranih del Miroslava Krleže. Po dogovoru in s sodelovanjem avtorja 
se je tega izbora lotil akademik Josip Vidmar, ki mu pri delu pomaga 
Jože Javoršek. Ta izjemni založniški podvig bo v slovenskem kultur
nem prostoru predstavil predvsem pesniški opus Krleže. Prihodnje leto 
bodo izdali Balade Petriče Kerempuha v izvirniku in z izborom poezije 
v prevodu Ervina Fritza. V naslednjih knjigah, predvidoma petnajstih, 
pa bo zajet celoten Krležev romanopisni opus, kot tudi vse njegove 
drame, od katerih je večina že prevedenih. Nekatera zgodnejša Krle
ževa dela pa bo v slovenščino prvič prevedel Josip Vidmar. V celotnem 
izboru bo tudi obsežnejši del iz Krleževe politične in esejistične misli. 
Vsako leto naj bi izšle dve do tri knjige izbranih del Miroslava Krleže.

umetnosti v Zagrebu... Krleža je 
jasno izrazil stališče, da danes ni 
družbenih pojavov, ki ne bi bili 
politično pogojeni; torej ni niti 
pisateljev in ne intelektualcev, ki 
ne bi služili kakemu razredu, 
kakšni politiki in interesom. In če 
je tako, se naprednost intelek
tualcev, še zlasti pisateljev, vidi 
predvsem v tem, ali so ob strani 
tistih razredov in družbenih si
stemov, ki so na liniji napredka. 
Krleža je dal priznanje Sartrovi 
miselni in književni angažirano-. 
sti in poudaril, da se ob vsem 
spoštovanju do njega vendarle 
razlikujeta. Nato je nadaljeval:

»V boju za zmago humanistič
nih načel ima pisatelj pri vas 
brezkompromisen in negativen 
odnos do civilizacije, v kateri sta 
sila in prevlada še vedno edini 
načeli; pri nas pa je književnik — 
če je po svojem prepričanju so
cialist — politično angažiran za 
uresničevanje socialnih načel kot 
član neke družbe, ki je politično 
premagala vse konservativne sile 
iz preteklosti.«

spevala k temu, da se je slovenski 
teater v tistem času dvignil na 
evropsko raven, saj so se ob njem 
oblikovale velike umetniške 
osebnosti slovenske režije in 
igre. Ko je leta 1936 Akademska 
založba v Ljubljani založila Ba
lade Petriče Kerempuha, ki niso 
mogle iziti na Hrvaškem, je 
izredna umetniška kvaliteta in 
revolucionarnost balad s svojo 
energijo podžgala tisto sloven
sko inteligenco, ki je pozneje 
pomagala oblikovati Osvobo
dilno fronto in ki se je nato borila 
v partizanih. Ljubljana bo za 
zmeraj zvezana s Krleževim 
imenom ne samo zaradi tega, ker 
se je rad v njej mudil, ampak tudi 
zaradi pomembnega govora, ki 
ga je imel leta 1952 na kongresu 
jugoslovanskih pisateljev in ki je 
pomemben mejnik v razvoju pi
sateljevanja med narodi in na
rodnostmi Jugoslavije...

Mitja Ribičič

se ni zapiral v nekakšno svojo 
orbito, temveč ga je tista neiz
črpna energija, kakršno je nosil v 
sebi, gnala k obujanju, prebuja
nju, vlaganju vedno novih in 
novih sil v napredno kulturno gi
banje ...

Blaže Koneski

Krleževa premoč 
ih njegov ponos

...Vedno je imel kritičen 
odnos do nekaterih naših malo
meščanskih intelektualcev tako 
na desnici kot do tistih, ki so se 
izrekali za levico, v bistvu pa bili 
v opoziciji do partije in revoluci
je. Odločno je nasprotoval vsem, 
ki so bili pod krinko »neangaži- 
ranosti« v politiki pravzaprav v 
službi te ali one protisocialistične 
struje. Za odnos pisateljev in 
umetnikov je značilen njegov 
govor, ko je 15. maja 1960 poz
dravil Jean Paula Sartra v Jugo
slovanski akademiji znanosti in

Tu je jasno izraženo tudi njegovo 
stališče do vloge pisateljev v različnih 
sistemih. Tudi zaradi tega je Krleža 
velik in se dviguje nad številne velike 
pisatelje, V tem nagovoru vidimo 
Krleževo premoč in njegov ponos, da 
pripada socialistični Jugoslaviji, 
njeni partiji in gibanju, za razliko od 
hlapčevske mentalitete posameznih 
desnih ali takoimenovanih levih inte
lektualcev ...

Dušan Dragosavac

Izredna sugestivnost 
Krleževega duha

... Razsežnosti njegove osebnosti 
so prevelike in prebogato izpolnjene 
z njegovo življenjsko energijo, da bi 
jih bilo mogoče izraziti z znanimi be
sedami. In vendar je treba reči, da 
nam je umrl velik umetnik, umetnik 
in človek čistega humanizma, človek 
najobsežnejšega razuma, ki je skušal 
dojeti vso ogromno skrivnost sveta in 
življenja, in vrhu tega ali morda 
ravno zaradi tega človek nenavadno 
sugestivne politične misli o usodi 
sveta in o smernicah, ki naj vodijo 
človeštvo v nove čase in pogoje. 
Ogromno delo Miroslava Krleže leži 
pred nami še nepregledno in neizčr

pano. Tu imamo dolgo vrsto njego
vih leposlovnih spisov vsakršnih 
zvrsti, vse do njegovih dnevnikov in 
zapisov, ki nam še zdavnaj niso znani 
in ki bodo odprti nemara šele zanam
cem. Pred nami je vrsta njegovih en
ciklopedij, ki jih je mogel zamisliti in 
uresničiti samo ta enkratni razum. To 
njegovo delo je nedvomno mogočen 
temelj kulturnosti jugoslovanskih 
narodov. In v vsem tem delu živi med 
nami njegova silna in nadvse huma
nistična osebnost, ki je desetletja in 
desetletja prevzemala, zaposlovala 
in prebujala nove in nove rodove k 
sodobni zavesti o prerajanju sveta in 
k slutnjam o novi prihodnosti, za ka
tero se je žrtvovalo toliko mladih živ
ljenj in za katero je pripravljeno na 
vsakršne žrtve še veliko število mla
dih, čistih src, in to tudi po zaslugi Kr
leževega duha in njegove besede. S 
svojo sugestivnostjo se je brez 
dvoma uvrstil med zaslužne gradite
lje nove Jugoslavije in novega sveta. 
Po smrti Edvarda Kardelja, zname
nitega našega političnega misleca, in 
po smrti Josipa Broza Tita, človeka 
skoraj nezmotljivega političnega in
stinkta in nezadržne revolucionarne 
volje, je Krleževa smrt tretji udarec, 
ki je v kratkih letih težko prizadel Ju
goslavijo in našo skupno zavest.

Josip Vidmar

Krleža je bil del 
naše zavesti

... Bil je del nas samih, del naše za
vesti in naše družbene opredelitve. 
Krleža je naš največji pesnik, pisa
telj, književnik, politični pisec, poli
tični esejist, kar smo jih sploh kdaj 
imeli. Ob njegovih besedilih so rastle 
in se vzgajale generacije komunistov 
in naprednih ljudi pri nas. To bi 
lahko veljalo zlasti za obdobje ob 
koncu prve svetovne vojne in nepo
sredno po njej. Takrat je bil pesnik in 
pisatelj revolucije. Krleža je do
godke in družbene odnose tiste dobe 
najbolje razumel — bolje od parti
je, bolje od mnogih političnih ljudi, 
ljudi, ki so bili v politiki...

...Krleža je ustvaril nekaj, kar je 
danes še težko sploh oceniti. To je 
Enciklopedija Jugoslavije in še nekaj 
drugih enciklopedij, ki jih na teh 
naših kulturnih tleh verjetno ne bi 
mogel napraviti nihče drug. Krleža 
je tu zbral vse tisto, kar je kulturno 
vrednega, dal je neko osnovno smer
nico. Bil je dovolj širok, da zbere vse 
te ljudi in dovolj močan, da jim za
črta osnovno smer. To je trajalo ta- 
korekoč do konca njegovega življe
nja...

Vladimir Bakarič

Svetovna intelektualna 
razsežnost Krleže

Vesti o smrti Miroslava Krleže, 
barda jugoslovanske in evropske 
književnosti dvajsetega stoletja, je v 
glasilu Unita sledil širši oris življenja 
in dela tega književnega velikana, 
»katerega intelektualna razsežnost 
je v celoti svetovna.« Avtor piše, da 
je z Miroslavom Krležo odšel tudi 
eden od protagonistov modeme in 
sodobne zgodovine Jugoslavije, pa
triarh hrvaške kulture in zadnja priča 
zgodovine, ki vodi od balkanskih 
vojn do naših dni. Ko se ozira na 60- 
letno obdobje »intenzivne in nepo
novljive aktivnosti« Miroslava Kr
leže, Unita piše o kadetu iz vojaške 
šole v Budimpešti, ki je postal »sub
verzivni agitator Oktobra«, aktivni 
intelektualec v partiji, oster in dalj
noviden kritik stalinističnih in žda- 
novskih degeneracij, upornik iz tri
desetih let, izobčenec — neobčutljiv 
za prilagajanja in naposled priznan 

i ustvarjalec nove socialistične kulture 
j Titove Jugoslavije... Krleža, poliglot 
i v svoji deželi in poznavalec velikih 

evropskih jezikov, ki je imel never
jetno plastično humanistično izobra
zbo, je bil od samega začetka pisec 
mnogostranih vrednosti in mu je bilo 
usojeno, da je postal znan v kulturah 
drugih narodov sveta. Unita obžalu
jeta niti eno Krleževo delo ni pre
vedeno v italijanski jezik in končuje, 
da ostaja to dolg Italije do tega veli
kana.

Unita: Silvio Ferrari

Iz življenjepisa Miroslava Krleže

Neusahljiva energija 
književnika 
in vizionarja

Miroslav Krleža je bil rojen v Zagrebu, kjer je 29. decembra 
1981 po daljši bolezni v 89. letu starosti tudi umrl. In tu so ga, 
velikana naše epohe, 4. januarja z vsemi državnimi in vojaškimi 
častmi pokopali na pokopališču Mirogoj.

Krleža je bil marksist in komunist, član Komunistične partije 
Jugoslavije od njenega osnovanja, bil je vizionarski umetnik 
revolucionar— največje ime naše književnosti, sodobne umet
nosti in kulture. O njem je tovariš Tito dejal, »da je s svojim 
mogočnim originalnim književnim delom bil in ostal v prvih 
vrstah našega boja, kot neusahljiva energija, kot bojevnik in 
veliki vizionar«.

Po prvi svetovni vojni je ustanovil in urejal več naprednih 
revij in časnikov, med njimi »Književno republiko«, »Pečat« in 
»Danes«. V hrvaški književnosti seje pojavil leta 1917 s pesni
tvijo »Pan«.

Od leta 1917 do danes je izšlo prek 60 Krleževih knjig v več 
izdajah, knjige pesmi, romanov, novel, dram, kritik, kulturno
političnih člankov, člankov o vojnih spretnostih, kritičnih po
gledov, likovnih monografij, razprav, polemičnih spisov, član
kov in študij. Njegova dela so prevedena v 40 jezikov in natis
njena v 154 izdajah, prevajali so jih najboljši poznavalci nje
gove literature, njih preko sto.

Književnik, pesnik, romanopisec, novelist, dramatik, esejist 
in akademik Miroslav Krleža je bil tudi pomemben družbeno
politični in kulturni delavec. Od leta 1948 je bil poslanec v hr
vaškem Saboru, član glavnih odborov Ljudske fronte Hrvaške 
in Jugoslavije, kasneje teh organov SZDL, član centralnih ko
mitejev ZKH in ZKJ, bil je član Sveta federacije. Krleža je bil 
tudi podpredsednik jugoslovanske akademije znanosti in 
umetnosti, predsednik Zveze književnikov Jugoslavije, ak
tivno je sodeloval na številnih zborovanjih akademikov, pisate
ljev. Od leta 1950 pa vse do svoje smrti je bil tudi direktor Ju
goslovanskega leksikografskega zavoda in glavni urednik 
»Enciklopedije Jugoslavije«.

Za svoje gigantsko delo je prejel najvišja priznanja, nagrado 
»Vladimir Nazor«-za življenjsko delo, Njegoševo nagrado, na
grado AVNOJ, Herderjevo nagrado (Avstrija) in Zlatni venac 
Struških večerov. Predsednik Tito ga je odlikoval z najvišjimi 
jugoslovanskimi priznanji, redom zaslug za narod z zlato zvez
do, redom junaka socialističnega dela, redom republike z zla
tim vencem, redom bratstva in enotnosti z zlatim vencem in z 
redom jugoslovanske zvezde z lento. Krleža je bil tudi častni 
meščan Zagreba.

Akademik Krleža je bil član mnogih akademij znanosti in 
umetnosti: jugoslovanske, srbske, akademije Bosne in Herce
govine, Črne gore, Slovenije in Vojvodine, član akademije DR 
Nemčije, Madžarske in Romunije.

Na jugoslovanskih 
odrih

Od osvoboditve do konca leta 
1977 so na jugoslovanskih gleda
liških odrih uprizorili Krleževa 
dela več kot dvestokrat. Vseh 
predstav njegovih gledaliških del 
je bilo v tem času 3.810, te pa si je 
ogledalo 1,580.000 ljubiteljev 
gledališča. Število premier, pred
stav, publike, ki si je ogledala 
uprizorjena Krleževa dela, pa je v 
resnici nemara še večje, saj ni po
datkov za gledališča, ki so med
tem prenehala z delom.

Na Sterijinem pozorju v 
Novem Sadu je bilo med leti 1956 
in 1979 izvedenih 11 Krleževih 
dram, nekatere pa dvakrat ali še 
večkrat. To so bile uprizoritve »V 
agoniji«, »Aretej«, »V taboriš
ču«, »Leda«, »Krištof Kolumb«, 
»Na robu pameti«, »Kraljevo«, 
»Golgota«, »Pot v raj«, »Go
spoda Glembajevi« in »Legen
da«. Leta 1963 je Sterijino po- 
zorje obeležilo 70-letnico, leta

1978 pa 85-letnico rojstva Miro
slava Krleže.

Karikatura Zuka Džumhura

250.000 izvodov knjig v madžarščini
V madžarskih literarnih in umetniških krogih so Miroslava 

Krležo še prav posebno cenili. V zadnjih 25 letih so na Madžar
skem prevedli skoraj vsa njegova dela, ki so bila natisnjena v 
skupni nakladi več kot 250.000 izvodov. Izbor njegovih novel 
so tu natisnili v nakladi 155.000 izvodov.

Pisec naše 
zgodovine

Krleža ni pisal samo roma
nov, dram, poezije in esejev, 
pisal je tudi našo zgodovino. 
Nihče ni tako dobro diagno
sticira! mračnih političnih ra
zmer našega balkanskega in 
evropskega področja kot prav 
Krleža, ki je to delal z neko 
prav preroško daljnovidnost
jo. Zato ni čudno, da njegov 
»Banket v Blitvi«, ki ga je na
pisal pred drugo svetovno 
vojno, te dni odmeva z odra

Hrvatskog narodnog pozorja 
kot izredno aktualen dramski

Karikatura Piera Križaniča
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Leto pomembnih jubilejev je za nami

Dosežki
revolucije ostajajo

V preteklem letu smo prazno
vali pomembne jubileje naše re
volucionarne preteklosti. Leto 
proslav, jubilejev, spominov je 
sicer minilo, vendar dosežki in 
rezultati tega revolucionarnega 
gibanja, ki smo se ga spominjali, 
so prav tako pomembni kot v letu 
obeleževanja.

Štirideseto obletnico vstaje in 
začetka revolucije, ki je povsem 
spremenila življenje njenih ude
ležencev, še zlasti pa bodočih 
rodov, bomo obeležili še z dvema 
pomembnima prispevkoma — 
dokumentoma tedanjega časa, ki 
pa ga v mnogočem presegata in 
sta še vedno živa. Objavljamo 
članek Borisa Kidriča z naslo
vom Država v državi, ki je bil 
prvič objavljen sredi januarja 
leta 1942, v glasilu Osvobodilna

fronta. Ta na najboljši in najzgo
vornejši način poda vlogo in 
pomen Osvobodilne fronte slo
venskega naroda v tem prvem 
letu vojne. V njem je zapisano 
zlasti to, da se je treba boriti proti 
okupatorju in tudi vsem tistim, ki 
z njim sodelujejo, .kajti le z 
bojem bo (in tudi je) slovenski 
narod dosegel svojo narodno 
osvoboditev, ki bo prerasla v so
cialno osvoboditev slovenskega 
delovnega človeka. Seveda pa 
odseva ta dokument tudi zgodo
vinsko dejstvo navezanosti 
osvobodilnega gibanja na Sov
jetsko zvezo, ki je bila takrat
edina realna sila, v katero je 
lahko upal ves napredni svet, da 
bo premagala tiste reakcionarne 
sile, ki so zatirale tudi slovenski 
narod in ga želele uničiti.

Objavljamo tudi temeljne 
točke OF, ki pomenijo program 
narodnoosvobodilnega gibanja 
in ljudske revolucije slovenskega 
naroda. V njih je izraženo to, kar 
je zapisal Boris Kidrič v članku 
Država v državi, in sicer, da 
predstavlja oborožena akcija 
izhodišče za osvoboditev in zdru
žitev vseh Slovencev in tudi za 
slogo in enotnost jugoslovanskih 
narodov. Še zlasti je pomembna 
točka, ki govori o tem, da osvo
bodilni boj za narodne in člove
ške pravice ustvarja nov lik ak
tivnega slovenstva. In resnično 
je štiriletni boj preobrazil slo
venski narod iz naroda hlapcev v 
narod herojev, ki si je svobodo in 
boljše življenje izbojeval sam in 
ki sam tudi vodi življenje v svo
bodi in upravlja ter si gradi še 
lepšo prihodnost.

Država v državi
Osvobodilna fronta sloven

skega naroda je danes — država 
v državi. Razpolaga z oboroženo 
silo partizanskih čet in Narodne 
zaščite, ima svoje sodstvo, svojo 
obveščevalno in varnostno 
službo ter pobira narodni davek. 
Slovenski narod izpolnjuje njena 
navodila in sabotira uredbe faši
stičnih okupatorjev.

Dejstvo, da je ustvaril »državo 
v državi«, je za slovenski narod 
izrednega pomena. Doma in 
pred svetom dokazuje, koliko 
življenjske sile imajo v sebi slo
venske ljudske množice, ki se 
dvigajo proti zatiralcem. Kljub 
strahotnemu terorju in čeprav 
trenutno pod tujčevo peto — so 
vzpostavile svojo narodno 
oblast.

Razen »države v državi« pa se 
razvijajo še drugi znanilci slo
venskega odpora in upora. Slo
venske narodnoosvobodilne 
partizanske čete so zaostrile 
svojo oboroženo akcijo. Njihovo 
število in morala rasteta. — Pri
čeli so se slovenski narodni 
upori. Vodstvo slovenskega 
osvobodilnega gibanja je v rokah 
novih ljudi, v ljudskih rokah, 
medtem ko so stari priznani »vo
ditelji« izza predokupacijskih 
časov bodisi pljunili na svoj 
narod in se prodali okupatorjem 
bodisi jo pobrisali v inozemstvo, 
kjer premišljujejo, kako bi po iz
gonu fašističnih zatiralcev znova 
osleparili ljudstvo in narod ter 
vzpostavili svojo nekdanjo kri
vično oblast.

Če upoštevamo vsa ta dejstva, 
tedaj moramo ugotoviti, da smo 
Slovenci stopili v prvo obdobje 
svoje narodne revolucije. Naša 
narodna revolucija se bo razvi
jala vse dotlej, dokler ne bomo 
izbrisali z naše zemlje zadnjo 
sled tujčevega jarma in dokler ne 
bo naša narodna osvoboditev 
prerasla v socialno osvoboditev 
slovenskega delovnega človeka, 
ki tvori jedro in velikansko ve
čino slovenskega naroda.

Česa se je treba predvsem za
vedati ob začetku naše narodne 
revolucije?

1. Zaostriti moramo boj proti 
okupatorjem. Vsak narod je 
danes dolžan doprinesti svoj 
delež k svobodi, ki bo privihrala 
tem prej, čim bolj bodo evropski 
narodi s svojimi lastnimi udarci

razkrojili sovražnikovo zaledje. 
Novi partizani, dograditev in ak- 
tivizacija Narodne zaščite — 
tako se glase v tem pogledu na
loge dneva.

2. Svoboda se bliža. Prav zato 
pa skušajo notranji sovražniki 
slovenskega naroda in. ljudstva 
presedlati na nove postojanke. 
Včeraj še podrepniki fašističnih 
zavojevalcev že zbirajo danes 
svoje sile, da bi po narodni osvo
boditvi povampirili svoje staro 
predokupacijsko gospostvo, ki je 
konec koncev izročilo narode 
Jugoslavije okupatorjem. Tudi 
znotraj OF se bo še marsikdo 
našel, ki mu je želja za vzpostavi
tev starega bližja od dobrobiti 
lastnega naroda in ljudstva. 
Toda, kar je bilo — je za veko
maj proč. Nikoli več se ne sme 
ponoviti. Zato pa je naša druga 
temeljna naloga, preprečiti biv
šim »voditeljem« in vsem proti- 
Ijudskim elementom, da bi še 
kdajkoli dobili zaledje med slo
venskim narodom, ki so ga danes 
do kraja izgubili.

3. Slovenski narod sam, za
puščen in izročen okupatorjem,

se je pričel boriti za svojo svo
bodo in je zgradil svojo mogočno 
Osvobodilno fronto. Zato pa 
tudi ne bo dovolil, da bi mu 
usodo še kdajkoli krojili proti- 
Ijudski in velesrbski elementi 
raznih londonskih jugoslovan
skih vlad. Slovenski narod sam 
bo odločal po osvoboditvi o svoji 
usodi, svoji notranji ureditvi in o 
svojih zunanjih odnosih. Osvo
bodilna fronta, ki je edini upravi
čeni predstavnik slovenskega na
roda doma in pred svetom, bo to 
elementarno slovensko narodno 
pravico »uveljavila in branila z 
vsemi sredstvi«. Uresničujoč 
slogo in enotnost narodov Jugo
slavije pa se bo slovenski narod 
oslanjal na pomoč srbskih in hr- 
vatskih partizanov in srbsko ter 
hrvatsko narodnoosvobodilno 
gibanje.

Sovjetska zveza je tista država, 
ki zadaja hitlerjevskim zverem 
smrtne udarce in ki dosledno za
stopa svobodo vseh narodov. 
Brez naslonitve na Sovjetsko 
zvezo si dokončne in trajne slo
venske narodne osvoboditve niti 
misliti ni mogoče.

Božidar Jakac: Boris Kidrič, jedkanica, 1945

KRONOLOŠKI
PREGLED

1925
1. januar — V Beogradu je 

začel ilegalno izhajati časopis 
»Komunist«, glasilo CK KPJ, 
ki ga je urejal Moša Pijade. Po 
tretji številki je prenehal izha
jati, Pijade pa je bil aretiran in 
obsojen na več let težke ječe.

1929
6. januar — Kralj Aleksan

der Karadjordjevič je izvršil

r

Temeljne
točke
Osvobodilne
fronte
slovenskega
naroda

Izjava:
Osvobodilna fronta sloven

skega naroda proglaša, da neo
majno vztraja na načelih osnov
nih točk, sprejetih na II. plenarni 
seji SNOO, ki se glase:

1. Proti okupatorjem je treba 
vršiti neizprosno oboroženo akci
jo.

2. Ta akcija predstavlja izho
dišče za osvoboditev in združitev 
vseh Slovencev.

3. Stoječ na stališču naravne in 
usodne skupnosti jugoslovanskih 
narodov ne priznava OF razko
sanja Jugoslavije in deluje z 
vsemi silami za slogo in enotnost 
njenih narodov. Hkrati stremi k 
povezanosti slovanskih narodov 
pod vodstvom velikega ruskega 
naroda na temelju pravice sle
hernega naroda do samoodločbe.

4. Z osvobodilno akcijo in ak- 
tivizacijo slovenskih množic 
preoblikuje OF slovenski na
rodni značaj. Slovenske ljudske 
množice, ki se borijo za svoje na
rodne in človeške pravice, ustvar
jajo nov lik aktivnega slovenstva.

5. Vse skupine, ki sodelujejo v 
OF, so se obvezale, da bodo lo
jalne v medsebojnih odnosih.

6. Po narodni osvoboditvi 
prevzame na slovenskem ozemlju 
oblast Osvobodilna fronta slo
venskega naroda kot celota.

7. Po narodni osvoboditvi uve
de Osvobodilna fronta dosledno 
ljudsko demokracijo. Vsa vpra
šanja, ki presegajo okvir narodne 
osvoboditve, se bodo reševala na 
dosleden ljudski demokratični 
način.

Glede na slovenske potrebe in 
glede na dejstvo, da se bliža čas 
naše narodne osvoboditve, do
daja OF slovenskega naroda svo
jim temeljnim točkam še nasled
nji dve točki:

8. V skladu s slovesnimi izja
vami Churchilla, Roosevelta in 
Stalina bo po svoji narodni osvo
boditvi o notranji ureditvi Zdru
žene Slovenije in o svojih zuna
njih odnosih odločil slovenski 
narod sam. OF bo to elementarno 
pravico slovenskega naroda uve
ljavila in branila z vsemi sredstvi.

9. Narodna vojska na sloven
skem ozemlju raste iz sloven
skih narodnosvobodilnih parti
zanskih čet in Narodne zaščite, 
kamor se pozivajo vsi zavedni 
Slovenci.

Novo leto 1942.

državni udar, odpravil ustavo, 
razpustil narodno skupščino in 
uvedel tako imenovano šesto- 
januarsko diktaturo. Kralj je 
postal nosilec vse oblasti v dr
žavi (osebna kraljeva diktatura 
ob podpori vojske), za pred
sednika vlade je bil imenovan 
general Petar Živkovič. Prepo
vedane . so bile vse politične 
stranke z »verskim ali plemen
skim obeležjem«. Diktatura je 
še zaostrila odnos do revolu
cionarnega delavskega gibanja, 
še posebej pa do KPJ.

11, januar — Z odlokom mi
nistra za notranje zadeve je bilo 
prepovedano delovanje Cen
tralnega delavskega sindikal
nega odbora Jugoslavije in 
vsem fcrganizacijam neodvi
snih, to je levičarskih sindika
tov, včlanjenih v CRSOJ.

1942
9. januar—Nemci so napadli 

Dražgoše, kamor se je zatekel 
Cankarjev bataljon. Boj za 
Dražgoše je trajal tri dni, nato 
se je bataljon umaknil. Nemci 
so iz maščevanja pobili veliko 
vaščanov, ostale so izselili, vas 
pa požgali. Februarja pa so že 
požgano vas zminirali in jo 
zravnali z zemljo.

1943
8. januar — Na Osankarici na 
Pohorju je več kot 2000 so
vražnikovih vojakov napadlo in 
obkolilo Pohorski bataljon, ki 
je tam prezimoval. V dveurnem 
poslednjem Soju je padlo vseh 

'69 borcev batajona, medtem’ 
ko so Nemci imeli 19 mrtvih in 
31 ranjenih.

revija za planiranje

IB — revija za planiranje Zavoda SR Slovenije za družbeno planiranje je mesečna 
publikacija, ki prinaša aktualne strokovne sestavke s številnih področij — vidikov druž
benega planiranja. Poleg globalnih raziskav, ki so izdelane za pripravo in spremljanje 
izvajanja družbenega plana republike, prinaša tudi izsledke ožje usmerjenih analiz in 
študij, uporabnih za delavce v strokovnih službah vseh nosilcev planiranja, prispevke k 
izgrajevanju metodologije planiranja in njeni operacionalizaciji, osebna mnenja stro
kovnjakov, predstavitve knjižnih novosti, ki obravnavajo teorijo in p prakso družbenega 
planiranja ter razne periodične preglede, komentarje in poročila s strokovnih srečanj.

Izšla je številka 11-81 z naslednjo vsebino:

Živko Pregl:
Kje smo pri izvajanju samoupravnega družbenega planiranja?

Priloga »SLOVENIJA 2000«

dr. Zdravko Mlinar:
Planiranje, eksperimentiranje in (ne)odgovornost 

Predstavitve: Osnove selektivne razvojne politike (A. Kavčič)

IB — revijo za planiranje dobite pri založbi DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana, Dal
matinova 4 (posamezna številka 50 din, letna naročnina 400 din).
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Telesna 
kultura 81

Pod tem naslovom je bila v 
hali Golovec v Celju športna 
in zabavna prireditev, kjer so 
podelili priznanja najboljšim 
v sindikalnih športnih igrah, 
perspektivnim športnikom, 
priznanja za občinska prven
stva in razglasili športnika in 
športnico leta v Celju.

Športnica leta 1981 v Celju 
je Stanka Prezelj — atletinja, 
športnik pa Štefan Cuk — ju
doist. Za organiziranje 
športne rekreacije so zlato 
plaketo podelili krajevni 
skupnosti Ostrožno. Vrstni 
red najboljših v sindikalnih 
športnih igrah, kjer je nasto
pilo več kot 4000 delavcev: 

Ekipno smučanje: Razvojni 
center; košarka: Železarna
Štore; kegljanje moški: Obnova; 
ženske: Tkanina; odbojka moški: 
Ingrad, odbojka ženske: Ra
zvojni center; odbojka starejši 
člani: Ingrad. Kegljanje posa
mezno moški: Koštomaj
(Klima); ženske: Snoj (Savinja). 
Streljanje moški ekipno: UNZ. 
ženske: Železarna; starejši člani: 
Savinja; posamezno: Malus
(UNZ), ženske: Ivačič (Železar
na), starejši člani: Savinja: Šah: 
Ingrad; namizni tenis: ženske: 
Ingrad, starejši člani: Železarna; 
igre spretnosti: PTT Celje; mali 
nogomet jesenski del: Kovino
tehna; spomladanski del: ZlataC 
na; mali nogomet starejši člani: 
Libela. Vrstni red tekmovanja z 
množičnosti: skupina I. moški: 1. 
PKMŠ 205 točk, 2. Geodetski 
zavod 174, 3. Ljubljanska banka 
149; skupina II.: 1. Obnova 
1719, 2. Savinja 726, 3. Klima 
491; skupina III: EMO 2865, 2. 
Železarna 2543, 3. Kovinotehna 
1960. Ženske I. skupina: 1. Ob
nova 710, 2. PKMŠ 92, 3. TKS 
62, skupina II.: 1. Savinja 221, 2. 
Ljubljanska banka 108, 3. Zla
tama 78; skupina III.: 1. Kovino
tehna 1000, 2. EMO 194,-3; 
AERO 171 itd. Za izredno požr
tvovalnost pri organiziranju 
športne rekreacije v delovni or
ganizaciji sta prejela zlato pla
keto Emil Gregorič (EMO) in 
Martin Ojsteršek (Obnova).

Na sliki: S slovesne podelitve 
priznanj.

Besedilo in slika:
T. Tavčar

Obogatimo lahko tudi z manj denarja

Od sanj k resničnosti

S pojmom množičnost smo pri 
nas trasirali dolgo pot, ki naj bi 
nas postopoma pripeljala do ure
sničitve v slovenski ustavi zapi
sanega načela, da je ukvarjanje s 
telesno kulturo pravica in dolž
nost slehernega delovnega člo
veka in občana. Uresničitev tega 
strateškega cilja je seveda odda
ljena, zato pa že sama po sebi nič 
manj mobilizacijska. In marksi
stično gledano tudi nič manj za
vezujoča, kajti slediti temu cilju 
in se zanj zavzemati, pomeni — 
če malo poenostavimo — edino 
resnično možnost podružbiti te
lesno kulturo.

Kaj hitro je, če trezno pomi
slimo, seveda tudi jasno, da je 
pravo množičnost moč doseči le v 
tistem delu športa (če ga jem
ljemo kot bistveno vsebino in po
javno obliko TK), ki smo ga 
poimenovali za športno rekreaci
jo. Izraz včasih bega, češ da ni

primeren za označevanje šport
nega delovanja mladih, ker je 
poglavitna značilnost v tem, da se 
kaže predvsem v tekmovanjih, 
po drugi strani pa tudi v procesu 
telesne vzgoje. Obvezne v šoli, 
neobvezne v drugih oblikah de
lovanja (Partizan, ŠŠD, športne 
sekcije v ozdih itd.). -A bi le ve
ljalo ločiti telesno vzgojo od 
pojmov športna rekreacija in vr
hunski šport. Obe tipični manife
staciji športa oziroma športnega 
delovanja med seboj pomensko 
ločujemo le toliko, kolikor po
menita različne cilje, predvsem 
pa tudi zahteve — bodisi mate
rialne, organizacijske in stro
kovne. Za vrhunski šport je po
glavitna značilnost športni tre
ning in selektivnost in kot pri 
vsakem ustvarjanju so v njem 
lahko uspešni — kot radi pra
vimo -— le tisti, ki to zmorejo in 
hočejo. Tudi le, dokler to zmore
jo, saj gre v vsakem primeru za

razmeroma kratek življenjski čas 
najuspešnejših, ki so se priprav
ljeni vključiti v izjemno zahteven 
proces in za določen čas podre
diti ali vsaj prilagoditi druge živ
ljenjske potrebe in interese viso
kim ciljem. Športna rekreacija ni 
v nasprotju s takim gledanjem; je 
vsakodnevna potreba sleherne
ga, ki mu jo je (pravočasno) 
uspelo spoznati. Zato je njena 
podlaga množično športno delo
vanje, oplojevano z vzgojnimi 
učinki obvezne in neobvezne te
lesne vzgoje.

Nespornih uspehov, ki smo jih 
v zadnjih letih dosegli prav na 
področju množičnosti, seveda ne 
gre pripisati zgolj organizirani 
dejavnosti »subjektivnih sil« v 
TK. Tem pobudam so se ljudje z 
veseljem odzvali. Spreminja se 
odnos do blaginje, ki ne more biti 
nikdar samo kvaliteta material
nih dobrin, temveč tudi kakovost 
življenja. Ukvarjanje s športom 
sodi prav gotovo med te kako
vostne vidike življenja in dela 
naših ljudi. Množice na trimskih 
stezah, v planinah in telovadni
cah, travnikih in igriščih, na kole
sih in v bazenih... so dokaz, da so 
ljudje sprejeli akcije in napore 
organiziranih dejavnikov za 
svoje in se od spontanih in obča
snih oblik tehtnica polagoma na
giba k redni aktivnosti z vsemi 
drugimi pomembnimi razsež
nostmi vred. Tudi teh ne gre za
nemarjati. Družabnost, sodelo
vanje, stalna skrb za zdravo spro
stitev, spoznavanje vseh kotič
kov naše ožje in širše domovine. 
Tudi to postaja sestavni del vse
binsko bolj bogatega življenja 
ljudi.

Tako je tudi prav, saj bi sicer 
pojem telesna kultura ne imel 
prave utemeljitve...

Damjan Križnik

Včasih zahtevamo od učiteljev več, kot je v 
njihovi moči

Neodgovorno o 
odgovornem delu

Življenjske navade, ki si jih človek pridobi v mladih letih, ga 
običajno spremljajo skozi vse življenje. Zato si starši prizade
vajo, da bi otroci čim koristneje izrabili zlata »brezskrbna« leta 
in se naučili čim več pametnega in koristnega. Res, velja se po
truditi v mladosti. Čim bolj je namreč človek v letih, tem bolj je 
nedojemljiv za stvari, ki jih ne pozna in mu niso domače že od 
otroštva.

Zato danes naši prvošolčki razmeroma že veliko vedo. Pa 
tudi osemletka in srednje ter druge šole dajo mladim več kot 
včasih.5ola za življenje in delo se je približala potrebam življe
nja. V učnih programih je veliko novosti.

Korakanje, redovne vaje, stanje v vrstah »mirno«, »na 
mestu voljno« in podobno, kar ni imelo kaj dosti skupnega s te
lesno vzgojo, so zamenjala prizadevanja za zdrav način življe
nja v najširšem smislu besede, šola v naravi, izleti, obiskovanje 
trim stez, taborništvo, igre z žogo in še marsikaj, kar imajo 
otroci radi in bodo potrebovali vse življenje.

Vsebinske spremembe dela so razumljivo močno posegle na 
področje odgovornosti vseh, ki skrbe za šolanje mladih ljudi. 
Učitelj telesne vzgoje se mora denimo zares pošteno potruditi 
in storiti vse, kar je v njegovi moči, da se vrnejo dekleta in 
fantje z izletov ali tečajev zdravi, in da imajo vedno pred očmi 
skrb za varnost.

To je seveda nadvse zahtevno in odgovorno delo, saj kljub 
velikemu znanju, bogatim izkušnjam in prav vsem varnostnim 
ukrepom ni mogoče v celoti zagotoviti, da nikoli ne bo prišlo do 
nezgode ali celo nesreče s hujšimi ali najhujšimi posledicami. 
Nesreče se namreč dogajajo celo najboljšim in vrhunskim 
športnikom, ki več kot dobro vedo, kaj je potrebno storiti za 
varnost. Toda ni športa, pri katerem bi lahko v celoti in zanes
ljivo izključili možnost tveganja. Tudi v nekaj centimetrov glo
boki vodi lahko pride do najhujšega, vezi gležnja ali kolena 
včasih popuste že pri povsem nedolžnem koraku, da sploh ne 
omenjamo možnosti nesreč na izletih, v hribih, na snegu, kjer 
otroci tako radi merijo svoje moči in tekmujejo v hitrosti in 
spretnosti.

S še toliko truda, požrtvovalnosti in znanja torej ni moč 
vedno in povsod poskrbeti za stoodstotno varnost pri telesni 
vzgoji. Vsaj pri praktičnem delu ne. V celoti se vsaj delnemu 
tveganju nikakor ne moremo izogniti. Zato bi bilo edinole poš
teno in prav, da stvari pač jemljemo takšne, kot so, da razme
roma redkih nesreč pri šolski telesni vzgoji ne dramatiziramo in 
kar povprek ne — obsojamo.

Saj ne bi o tem toliko govorili, če ne bi tako zelo pogosto in povsem 
brez osnove ljudje javno razglabljali o »neodgovornem ravnanju« 
naših telesnokulturnih delavcev, s katerim spravljajo v »nevarnost« 
življenja naših otrok. Še vedno imamo to grdo navado, da moramo 
vedno in za vsako reč poiskati »krivca«, in ga, če je le mogoče, v poduk 
drugim »lahkomiselnežem«, kaznovati. To počnemo včasih celo tedaj, 
ko o kakršnikoli nesreči ni niti najmanjše sledi in se otroci od prvega do 
zadnjega vrnejo domov zdravi, razpoloženi in zadovoljni.

Kot so se denimo pred dnevi vrnili v dolino ljubljanski otroci s Sori
ške planine. Andrej Ulaga

Nagradna
križanka
št. 1

Rešitve pošljite do 19. ja
nuarja 1982 na naslov: TOZD 
DELAVSKA ENOTNOST 
Ljubljana, Celovška 43, s pripi
som na ovojnici: NAGRADNA 
KRIŽANKA ŠT. l. Nagrade so 
300, 200 in 150 dinarjev.

REŠITEV
NAGRADNE KRIŽANKE 

ŠT. 44
mladenič, analizator,
LATINICA, KARIKATURA,
enakiti, trsat, poraz, 
Kala, karat, epos, du, 
ata, leali, adrar, nam,
RU, TER, MEDNO, AARE, 
SRŠEN, MARTINAR, JONA

IZŽREBANI REŠEVALCI
nagradne križanke št.

44
1. nagrada 300 din: Vida 

Sušeč, Prežihova 12, 69000 
Murska Sobota;

2. nagrada 200 din: Viktor 
Bizjak, Štefetova 26 a, 64208 
Šenčur;

3. nagrada 150 din: Majda Je
seničnik, Rudarjevo 17, 62393 
Črna na Koroškem.

Nagrade bomo poslali po 
pošti.
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Po petem srečanju pevskih zborov slovenskih železarn

Pregledna kulturna prireditev 
slovenskih železarjev

Slovenski železarji so izredno prizadevni v kulturni dejavnosti. Pri 
koordinacijskem odboru sindikata sozda Slovenske železarne deluje 
kulturna komisija, ki skrbi predvsem za vsakoletna srečanja pihalnih 
orkestrov, gledaliških, folklornih skupin, pevskih zborov in za razstave 
likovnih del slikarjev-železarjev.

Čeprav je Delavska enotnost predstavila že marsikateri pevski zbor 
železarjev in čeprav se je lanski december že prevesil v letošnji januar, 
ne moremo mimo takega kulturnega dogodka kot je bilo 5. srečanje 
pevskih zborov slovenskih železarjev, v soboto 12. decembra v Ra
dovljici.

Organizatorji letošnjega sre
čanja so bili delavci delovne or
ganizacije Veriga Lesce in pri
pravili so ga zelo lepo, sam na
stop pa je bil v prostorih osnovne 
šole A. T. Linhart v Radovljici. 
Tu so se srečali in zapeli pevci 
osmih železarskih zborov, ki so
dijo v sam vrh zborovskega petja 
v delovnih organizacijah sozda 
Slovenske železarne. Gostje te 
pomembne kulturne prireditve 
Gorenjske, Koroške in Štajerske 
pa so bili pevci mešanega pevr 
skega zbora slovenskega pro
svetnega društva Zarja iz Že
lezne Kaple.

Udeležence te lepe in pre
gledne kulturne prireditve so 
pred samim nastopom pozdravili 
Jože Fajfar, predsednik osnovne 
organizacije ZS tovarne Veriga, 
profesor Niko Rupel v imenu ob
činske ZKO; poslušalce, ki so do 
zadnjega kotička napolnili šol
sko avlo, zelo primerno za take 
prireditve, pa je dipl. inž. Miro 
Skobe, predsednik komisije za 
kulturo pri KOS sozda Slovenske 
železarne širše seznanil z razno
vrstnim in uspešnim kulturnim 
delovanjem slovenskih železar
jev. Med drugim je dejal, da se 
aktivno kulturno udejstvuje že 
več kot 2000 železarjev in razve
seljivo je, da se ta dejavnos't še 
širi, saj se letošnjemu srečanju 
pevcev prvič pridružujeta dva 
nova pevska zbora, pevski zbor iz 
Štor in moški pevski zbor DPD 
Svoboda Zagrad Celje.

Osem
nastopajočih
zborov

Predstavljamo vam vse zbore, 
ki so nastopili na tem srečanju. 
Mešani pevski zbor KPD Veriga 
Lesce je nastopil v imenu gostite
lja letošnjega pevskega srečanja. 
Ta zbor obstaja že sedmo leto in 
v njem poje 20 pevcev. Do lani je 
vodil zbor profesor Karel Bošt
jančič, odtlej pa ga vodi Jože 
Kocjančič, ki je bil pred tem sam 
član zbora. Pevski zbor Verige 
pogosto nastopa na proslavah in 
drugih kulturnih prireditvah, ki 
jih organizirajo ZKO, društva in 
delovne organizacije, sodeluje 
pa tudi na revijah in srečanjih 
pevskih zborov. Večkrat se je 
predstavil tudi na samostojnih 
koncertih, pel je ob nastopu fol
klorne skupine in nastopal sku
paj z domačim instrumentalnim 
triom.

Prihodnost tega zbora je prav 
gotovo obetavna, saj zbor sestav
ljajo sami mladi pevci in zbor se 
tudi širi. Vsakega novega pevca 
radi sprejmejo saj si prizadevajo 
za večjo kakovost zbora in ho
čejo vedno lepše zapeti.

Moški zbor pevskega /društva 
Vintgar z Blejske Dobrave tudi 
deluje že sedem let. Sprva ga je 
vodil zdaj že pokojni Janez Po
nikvar, že četrto leto pa sa us- 
pešno vodi Alojz Vengar. Zbor 
redno sodeluje na vseh proslavah 
in slovesnostih V krajevni skup
nosti, pogosto pa nastopa tudi v 
krajevnih skupnostih Žirovnica 
in Žasip, saj tamkajšni pevci pri
hajajo tudi njim v goste. Zbor 
ima pri svojem delu tudi težave, 
prostorske — za vaje, pa. tudi

novih enotnih oblek si želijo, kar 
bi nemara tudi pripomoglo, da bi 
novi mladi pevci raje pristopali k 
zboru in zbor glasovno^ okrepili.

Mešani pevski zbor Železarne 
Štore je nastal lani januarja in 
sicer na pobudo komisije za kul
turo pri konferenci OO ZS Žele
zarne Štore. Odtlej pa je že ne
kajkrat nastopil, predvsem na 
proslavah delovne organizacije, 
pa tudi kraja. Zbor vodi in mu di
rigira Bojana Jurkovnik. Ker ga 
sestavljajo povečini mlade pevke 
in pevci, ima solidno osnovo za 
kakovostno napredovanje. Prav 
nastop v Radovljici bo pevcem 
dal gotovo nov polet za delo, še 
več volje in veselja do petja, 
pevci pa bodo zagotovo pritegnili 
medse tudi še nove člane zbora.

Delovno skupnost Plamen iz 
Krope je zastopal moški pevski 
zbor »Stane Žagar«, ki ga vodi 
Egi Gašperšič. Lani maja je zbor 
praznoval 20-letnico obstoja in 
uspešnega delovanja, hkrati pa 
je bila to tudi 105. obletnica or
ganiziranega zborovskega petja 
v Kropi. V vseh teh letih je imel 
zbor »Stane Žagar« seveda tudi 
vrsto težav, kljub temu pa je 
vztrajal in zato tudi požel vrsto 
uspehov. O tem govori spored 
260 pesmi, ki jih je zbor doslej 
naštudiral, fn skoraj že 1200 na
stopov.

Moški pevski zbor iz Krope je 
bil pobudnik in organizator šte
vilnih kulturnih prireditev. Zav- 
zenjal se je za dokumentirano 
popisovanje kulturnega življe
nja, pospeševal sodelovanje z 
zamejskimi Slovenci in z doma
čimi ljubiteljskimi skupinami. Za 
svoje uspešno delovanje je prejel 
številna odličja, med njimi go
renjsko Prešernovo nagrado in 
občinsko priznanje. Za dolgo
letno delovanje na glasbenem 
področju pa je že skoraj polovica 
pevcev prejela tudi zlato Gallu
sovo značko.

Ženski pevski zbor Jesenice, ki 
poleg pevskega društva Vintgar z 
Blejske Dobrave predstavlja 
kolektiv jeseniških železarjev, 
deluje od leta 1968 in ga je vse 
do svoje smrti vodil komponist in 
glasbeni pedagog Milko Škober
ne. Ženski pevski zbor, ki ga zdaj 
vodi glasbena pedagoginja Mira 
Mesarič, je znan po vsej Gorenj
ski, Sloveniji in med našimi za
mejci. Ob številnih nastopih se je 
ta zbor že večkrat udeležil tek
movanja »Naša pesem« v Mari
boru, odkoder je prinesel domov 
enkrat srebrno in dvakrat brona
sto plaketo mesta Maribor. Na 
mednarodnem tekmovanju v 
Gorici je bil dvakrat tretji, en
krat uvrščen kot četrti. V letu 
1976 se je na tekmovanju 
»Amaterski zbori pred mikrofo
nom« RTV Ljubljane uvrstil v 
svoji skupini na prvo mesto.

Koroški oktet deluje kot sa
mostojna sekcija KUD Prežihov 

| Voranc v Ravnah na Koroškem.
| Od začetka delovanja zbora leta 
| 1960 je njegov umetniški vodja 
S Tone Ivartnik, v zboru pa je v tel* 
j letih pelo veliko železarjev. Za 
| svoje uspešno delo so prejeli 
j vrsto visokih priznanj, največje 
! pa je bilo, ko so leta 1970 zapeli 

tovarišu Titu ob obisku Slovenj 
Gradca. Koroški oktet je širom

Slovenije in v zamejstvu zelo 
znan.

Žično Celje so v Radovljici za
stopali pevci moškega pevskega 
zbora Svoboda Zagrad, ki jih 
vodi prof. Alojz Sveč. Zbor je bil 
ustanovljen pred petimi leti, na 
pobudo upravnega odbora DPD 
Svoboda Žagrad v Celju, zdaj pa 
šteje 30 pevcev. Njihovo sodelo
vanje uvrščajo v spored številnih 
proslav in srečanj pevskih zborov 
v Celju in Okolici, koder pa na
stopa tudi s samostojnimi kon
certi. Od ustanovitve ga je vodil 
Emil Lenarčič, pred kratkim pa 
je zborovsko vodstvo prevzel 
Alojz Sveč.

Moški pevski zbor DPD Svoboda 
Prevalje sestavljajo fantje in možje 
različnih poklicev, od katerih jih po
lovica dela v Železarni Ravne. Zbor, 
ki deluje že deset let, vodi Jožko 
Kert. Pevci so po smelo začrtani pev
ski poti s koroško pesmijo spletali 
nova prijateljstva, širili krog poslu
šalcev, simpatizerjev zbora in njiho
vega petja. Vresova pesem je zgra
dila nove mostove prijateljstva z za
mejskimi Korošci, s Slovenci na Tr
žaškem, z brati ob Moravi in s pobra
tenimi v Makedoniji. S koroško pe
smijo pa so navduševali tudi poslu
šalce na Češkem, v gornji Avstriji in 
v Švici.

In zdaj še o gostih iz Železne 
Kaple. Prosvetno društvo »Zarja« so 
ustanovili prosvetarji tega kraja že 
pred 75 leti in je vse do danes

uspešno vodilo kulturno življenje 
Slovencev v tem najjužnejšem pre
delu Avstrije. Ob nastanku društva 
je bil ustanovljen tudi zbor, ki je bil 
takrat izredno številen. Med drugo 
svetovno vojno je njegovo delo pov
sem zastalo, danes pa se prisotnost 
zbora čuti bolj kot kdajkoli prej.

Zbor pogosto prireja pevske večere 
za tuje goste, ki se tako seznanjajo s 
slovensko pesmijo, hkrati pa jih ti 
večeri opozarjajo na dvojezični zna
čaj dežele. Zbor pogosto nastopa 
tudi pri nas in s tem prispeva v 
skupno kulturno zakladnico Sloven
cev in zbližuje ljudi tu in onstran 
meje.

Pesem še za 
radost in veselje

Večino tega, kar smo o zborih za
pisali, so zapisali sami o sebi v prilož
nostnem katalogu ob 5. srečanju. 
Dodajmo še to, da so vsi zbori na svo
jem nastopu v Radovljici doživeli 
buren aplavz občinstva, še posebej 
pa zelo številen zbor iz Prevalj in 
zbor iz Železne Kaple. Poslušalci 
bodo ta svojevrsten kulturni dogo
dek prav gotovo ohranili v trajnem 
spominu, kot tudi pevci, saj je bilo 
srečanje tudi organizacijsko in po go
stoljubnosti izredno. Tudi pevcem 
ostaja enkraten spomin na tako šte
vilno in hvaležno občinstvo iz Ra
dovljice in njene okolice. Gostitelji 
so za pevce pripravili tudi družabno 
srečanje po nastopu, kjer so pevci 
zapeli znova, tokrat zase in v lastno 
veselje.

Branko Blenkuš

Mešani pevski zbor KPD Veriga Lesce

Mešani pevski zbor Vres DPD Svoboda Prevalje

Mešani pevski zbor iz Železne Kaple

»Kdor rad in veliko hodi v nara
vo, še posebej v gore, ta mora slej 
ko prej začeti tudi fotografirati,« je 
že kar na začetku odločno zatrdil 
dr. Ivo Frelih, naš tokratni gost. 
»Tudi sam sem tako začel. Toliko

novega odkriješ vsakokrat, ko greš 
v naravo, toliko različnih trenutkov 
doživiš, če se sprostiš in prepustiš 
občutkom, ki ti jih ponuja narava. 
Porodi se ti želja, da bi to tudi 
ohranil. Najprej kot preprost spo-

Dobra zemlja

minček na dogodek ali motiv. Ka
sneje pa si zaželiš v fotografijo, v 
tisti spomin ali zapis vnesti tudi 
čimveč svojih občutkov. Želiš si za
beležiti tudi svoje doživetje, svoj 
odnos do narave, do samotnega 
drevesa, kozolca, pa tudi do člove
ka, ki je del te narave in jo spremi
nja po svoje. V naravi je in mora 
biti življenje, čeprav ni vedno tako, 
kot si ga predstavljamo. Narava 
sama je življenje. Nenehno se 
spreminja. Vsak naslednji trenutek 
je pogled z istega mesta drugačen.

Spreminja se svetloba, spreminjajo 
se sence, oblaki, letni časi, spremi
nja se vpliv človeka na to naravo.

To nas je vodilo v naravo v tistih 
30 letih, ko sem se začel ukvarjati s 
fotografijo. Poleg ljubezni do na
rave in tiste nepremagljive želje, 
ohraniti te nepozabne trenutke, 
sem imel tri vzornike, ki so takrat 
dajali ton in veljavo slovenski foto
grafiji. Ta je bila,mimogrede, znana 
po svetu kot ena najboljših. Prvi 
vzornik je bil Franc Krašovec, ki se 
je v glavnem trudil, da bi sloven
skim fotoamaterjem pokazal vse
bino naše fotografije, naše predv
sem zato, da ni pokazali slovensko 
zemljo in slovenskega človeka, ki 
sta vredna takega prikazovanja.

Zanj bi lahko rekel, da je vodil slo
vensko fotografijo po vsebini. 
Drugi je bil Peter Kocjančič, ki nas 
je učil pravilne kompozicije. Prav 
neizprosen je bil na sestankih foto
kluba Ljubljana, kjer je ocenjeval 
naše fotografije. Skoraj pikolov
sko, bi lahko rekel, je seciral vsako 
fotografijo. Njegova pravila kom
pozicije so bila tako izdelana in na
tančna, da je včasih od fotografije 
ostal le majhen delček. Toda ta del
ček je zagotovo ».sedel«, kot bi 
temu lahko rekli. No, in tretji je bil 
Marjan Pfaifer. Prav neverjetno 
natančen je bil pri svojem delu.

Odlično je obvladal tehniko in to 
zahteval tudi od drugih. V njegovi 
temnici in ateljeju ni bilo prostora 
za prah. Čistoča in natančnost sta

skorajda, že presegali razumne 
meje. Prav njemu sem še danes 
hvaležen za doslednost, ki sem se je 
pri njem naučil.«

Po poklicu je dr. Ivo Frelih prav
nik in pričakovali bi, da je pravni
ška natančnost vplivala na nje
govo natančnost pri fotografiji, pa 
je po kratkem razmisleku dejal, da 
mora priznati, da je prav natanč
nost pri fotografiji vplivala na na
tančnost v poklicu.

»Prav tem trem fotografom gre 
nedvomno tudi zasluga, da je bila 
slovenska fotografija pred vojno 
tako visoko cenjena. Neizprosni so 
bili pri ocenjevanju fotografij. Niso 
pa bili tudi edini, ki so po sloven
skih klubih vodili slikovne kritike 
in predlagali selekcije za domače in 
mednarodne razstave.«

Tam od leta 1932 je tovariš Fre
lih s svojimi fotografijami sodelo
val na skoraj vseh klubskih, sloven
skih in jugoslovanskih ter medna
rodnih razstavah. Po vojni pa se je 
posvetil bolj organizacijskemu 
delu. Bil je 8 let predsednik foto
kluba Ljubljana in kar 14 let pred
sednik Fotokino zveze Slovenije. 
Bil je nekako razpet med organiza
cijskim in ustvarjalnim delom. Prav 
zaradi vse obsežnejšega dela pri 
Fotokino zvezi Slovenije, bil pa je 
tudi član žirije na številnih razsta
vah po Jugoslaviji, mu je zmanjko
valo časa za lastno ustvarjalnost. 
Kljub temu pa ni odnehal, in še 
zdaj, ko gre v naravo, ima fotoapa
rat vedno prek rame. čeprav še 
vedno najbolj ceni črno-belo foto
grafijo, fotografira danes v glav
nem le v barvah.

»Še vedno me najbolj privlači 
narava in povem vam, da odkar 
fotografiram, hodim na isti kraj v 
Bohinju, od koder se lepo vidi Tri
glav, in pri tem ugotavljam, da je 
vedno drugačen. Priznam pa, da ti
stega pravega posnetka še nimam, 
za katerega bi lahko rekel, da je 
tak, kot ga tudi občutim.«

Andrej Agnič
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